
 پيوستن ايران به شانگهاي 
نشانه تمايل كشورها براي تعامل با تهران

يادداشت-4يادداشت-3يادداشت-2

 فرصت و ضعف هاي 
حضور در شانگهاي

 بازار، دولت 
و اقتصاد

 نقش هيجانات 
بر تصميم گيري معامله گران

تج��ارت م��ا در س��ال هاي 
گذش��ته ب��ا وج��ود تم��ام 
مش��كلات و محدوديت ها 
توانسته به حيات خود ادامه 
ده��د و حت��ي در آمارهاي 
ثبت شده رشد صادرات نيز 
داش��ته ايم اما در عين حال 
بايد به اين موضوع فكر كرد 
كه با توجه به محدوديت ها، بخ��ش قابل توجهي از 
تجارت ما به كشورهاي هم مرز و همسايه محدود شده 
كه در آنها امكان نقل و انتقال كالا و ارز راحت تر است 
و به نوعي محدوديت ه��ا را مي توان دور زد اما اگر بنا 
باشد كه ما به حضور در ديگر كشورها فكر كنيم، بايد 
انتظار داش��ت كه شرايط به شكلي كلان تغيير كند. 
موضوعاتي مانن��د توافقات تجاري دو و چندجانبه يا 
تخفيف يا كنار گذاشتن تعرفه هاي صادراتي بخشي از 
دستاوردهايي است كه اقتصاد ما مي تواند در جريان 
حضور در اين پيمان ها به دست آورد اما در عين حال 
براي رسيدن به حداكثر ظرفيت، بايد برخي از ديگر 

مقدمات لازم را نيز فراهم كنيم.
اينكه ما در اس��تفاده از خدمات بانكي يا نقل و انتقال 
ارز ب��ا محدوديت مواجه هس��تيم، دسترس��ي ما به 
امكانات حمل و نقل را محدود كرده اند و به طور كلي 
شرايط تجاري را س��خت كرده اند، همگي بخشي از 
نيازهايي است كه بايد همزمان با عضويت در گروه هاي 
اقتصادي بين المللي آنها را دنبال كنيم و مقدمات لازم 
براي كن��ار زدن آنها را نيز فراهم كنيم. به اين ترتيب 
وقتي پيش شرط هاي لازم به كافي تبديل مي شوند 
كه تمامي مقدمات در كنار يكديگر فراهم شوند. در 
اي��ن ترديدي وجود ندارد كه اقتص��اد ايران ظرفيت 
خوبي براي حض��ور در عرصه هاي بين المللي دارد و 
كش��ورهاي نوظهور و قدرتمند حاضر در شانگهاي و 
بريكس مي توانند بازاري خوب براي تجارت خارجي 
ايران باشند. شرط بالفعل كردن اين ظرفيت ها، بهبود 
روابط در سطح كلان، كنار زدن محدوديت ها و فراهم 
كردن مقدماتي اس��ت كه بتواند اقتصاد ايران را وارد 
عرصه اي جدي��د از تجارت و همكاري هاي اقتصادي 
كند. نحوه تعامل با صادركنندگان و چگونگي مديريت 
بازگشت ارز حاصل از صادرات، مسائل مهمي هستند 
كه تا حد زيادي بستر به وجود آمده در اقتصاد كشور 
براي توسعه صادرات را تعيين مي كنند. در سال هاي 
گذش��ته و پس از جه��ش نرخ ارز، ام��كان آن وجود 
داش��ت كه ما افزايش قابل توجهي در صادرات را به 
ثبت برس��انيم اما چرا اين فرصت از دس��ت رفت؟ به 
دليل اعمال سياست هاي محدودكننده اي كه باعث 
ش��د نه تنها صادركنندگان جديد وارد عرصه نشوند 
كه حتي تعدادي از فعالان اقتصادي كه پيش از اين 
در صادرات حضور داش��تند نيز ترجيح دادند كه كار 

خود را متوقف كنند.

مدتي است كه بحث از اقتصاد 
ايران، چپ و راست، اقتصاد باز، 
اقتصاد آزاد، ليبراليزم اقتصادي، 
اقتصاد سرمايه داري، اقتصاد 
اسلامي و... مورد بحث و مناظره 
و گاه ج��دل ش��ده اس��ت. در 
مناظره هاي متعدد چانه زني بر 
سر كارآمدي مكاتب اقتصادي 
و حتي اسامي اقتصاددانان در مكاتب مختلف اقتصادي 
را مي ش��نويم كه گاه مخاطب��ان را در درك راه حل هاي 
برون رفت از چالش هاي اقتصادي گيج و سردرگم مي كند. 
در چنين مباحثي بيش��تر با چالش طرف��داران مكاتب 
مختلف مواجه هستيم و كمتر راه حل واقع بينانه اي دريافت 
مي كنيم. در يادداشت حاضر بر آنم تا نوع نگاه به مكاتب 
اقتصادي و نيز جنس اقتصاد ايران از منظر مكاتب اقتصادي 
را مورد تحليل قرار بدهم. پيش از اين نيز در يادداشتي اشاره 
داشتم كه نگاه به مكاتب اقتصادي و حمايت از يا نقد مكاتب 
مي بايست با توجه به زمان ظهور مكاتب و چالش هاي واقع 
شده در آن بازه زماني باشد. در تاريخ مكاتب اقتصادي ظهور 
و سقوط مكاتب متعددي ديده شده است. به عبارتي و به 
اعتقاد نويسنده اين سطور هيچ مكتبي نمي تواند به  طور 
كامل نيازهاي اقتصادي يك جامعه را مرتفع کند. و شايد 
از همين رو است كه با نسخه هاي متعدد از مكاتب و بيشتر 
با پسوند جديد در تاريخ مكاتب اقتصادي مواجه مي شويم. 
اما اگر بخواهيم به دور از ورود به جزييات پيچيده مكاتب 
اقتصادي كه خود يك زير رش��ته از رش��ته اقتصاد در 
مقاطع پيشرفته است، به تحليل كارآمدي اقتصاد ها اعم 
از اقتصاد آزاد، اقتصاد دولتي يا تركيبي از اين دو بپردازيم، 
بايد ابتدا توجه داشته باشيم كه در مباحث اقتصادي با 
يك نظام مواجه هستيم. اين نظام مثل بدن انسان است. 
بدن وقتي سلامت باشد، به خوبي كار مي كند و به عبارتي 
تمام اعضاي ب��دن در يك تعادل قرار دارند. اما زماني  كه 
در بدن انسان بيماري به وجود آيد، بدن از حالت تعادل 
خارج مي شود و نيازمند مداخله براي درمان است كه اين 
مداخله به  طور معمول توسط پزشك صورت مي گيرد. 
يك نظام اقتصادي را هم مي توان به همين شكل ساده 
تحليل كرد. يك نظام اقتص��ادي دربرگيرنده بازارهاي 
متعدد است. بازار پول، بازار كالا و خدمات، بازار كار و... در 
صورتي كه يك نظام اقتصادي در تعادل و به عبارتي در 
سلامت باشد، بازارها به خوبي كار كرده و اقتصاد اصطلاحا 
مي چرخد. اين همان نكته اي اس��ت كه آدام اسميت، 
اقتصاددان معروف آن را دست نامريي بازار مي داند. اين 
دست نامريي همان نيروهاي بازار است كه به اعتقاد اين 
اقتصاددان در شرايط رقابت كامل و تعادل، به صورت يك 
هماهنگ كننده بين منافع شخصي و اجتماعي عمل 
مي كند. اما نكته مهم اينجاست كه نظام هاي اقتصادي 
غالبا در تعادل و سلامت نيستند. عدم تعادل ها به ويژه در 
زمان بحران ها تشديد مي شود. بحران هايي چون جنگ، 
ادامه در صفحه 6 پاندمي و...  

هيجان��ات نقش��ي حياتي در 
تصميمات روزانه اف��راد دارند. 
هيجانات به صورت كارا، سريع 
و ن��ه چن��دان دقيق ب��ر نحوه 
معاملات اف��راد در بازار بورس 
تاثيرگ��ذار هس��تند. ترس و 
خوش��حالي، دو هيجان مهم 
هستند كه سيگنال هايي را به 
مغز افراد ارسال مي كنند تا افراد به انجام رفتارهاي سريع و 
اغلب كارا ترغيب شوند. بدون كمك توانايي هاي هيجاني، 
افراد بايد زمان زي��ادي را صرف تصميم گيري كنند. آنها 
بايد محاسبات، تحليل ها و شبيه سازي هاي فراواني انجام 
دهند تا بتوانند تصميم بگيرند ولي در عمل بدون استفاده 
از هيجانات هي��چ نتيجه اي كه كاربردي باش��د حاصل 
نخواهد ش��د. حس ترس؛ يك بخش و جزئي از سيستم 
هيجاني كنترل مغز اس��ت كه ب��ر فرآيند تصميم گيري 
خودكار تأثير مي گ��ذارد. تصميمات ترس محور معمولا 
بر اساس تجربيات گذشته گرفته مي شوند. به طور مثال 
يك معامله گر اگر تجربه يك معامله بد و زيان ده داش��ته 
باشد در معاملات آتي خود بسيار محتاط و محافظه كارانه 
عمل مي كند. شايد به خاطر همين است در پايان يك روند 
اصلاحي ارزش معاملات كاهش پيدا مي كند و روندهاي 
نزولي به روندهايي خنثي و متعادل تغيير شكل مي دهند. 
البته بايد توجه داشت ترسيدن حسي حياتي و از شروط 
اصلي بقاي بشريت و حتي تمام گونه هاي جانوري است. اگر 
افراد حس ترس را تجربه نكنند نمي توانند در مورد خطرها 
از جان خود محافظت كنند. حس ترس باعث مي شود يك 
معامله گر به حد زيان خود پايبند باشد يا اينكه در هر قيمتي 
حاضر به خريد سهام نباشد. سوال اساسي اين است كه آيا 
عامل ترس، نقشي درست و كامل در زندگي و تبع آن در 
معاملات افراد بازي مي كند يا خير؟ شواهد نشان مي دهد 
حداقل در مواردي كه لازم اس��ت فرد نسبت به يك اتفاق 
عكس العمل نشان دهد، نمي توان نقش ترس را انكار كرد. 
وقتي زمان كافي براي تحليل نداريم و نمي توانيم به خوبي 
تصميم گيري كنيم حس ترس از زيان )فعال ش��دن حد 
زيان( مي تواند جلوي زيان افراد را بگيرد. به عبارتي وقتي 
سيگنال هاي زيان فعال مي شوند، معامله گر با كمك حس 
ترس، عكس العمل تدافعي خود را عملياتي مي كند. پس از 
اين منظر حس ترس مانند ترمز، جلوي اتفاقات ناگوار بعدي 
را مي گيرد. حس ش��ادي؛ اين حس در مقابل حس ترس 
قرار دارد. شادي لزوما نمي تواند باعث شود جلوي زيان افراد 
را بگيرد اما مي تواند در شرايطي خاص، به عنوان عنصري 
مشوق براي پياده سازي تفكرات و برنامه هاي افراد، ايفاي 
نقش كند. معامله گران اغلب بر اساس احساسات دروني 
خود تصميم مي گيرند چه سهمي را خريد كنند. معامله گر 
اگر از معاملات قبلي يك سهم ، موفق به كسب سود مناسبي 
شده باشد، به واسطه تجربه خوب قبلي و حس خشنودي و 
شادي حاصل از آن، تمايل به خريد مجدد آن سهم را خواهد 
ادامه در صفحه 6 داشت.  

ارغوان فرزين معتمدحسن فروزان فرد سعيد امير شاه كرمي
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 سلبريتي هاي مجازي 
در تور سازمان امور مالياتي؟

 ادعاي اشتغالزايي 
بدون سند و مدرك

وزير كار طي روزهاي اخير 
با اعتماد ب��ه نفس كامل 
روب��ه روي رس��انه هاي 
گروهي ايس��تاد و حجم 
اشتغالزايي صورت گرفته 
براي سال 1401 را بيش 
از يک ميليون و 300 هزار 
نفر اعلام ك��رد؛ مرتضوي 
براي محكم تر كردن اين اعداد و ارقام اعلام كرد كه 3 
بار اين آمارهاي راستي آزمايي شده و امروز با اطمينان 
مي تواند بگويد كه دولت وعده هايش را براي اشتغالزايي 
1.5 ميليون نفري در هر سال محقق كرده است! هرچند 
وزير كار يك چنين اعداد و ارقامي را شفاهی اعام كرده، 
اما هرگز س��ند و مدركي دال بر چگونگي تحقق اين 
اشتغالزايي ها و برنامه هايي كه منجر به اين حجم قابل 

توجه از ايجاد شغل شده را ارايه نكرده است.
 1( در رابطه با آمار اشتغالزايي وزارت كار، قبلا در همين 
ستون توضيح داده ام كه عمده اين مشاغل كه وزارت كار 
آن را ذيل آمارهاي خود مي آورد مرتبط با طرح فراگير 
بيمه خانواده در خصوص سازمان تامين اجتماعي است 
كه شامل دختران و زنان ايراني و همچنين دانشجويان 
مي ش��ود. در كنار اين، گروه هايي مانند فعالان حوزه 
حمل و نقل )رانندگان( و كارگران ساختماني هم وارد 
ليست بيمه شدگان قرار گرفته اند كه وزارت كار همه را 
ذيل عنوان اشتغالزايي در سال 1401 قرار داده است! 
بر اس��اس اظهارات مدير بيمه شدگان سازمان تامين 
اجتماعي، نزديك به يک ميليون نفر از افراد بيمه شده 
در اين س��ازمان مربوط به طرح فراگير خانواده است 
كه زنان خانه دار، دختران و ساير افراد متفرقه را شامل 
مي شود. اين افراد بيمه شده هيچ ارتباطي با برنامه هاي 
اشتغالزايي دولت ندارند. اين اقشار، افرادي هستند كه 
يا شغلي ندارند يا اينكه قبلا شغل داشتند، اما فرآيند 
بيمه شدن آنها در سال 1401 از طريق سازمان تامين 
ادامه در صفحه 6 اجتماعي انجام شده است.   

حميد حاج اسماعيلي

يادداشت-1

چرامرغبهكيلويي100هزارتومانافزايشيافت؟

همتيباانتشارنامهايبهادعايخاندوزيپاسخداد

ردپايتحريمهادرمنابعبلوكهشدهپيداست

پشت پرده گراني مرغ

فرافكني را تمام كنيد

قيمت مرغ در آس��تانه ورود به كان��ال 100 هزار تومان و 
شش رقمي ش��دن قرار گرفت. گرچه نرخ اين محصول 
توسط در ستاد تنظيم بازار 73 هزار تومان تصويب شده 
است، اما گويا دومينوي گراني كالاهاي اساسي باز هم به 
مرغ رسيده و قرار نيست اين بازار آرام بگيرد. مشاور عالي 
اتحاديه مرغداران گوش��تي درباره علت گران شدن مرغ 
ت��ا 100 هزار تومان عنوان كرده ك��ه ما با توجه به ميزان 
جوجه ريزي هايي كه انجام مي شود مقداري تعادل به بازار 
برگردد. اما چند مشكل اساسي در يك ماه و نيم گذشته 

وجود داش��ت. با وج��ود اينكه نزديك ب��ه 113 ميليون 
جوجه ريزي داشته ايم. به گفته او، عدم تامين كنجاله سويا 
در كاهش توليد موثر بوده است. يك عامل مهم ديگر كه 
مي تواند عرضه را كمتر از تقاضا كند، مساله گرمي هواست 
كه توليد را كاهش مي دهد. همچنين به گفته او، با توجه به 
گران شدن گوشت قرمز، مردم به گوشت مرغ تمايل پيدا 
كرده اند ودر اين ميان واسطه ها نيز به گراني مرغ دامن زدند. 
دبير كانون مرغداران گوشتي كشور نيز مي گويد: اگر دولت 
صفحه 7 را بخوانيد دست از سر مرغ بردارد و ...  

گروه بازار سرمايه|  تابلوي معاملات بورس تهران 
در دو روز گذش��ته توانست عددهاي خوبي ببيند و 
از روند نزولي س��نگين خ��ارج و وارد فاز صعودي و 
محدوده دو ميليوني ش��د. البته فاز صعودي به آن 
معنا نيست كه شاخص رشد س��نگيني داشته و از 
زيان خارج ش��ده بلكه بازار تا حدودي س��بز شده و 
به نوعي حال نس��بي آن خوب است و ممكن است 
با كوچك ترين ضربه اي س��قوط كند. شاخص كل 
بورس روز سه شنبه توانست وارد كانال دو ميليوني 
ش��ود و پس از اين رشد نس��بي خود را ادامه داد تا 
شرايط بازار كمي بهتر شود؛ اما همانطور كه مي دانيم 
حال بازار تنها با عدم دخال��ت دولت در بازار و عدم 
دستكاري بهتر مي شود.  داس��تان را از ابتدا شروع 

كنيم س��ال هاي 98 و 99 به واسطه تشويق دولت 
مردم بسيار زيادي با سرمايه هاي سنگين وارد بورس 
ش��دند و در آن برخي ازس��هام بازار رشد بين 50 تا 
300 درصدي را تجربه مي كردند ولي اين رش��د تا 
جايي ادامه داشت و در تابستان سال 99 به واسطه 
دخالت و دستكاري دولت بازار به يك باره سقوط كرد 
و پرتفوي همه سهامداران سرخ پوش شد و اين سرخ 
پوشي تا به امروز كه تابستان سال 1402 است ادامه 
دارد. ريزش بازار س��رمايه در آن سال دلايل بسيار 
زيادي داشت كه خود جاي بررسي دارد اما مهم ترين 
و اصلي تري��ن دليل ري��زش را مي ت��وان دخالت و 
دستكاري دولت وقت دانست كه باعث زيان سنگين 
براي سهامداران بسيار زيادي ش��د. به واسطه اين 

زيان اعتماد سهامداران نسبت به بازار كاهش يافت 
و حدود دو سال و نيم بازار سرمايه روند نزولي داشت 
و پرتفوي هايي كه سال 99 تشكيل شده بودند روز 
به روز با افزايش زيان مواجه مي شدند. همين عامل 
موجب ش��د كه در زمان انتخابات رياست جمهوري 
ابراهيم رييسي به س��اختمان شركت بورس برود و 
در گفت وگوي صميمي با سهامداران اعلام كند كه 
وضعيت بهتر خواهد شد و از سوي ديگر معاونين اين 
رييس جمهور اعلام كرده باشند كه مي توانند حال 
بورس را سه روزه خوب كنند؛ اما از آن زمان تا به امروز 
دولت س��يزدهم به جاي اينكه به وعده هاي بورسي 
خود عمل كند با دخالت بيشتر در بازار سرمايه باعث 
صفحه 4 را بخوانيد برهم خوردن وضعيت و ... 

مجيد اعزازي| در شرايطي كه آمار معاملات و قيمت 
مس��كن از ابتداي زمستان سال گذشته از سوي مركز 
آمار ايران حبس شده اس��ت، اين مركز دو آمار بسيار 
كلي از تورم مصالح ساختماني و تعداد پروانه هاي صادره 
ساختماني در كشور را منتش��ر كرد. بر اين اساس، در 
زمستان سال گذشته، تورم مصالح ساختماني به 40 

درصد رسيده و تعداد پروانه هاي صادره ساختماني نيز 
7.7 درصد نسبت به دوره مشابه سال قبل رشد كرده 
اس��ت. به گزارش »تعادل«، مركز آم��ار ايران در فصل 
ساختمان و مسكن گزارش خود از »شاخص هاي كلان 
اقتصادي و اجتماعي كشور به روز رساني در تاريخ 10 تير 
1402« دو آمار تازه را منتشر كرده است. بر اساس اين 

گزارش، در زمستان سال گذشته، 42 هزار و 985 پروانه 
ساخت در كل مناطق شهري كشور صادر شده است كه 
نسبت به زمستان سال 1400 حدود 7.7 درصد رشد 
داشته است. با احتساب اين آمار جديد، تعداد پروانه هاي 
ساختماني صادره در طول سال 1401 به 139 هزار و 
صفحه 5 را بخوانيد 570 فقره رسيده است كه...  

فرارسيدن عيد سعيد غدير خم را تبريک می گوييم



با انتشار آمارهاي مالياتي دولت در سه ماهه ابتدايي سال 
جاري، به نظر مي رسد كه در بخش هايي از نظام مالياتي 
كش��ور، تحولات مثبتي رخ داده اما همچن��ان برخي از 
حوزه هاي جديد، در برابر پرداخت ماليات مقاومت مي كنند. 
يكي از اصلي ترين چالش ها در مديريت اقتصادي ايران، 
عدم وابستگي كشور به درآمدهاي پايدار است. تداوم اتكا 
به درآمدهاي نفتي در تمام دهه هاي گذشته باعث شده 
كه عملا بسياري از دولت ها به دنبال اخذ ماليات با حداكثر 
ظرفيت نباشند و همين موضوع باعث شده با وجود گذشت 
چند دهه از آغاز اين فرآيند، همچنان ماليات س��تاني از 

بسياري از صنوف دشوار باشد.
از طرف ديگر اين فرهنگ ني��ز در جامعه اقتصادي ايران 
ش��كل گرفته كه ماليات ندادن به نوعي زرنگي اقتصادي 
به شمار مي رود و از اين رو هر فردي كه بتواند دولت را دور 
بزند، كاري به نفع خود كرده است. اين موضوع نيز به تاريخ 
نفت در ايران باز مي گردد. در واقع دولت ها براي ارايه خدمات 
عمومي از درآمدهاي نفتي استفاده كرده اند و همين موضوع 
باعث ش��ده كه جامعه دادن يا ندادن ماليات را در دريافت 
خدمات دولتي بلاوجه بداند. اين در حالي است كه بسياري 
از كشورهاي توسعه يافته، سهم مهمي از درآمد خود را از 
طريق ماليات به دست مي آورند. براي مقايسه نظام مالياتي 
كشورها و ميزان درآمدهاي مالياتي آنها استفاده از ميزان 
مطلق درآمدهاي مالياتي منطقي به نظر نمي رسد. زيرا سايز 
و اندازه اقتصادي كشورها متفاوت است و از همين رو ميزان 
وصول درآمدهاي مالياتي آنها نيز متفاوت است. بنابراين 
براي مقايس��ه كش��ورها از منظر مالياتي بايد از شاخص 
ماليات به توليد ناخالص داخلي استفاده كرد. بررسي نسبت 
ماليات به توليد ناخالص داخلي در كشورهاي مختلف نشان 
مي دهد كه با طيف وسيعي از كشورها كه داراي شاخص 
مالياتي بسيار متفاوتي هس��تند، مواجه هستيم. در يك 
سر طيف، كشورهايي با نسبت ماليات به توليد ناخالص 
داخلي بسيار بالا يعني حدود پنجاه درصد و در طرف ديگر 
كشورهايي كه اين نسبت براي آنها كمتر از سه درصد است. 
بالاترين شاخص ماليات به توليد ناخالص داخلي متعلق به 

كشورهاي اتحاديه اروپاست.
دانمارك در سال ۲۰۱۹ با نسبت ماليات به توليد ناخالص 
داخلي حدود ۴۷ درصد بالاترين نسبت را ميان كشورهاي 
جهان داشته است. پس از دانمارك به ترتيب كشورهاي 
فرانسه )۴۵ درصد(، بلژيك )۴۳ درصد(، سوئد )۴۳ درصد(، 
ايتاليا )۴۲.۴درص��د(، فنلاند )۴۲.۲ درص��د(، نروژ )۴۰ 
درصد(، هلند )۳۹.۳ درص��د(، لوكزامبرگ )۳۹ درصد(، 
آلمان )۳۸.۸ درصد( قرار دارند. به طور كلي در سال ۲۰۱۹ 
ميلادي متوسط نسبت ماليات به توليد ناخالص داخلي 
در كشورهاي عضو OECD برابر با ۳۳.۸ درصد بوده كه 
كمترين ميزان آن متعلق به مكزيك با ۱۶.۵ درصد بوده 
اس��ت. اين نسبت در كش��ور امريكا به عنوان بزرگ ترين 
اقتصاد جهاني ۲۴.۵ درصد گزارش ش��ده است. براساس 
گزارش بانك جهاني در سال ۲۰۱۹ متوسط نسبت ماليات 
به توليد ناخالص داخلي در جهان برابر با ۱۵.۳ درصد بوده 

كه تقريبا دو برابر اين نسبت در ايران است. ايران در زمره 
كشورهاي پايين از لحاظ نسبت ماليات به توليد ناخالص 
داخلي طبقه بندي مي ش��ود. هر چند ك��ه به دليل عدم 
لحاظ عوارض ش��هرداري ها و حق بيمه هاي پرداختي به 
سازمان هاي تامين اجتماعي در درآمدهاي مالياتي، اين 

شاخص براي ايران كم برآوردي دارد.
به اين ترتيب در حدود چهار س��ال گذشته چه در دولت 
روحاني و چه در دولت رييسي تلاش هاي جديدي آغاز 
ش��د تا منابع درآمدي دولت در ح��وزه ماليات افزايش 
پيدا كند. در اين بين ماليات هاي قبلي باقي ماند و البته 
حوزه هايي جديد نيز به ميان آمد. ماليات اشخاص حقوقي 
شامل ماليات علي الحساب اش��خاص حقوقي دولتي، 
ماليات عملكرد ش��ركت هاي دولتي، ماليات بنگاه هاي 
اقتص��ادي نهادها و بنيادهاي انقلاب اس��لامي، ماليات 
اشخاص حقوقي، ماليات شركت ها و موسسات وابسته 
به آستان قدس رضوي و ماليات موضوع ماده ۷۸ قانون 
الحاق برخي مواد به قانون تنظيم بخشي از مقررات مالي 
دولت مي شود. بر اين اس��اس ميزان درآمد دولت از اين 
محل در بازه زماني مذكور ۱۴ هزار و ۵۵۰ ميليارد تومان 
بوده است. ماليات حقوق كاركنان بخش عمومي، ماليات 
حقوق كاركنان بخش خصوصي، ماليات مشاغل، ماليات 
مستغلات، ماليات هاي متفرقه درآمد، معافيت مالياتي 
و درآمد حاصل از رس��يدگي پرونده هاي مالياتي مراكز 
درماني مرب��وط به عملكرد س��ال هاي ۱۳۹۸ تا ۱۴۰۰ 
زيرمجموعه ماليات بر درآمدها قرار دارد و درآمد دولت از 
اين محل از ابتدا تا پايان اسفند سال گذشته، ۱۰ هزار و 

۱۸۰ ميليارد تومان بوده است.
درآمد دولت از ماليات بر ثروت طي اس��فند سال ۱۴۰۱، 
۲۵۹۵ ميليارد تومان بوده است؛ اين بخش شامل ماليات 
بر ارث، ماليات هاي اتفاقي، ماليات نقل و انتقال سرقفلي، 
ماليات نقل و انتقال سهام، ماليات نقل و انتقالات املاك، 
حق تمبر و اوراق بهادار، ماليات بر واحدهاي مسكوني گران 
قيمت، ماليات بر انواع خودروهاي سواري و وانت دوكابين 
و درآمد حاصل از ماليات بر واحدهاي مس��كوني خالي از 

سكنه مي شود. ماليات هاي مستقيم نيز شامل ماليات بر 
فروش فرآورده هاي نفتي، دو درصد ماليات ساير كالاها، 
عوارض خروج مس��افر از كشور، ماليات بر فروش سيگار، 
ماليات بر نقل و انتقالات اتومبيل، ماليات شماره گذاري 
خودرو، ماليات بر ارزش افزوده، درآمد حاصل از يك درصد 
نرخ ماليات بر ارزش افزوده، درآمد ۰.۲۷ درصد از سه درصد 
ماليات بر ارزش افزوده شهرداري ها موضوع بند )ط( تبصره 
)۶( قانون بودجه سال ۱۳۹۶، درآمد حاصل از رسيدگي 
قطعي پرونده هاي موديان ماليات بر ارزش افزوده موضوع 
بند ب تبصره ۶ لايحه بوجه س��ال ۱۴۰۱، درآمد حاصل 
از عوارض دريافتي از ش��ركت هاي فناور مستقر در پارك 
علم و فناوري موضوع لايحه بودجه سال ۱۴۰۱ و ماليات 
موضوع درآمد حاصل از ص��ادرات مواد خام و محصولات 
معدني مي شود. درآمد دولت از محل مذكور طي اسفند 
سال گذشته ۲۷ هزار و ۳۲۵ ميليارد تومان بوده است. در 
نهايت دولت طي اسفندماه س��ال ۱۴۰۱ از محل ماليات 
بر كالاها و خدم��ات ۱۵ هزار و ۶۳۳ ميليارد تومان درآمد 

كسب كرده است.
اي��ن درآمدها در حالي به دس��ت آمده ك��ه همچنان در 
حوزه هايي مانند خانه هاي خالي عملكرد دولت همچنان با 
ابهام مواجه است و در سه ماهه ابتدايي امسال نيز اين آمار 
خود را نشان مي دهد. براساس آمارهاي منتشر شده از سوي 
سازمان مالياتي در سه ماهه اول سال در مجموع ۱۳۷ هزار 
و ۱۸۸ ميليون تومان ماليات وصول شده اما در اين ميان 
تنها ۱.۵ ميليارد تومان از خانه هاي خالي و ۱۵۰ ميليارد 
تومان از صادركنندگان مواد خام وصول شده است. با توجه 
به آمارهاي موجود مجموع ماليات هاي مستقيم وصولي 
در فصل بهار به ۸۰ هزار و ۶۲۶ ميليارد تومان رسيده است. 
ماليات هاي مستقيم به سه دسته ماليات اشخاص حقيقي، 
ماليات بر درآمدها و ماليات بر ثروت تقسيم مي شود. براين 
اساس��ا در بخش ماليات اشخاص حقوقي ۴۵ هزار و ۶۴۲ 
ميليارد تومان، ماليات ب��ر درآمد ۲۷ هزار و ۱۹۳ ميليارد 
تومان و در بخش ماليات بر ث��روت ۷ هزار و ۷۹۰ ميليارد 
تومان ماليات وصول شده اس��ت. در اين ميان همچنان 

ماليات خانه هاي گران قيمت و خانه هاي خالي ارقام وصولي 
بسيار پاييني دارد. بر اين اساس از خانه هاي خالي تنها يك 
ميليارد و ۴۸۹ ميليون تومان و ماليات از خانه هاي گران 
قيمت تنها ۵ ميليارد و ۸۹۰ ميليون تومان را شامل مي شود.
در بخش ماليات مربوط به كالاها و خدمات در مجموع ۵۶ 
هزار و ۵۶۲ ميليارد تومان ماليات وصول شده است كه از اين 
ميزان ۳۹ هزار و ۹۶۸ ميليارد تومان آن مربوط به ماليات 
ارزش افزوده بوده اس��ت. نكته جالب در اين ميزان وصول 
تنها ۱۵۰ ميليارد تومان از عملكرد شركتهاي صادركننده 
مواد خام و نيم خام و وصولي صفر ماليات بر صادرات مواد 
خام ومحصولات معدني و صنايع معدني فلزي و غير فلزي 

و محصولات نفتي، گازي و پتروشيمي است. 
دولت براي سلبريتي ها و تاثيرگذاران شبكه هاي اجتماعي 
نيز برنامه دارد. س��خنگوي سازمان مالياتي با بيان اينكه 
برخي از ماليات هاي تشخيصي اينفلوئنسرها مربوط به 
پيش از شناس��ايي درآمدهاي اين افراد بوده و سازمان در 
حال صدور برگه متمم است گفت: پيش بيني مي كنيم 
كه ماليات تشخيصي اين افراد حدود ۵۰۰ ميليارد تومان و 
بيشتر خواهد بود. مهدي موحدي سخنگوي سازمان امور 
مالياتي در پاسخ به سوالي در مورد رقم بسيار پايين ماليات 
تشخيصي براي اينفلوئنسرها )۱۷ ميليارد تومان براي ۲.۳ 
هزار ميليارد تومان درآمد( گفت: ۱۷ ميليارد تومان برگ 
تشخيص مالياتي كه به آن اشاره شده بود، برگه هايي بوده 
است كه پيش از رسيدن اطلاعات كامل بوده است. وي با 
بيان اينكه هم اكنون اطلاعات كامل تر را دريافت كرديم، 
گفت: به اين ترتيب اطلاعات فروش و حساب ها را نيز كاملا 
ارزيابي كرديم. در نتيجه به واس��طه اين اطلاعات جديد 
در حال صدور برگه متمم هس��تيم. در حال جمع بندي 
اطلاعات هستيم و آن ۱۷ ميليارد تومان لزوما ماليات ناظر 
بر ۲ هزار و ۳۰۰ ميليارد تومان ماليات نيست و براي برخي 
افراد است. سرپرست مركز تنظيم مقررات سازمان امور 
مالياتي ادامه داد: پيش بيني مي كنيم كه درآمدي بسيار 
بيش از اين مقدار يعني به طور مثال حدود ۵۰۰ ميليارد 
تومان و بيشتر ماليات تشخيصي است كه امكان وصول آن 
از سلبريتي ها وجود دارد.وي در پاسخ به سوالي در خصوص 
ضريب مالياتي اينفلوئنسرها گفت: به اين دليل كه درآمد 
اين افراد به عنوان درآمد تبليغاتي در نظر گرفته مي شود، 
بنابراين پس از كسر هزينه ها و به منظور تعيين درآمد حدود 
۴۵ درصد نسبت سود فعاليت منظور خواهد شد. موحدي 
در پاسخ به سوالي در مورد هزينه هاي قابل قبول اين دسته 
از موديان گفت: به طور مثال فردي كه يك كليپ تبليغاتي 
درست كرده است و به سبب آن درآمدي داشته مي تواند 
هزينه هاي مربوط به ساخت آن مانند هزينه تهيه موشن و ... 
را با مدارك و مستندات ارايه كند، امكان كسر آن وجود دارد.
به اين ترتيب همچنان مجريان قانون اصرار دارند كه روند 
مالياتي كش��ور را تغيير دهند اما بايد ديد كه آيا مقاومت 
سلبريتي ها، صاحبان خانه هاي خالي، دارندگان خانه هاي 
لوكس و خودروهاي گران ادامه پيدا مي كند يا شرايط در 

اين حوزه تغيير خواهد كرد.
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»نصب دوربين هاي آژانس فراتر از 
تعهدات ايران« كذب است

رييس سازمان انرژي اتمي نصب دوربين هاي آژانس 
فراتر از تعهدات ايران را تكذيب كرد.

محمد اسلامي در جمع خبرنگاران در حاشيه نشست 
هيات دولت در پاس��خ به اينكه گفته شده است كه در 
اصفهان دوربين بيش از تعهدات نصب شده است؟ گفت: 

خير، اينطور نيست.
وي تاكيد كرد كه روابط ايران با آژانس بر مبناي پادمان 

و ان پي تي است نه يك كلمه اضافه نه يك كلمه كمتر.
علي خضريان رييس كميته سياسي، نظامي و امنيتي 
كميسيون اصل نود مجلس شوراي اسلامي با اشاره به 
گزارش ۱۰ خرداد مديركل آژانس بين المللي انرژي اتمي 
به شوراي حكام مبني بر توافق اين آژانس با سازمان انرژي 
اتمي ايران در مورد افزايش نظارت ها و ايجاد نظارت هاي 
فراپادماني گفت: پس از استماع گزارش رييس سازمان 
انرژي اتمي، براي اعضا كميسيون محرز شد كه توافق 
صورت گرفته، خلاف قانون اق��دام راهبردي براي لغو 
تحريم ها و تأكيد رهبر معظم انقلاب بر عدم تخطي از اين 
قانون است كه ايشان اين موضوع را در ديدار با دانشمندان 
و مقامات صنعت هسته اي تصريح فرمودند. وي با اشاره 
به برخي از ابعاد تواف��ق صورت گرفته، گفت: در حالي 
كه جمهوري اسلامي ايران خود را مكلف به همكاري 
و تعامل با آژانس بين المللي انرژي اتمي در چارچوب 
مقررات پادماني دانس��ته و با توجه به اينكه بر اساس 
تأكيد رهبري معظم انقلاب نبايد تعهدات فرا پادماني 
را بپذيرد متأسفانه بر اس��اس بيانيه آژانس حدود ۱۰ 
دوربين فراپادماني در كارگاه توليد سانتريفيوژ در سايت 
اصفهان نصب شده است. عضو هيات رييسه كميسيون 
اصل نود تصريح كرد: همچنين ۲ دستگاه EMD در 
تأسيسات فردو و نطنز جهت نظارت برخط غني سازي 
براي اولين بار در جهان بدون كسب مجوزهاي قانوني از 
مراجع مربوطه قرار گرفته كه اين موضوع نه تنها خلاف 
مصوبه مجلس بلكه فراتر از تعهدات برجامي است چرا 
كه در برجام اندازه گيري س��طح غني سازي، دستگاه 
OLEM ذكر ش��ده از اين رو بايد روش��ن شود اين ۲ 
دستگاه چه تفاوت هايي با يكديگر دارند. وي با اشاره به 
نقش نظارتي مجلس شوراي اسلامي بر اساس قانون 
گفت: در اين جلسه با وجود تأكيد كميسيون اصل نود و 
ديگر نمايندگان مجلس جهت اطلاع ازجزييات توافق، 
مشخص شد كه مجلس هيچ اطلاعي از جزييات متن 
توافق كه خلاف قانون و تعهدات فراپادماني بوده، ندارد و 
امكان نظارت بر قانون مجلس نيز وجود ندارد. خضريان 
در پايان خاطرنشان كرد: پيش از اين، درباره محتواي 
توافق مذكور از وزير امور خارجه نيز سوال شده بود كه وي 
اعلام كرد اين پرونده توسط اين وزارتخانه دنبال نشده و 

در سازمان انرژي اتمي دنبال مي شود.

گفت وگوي اميرعبداللهيان
با علي اف

وزير امور خارجه جمهوري اسلامي ايران در حاشيه 
نشست وزيران امور خارجه كشورهاي عضو جنبش 
ع��دم تعهد در باك��و با الهام عل��ي اف رييس جمهور 
آذربايجان ديدار و در خصوص گسترش مناسبات دو 
كشور و تحولات منطقه اي گفت وگو و تبادل نظر كرد. 
حسين اميرعبداللهيان وزير امور خارجه كشورمان 
در اين ديدار با تبريك برگزاري موفق نشست وزيران 
امور خارجه اين جنبش، با تاكيد بر اراده مقامات عالي 
دو كشور در زمينه گسترش مناسبات في مابين اظهار 
داشت: با فضاي مثبت در حال شكل گيري در روابط دو 
كشور و خصوصا عبور از برخي سوءتفاهمات، جمهوري 
اسلامي ايران آمادگي خود را براي پيگيري و تحقق 
كليه توافقات پيشين اعلام و اعتقاد دارد دو كشور برادر 
و همسايه به خوبي اراده و توانمندي خود براي عبور 
از مراحل سخت و ش��رايط پيش آمده را نشان داده و 
به طور واقع بينانه اي با اتكا بر ظرفيت هاي گس��ترده 
موجود در حوزه همكاري ها، پيگيري اهداف مشترك 
در چارچوب مصالح عاليه في مابين را در دستور كار 
روابط خود ق��رار داده اند. اميرعبداللهيان همچنين 
در اين ديدار ضمن استقبال از فعاليت ديپلمات هاي 
جمهوري آذربايجان در كشورمان، جايگاه اين كشور 
در منطقه و در چارچوب سياست همسايگي را مورد 
توجه قرار داد. ابلاغ س��لام رييس جمهور كشورمان، 
همكاري هاي دو كش��ور در حوزه ه��اي اقتصادي، 
تجاري، حمل و نقل و ترانزيت همچنين ديدگاه اصولي 
كشورمان مبني بر لزوم استقرار صلح و ثبات و امنيت 
در منطقه، از ديگر موضوعات مورد اشاره از سوي وزير 
امور خارجه كشورمان در اين ديدار بود. طرفين در اين 
ديدار با اشاره به تكميل روند تحقيقات پرونده مهاجم 
به سفارت جمهوري آذربايجان در تهران، در خصوص 
نحوه فعال سازي سفارت جمهوري آذربايجان در تهران 

گفت وگو كردند.

تاكيد رييسي بر اجراي سريع تر 
برنامه هاي توسعه بندر چابهار

سيد ابراهيم رييس��ي صبح در جلسه هيات دولت 
با تبريك فرارسيدن عيد س��عيد غدير، اين عيد را 
مناسبتي انسان ساز، تكميل جريان رسالت و نقطه 
عطف امامت توصيف كرد كه در كنار قرآن دو ركن 

هدايت و معرفي راه كمال انسانيت هستند.
رييس جمهور ب��ا بيان اينكه قرآن جل��وه نورانيت 
حضرت حق براي شناساندن راه هدايت بشر است، 
تلاش براي خاموش كردن اين جل��وه نور الهي را، 

جنايتي هولناك عليه انسانيت دانست.
رييس جمه��ور در بخش ديگري از س��خنانش با 
اشاره به نشست روز گذشته سران كشورهاي عضو 
پيمان ش��انگهاي و اظهارات سران برخي كشورها 
درباره »اهميت و جايگاه بن��در چابهار« در اتصال 
منطقه آس��ياي مركزي به آب هاي آزاد، مسوولان 
دستگاه هاي مرتبط را به پيگيري جدي تر و سريع تر 
اجراي برنامه هاي توسعه بندر چابهار و نيز تكميل 

مسير شمال-جنوب فراخواند.

احتمال ايجاد تغييراتي در طرح 
»كالابرگ الكترونيك«

وزير كار گفت: موضوع حل مشكل مديريتي صندوق هاي 
بازنشستگي از جيب كارگران مطرح نيست و هيچكس 
اين كار را قبول ن��دارد اما صندوق ها با ناپايداري جدي 
مواجه  و به اصلاحات اساسي نيازمندند. صولت مرتضوي 
در حاشيه جلسه هيات دولت در جمع خبرنگاران درباره 
آخرين وضعيت طرح كالابرگ الكترونيكي، اظهار كرد: 
فرايند كاملًا به روال طبيعي ادامه پيدا مي كند و قرار است 
تغييراتي برحسب دستور آقاي مخبر به عمل آوريم كه 
در حيطه كارشناسي است تا پس از انجام و تاييد مراجع 
صاحب نظر، ابلاغ شود. وي افزود: استقبال از اين طرح 
خيلي مطابق با انتظار ما نبوده است. وزير كار در پاسخ به 
پرسشي درباره رد پيشنهادات تغيير شرايط بازنشستگي 
)محاسبه ميانگين حقوق بازنشستگي برمبناي پنج سال 
آخر خدمت كاركنان دولت( از سوي مجلس و واكنش 
دولت به اين امر، تصريح ك��رد: دولت لايحه مي دهد و 
مجلس اختيار رس��يدگي دارد. بايد ديد در كميسيون 
تلفيق چ��ه تصميمي گرفته مي ش��ود. آنچه از صحن 
مجلس بگذرد و به تأييد شوراي نگهبان برسد و تبديل به 
قانون شود براي همه لازم الاجراست. مرتضوي در پاسخ 
به اين پرسش كه آيا با حل مشكل مديريتي صندوق هاي 
بازنشستگي از جيب كارگران موافق است يا نه، يادآور 
شد: نه. بحث تأمين مشكل مديريتي صندوق ها از جيب 
كارگران مطرح نيست و هيچكس اين را قبول ندارد اما 
مسلم است صندوق ها با ناپايداري جدي مواجه شدند 
كه دلايل خاص خودش را دارد و قطعاً صاحبنظران در 
اين زمينه بر اين باور هستند كه اصلاحات در مديريت 
و شيوه هاي اداره انجام و تبديل به قانون شود. وي تاكيد 
كرد: اين امر اساسا به خاطر آينده كارگران انجام مي شود. 
اين صندوق ها بين النسلي هس��تند و كارگران امروز و 
فردايش را توأمان مي خواهند. ما حتماً بايد به فكر آتيه 
كارگران و بازنشستگان و بازماندگان باشيم. وظيفه ما 
صيانت از اين صندوق ها و اتخاذ ترتيبي براي پايداري 

اين  صندوق هاست.

رسيدن به توسعه و پيشرفت
 تقليدي نيست

جلسه بررس��ي لايحه برنامه هفتم توسعه كشور، روز 
)چهارش��نبه ۱۴ تيرماه ۱۴۰۲( با حضور رييس مركز 
پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي، رييس كميسيون 
تلفيق برنامه هفتم توسعه مجلس ش��وراي اسلامي و 
جمعي از اعضاي هيات علمي، نخبگان و صاحب نظران 
در حوزه هاي فرهنگي، اجتماعي و سياسي، به ميزباني 
مركز پژوهش هاي مجلس برگزار شد. بابك نگاهداري 
رييس مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي در اين 
نشست با اشاره به تاكيد رييس مجلس بر جمع سپاري 
در حوزه هاي مختلف حكمراني اظهار داشت: اين رويكرد 
در برنامه هاي مركز پژوهش هاي مجلس نيز اتخاذ شده 
و تاكنون چند جلس��ه هم انديشي در خصوص بررسي 
برنامه هفتم در مركز پژوهش هاي مجلس برگزار شده 
است. نگاهداري افزود: سامانه جمع سپاري در خصوص 
برنامه هفتم توس��عه در وبس��ايت مركز پژوهش ها در 
دسترس عموم قرار گرفته و صاحب نظران مي توانند با 
مراجعه به اين سامانه، نظرها و پيشنهادهاي اصلاحي 
خود را در خصوص برنامه هفتم توس��عه مطرح كنند. 
رييس مركز پژوهش هاي مجلس با اش��اره به اهميت 
برنامه هاي توسعه در كشورهاي مختلف تصريح كرد: 
اين برنامه ها در هر كشور جايگاه و اهميت ويژه اي دارند 
و منشأ تحولات هر كشور محس��وب مي شوند، اينكه 
اولويت هاي اصلي  يك كش��ور در ۵ سال آينده بايد چه 
چيزهايي باشد، در برنامه هاي توسعه تعيين مي شود. 
نگاهداري خاطرنشان كرد: در تدوين برنامه هاي توسعه 
بايد توجه كنيم كه در هدف گذاري مان، هم آرمانگرايي را 
حفظ كنيم و هم واقع گرايي را؛ در واقع بايد به يك تعادلي 
ميان اين دو مقوله برسيم و شناخت اين نقطه  توازن، هنر 
حكمراني است. رييس مركز پژوهش هاي مجلس بيان 
كرد: همه كش��ورها پذيرفته اند كه رسيدن به توسعه و 
پيشرفت، تقليدي نيست و بايد راه حل هاي نوآورانه را با 
توجه به شرايط خاص كشورمان براي رسيدن به اهداف 
توس��عه اي اتخاذ كنيم. در كنار اين موضوع، بايد توجه 
داشت كه قابليت اجراي برنامه، اهميتش از خود برنامه 
كمتر نيس��ت و تحقق ۳۰ درصدي برنامه هاي توسعه 
گذشته نشان مي دهد كه برنامه هاي گذشته، چندان بر 
اساس اصل قابليت اجرا تدوين نشده اند. ابراهيم عزيزي 
رييس كميسيون تلفيق برنامه هفتم توسعه كشور در 
اين نشست بيان كرد: امروز در مقطعي هستيم كه مقام 
معظم رهبري رهبري سياست هاي كلي برنامه را ابلاغ 
كرده اند و دولت هم لايحه تدوين ش��ده خود را تقديم 
مجلس كرده اس��ت و اكنون در مرحله اي هستيم كه 
مجلس شوراي اسلامي بايد به بررسي برنامه هفتم توسعه 
بپردازد. وي اقدامات مجلس شوراي اسلامي در بررسي 
برنامه هفتم توسعه را در دو بخش ساختاري و محتوايي 
دانست و تصريح كرد: از لحاظ ساختاري، احكام برنامه 
بايد منطبق با سياست ها باشد و سياست ها نيز بايد به 
يك قانون لازم الاجرا تبديل شود. از لحاظ محتوايي نيز 
سياست ها بايد به مرحله اجرا برس��ند و لازمه اين امر، 
تدوين احكام دقيق و مناس��ب براي هر سياست است. 
همچنين منابع تحقق احكام بايد روشن و دقيق باشد و 
برنامه به طور مشخص نشان دهد كه مي خواهيم از اين 

نقطه به كجا برسيم. 
عزيزي گفت: مركز پژوهش هاي مجلس س��امانه اي 
طراحي كرده كه از طريق آن امكان دريافت نقطه نظرات 
صاحب نظران و اساتيد دانشگاهي وجود دارد و مجلس 
شوراي اسلامي حتما در بررس��ي لايحه برنامه هفتم 
توس��عه، از اين نظرات اس��تفاده خواهد ك��رد. رييس 
كميسيون تلفيق برنامه هفتم توسعه كشور برگزاري 
چنين نشست هاي نقد و بررسي با حضور اساتيد دانشگاه 
را امري پس��نديده دانست و اظهار داشت: نگاه انتقادي 
اساتيد به اشكالات لايحه برنامه هفتم توسعه ارزشمند و 
قابل استفاده است، اما ارزشمندتر از نقد، ارايه راهكارهاي 
پيشنهادي براي برطرف ش��دن نواقص و كاستي هاي 
برنامه است و مجلس شوراي اسلامي اين آمادگي را دارد 
كه اصلاحات پيشنهادي اساتيد حوزه آموزش عالي را در 

بررسي برنامه هفتم توسعه در نظر بگيرد.

صاحبانخانههايخاليهمچنانمالياتنميدهند

درتحليلجديدبلومبرگمطرحشد

سلبريتي هاي مجازي در تور سازمان امور مالياتي؟

پيوستن ايران به شانگهاي نشانه تمايل كشورها  براي تعامل با تهران
يك شبكه خبري در گزارشي درباره پيوستن رسمي 
ايران به سازمان همكاري هاي شانگهاي به عنوان يك 
عضو كامل، آن را نشان دهنده تمايل ساير كشورها براي 

تعامل با تهران دانست.
شبكه بلومبرگ گزارش داد: جمهوري اسلامي ايران 
روز سه شنبه به طور رسمي به س��ازمان همكاري ها 
شانگهاي ملحق شد كه گامي ديگر در جهت پايان دادن 
به انزواي جهاني خود با ايجاد روابط گرمتر با روسيه و 

چين به شمار مي آيد.
عضويت ايران توسط نارندرا مودي، نخست وزير هند در 
حالي اعلام شد كه وي رييس اجلاس سران كشورهاي 
عضو سازمان شانگهاي - كه به صورت ويدئوكنفرانس 
در دهلي نو برگزار ش��د- بود. اين، اولين باري بود كه 
ش��ي جين پينگ، رييس جمهور چي��ن و ولاديمير 
پوتين، رييس جمهور روسيه پس از تلاش ماه گذشته 
مسكو براي سركوب شورش گروه واگنر در يك نشست 
مش��ترك با يكديگر حضور داش��تند. نارندرا مودي، 
رهبر هند در س��خنان خود در افتتاحيه اين نشست 
خاطرنشان كرد كه ملحق شدن كشورهاي جديد به 
سازمان شانگهاي بر اهميت اين گروه تاكيد مي كند. 
وي گفت كه امنيت منطقه اي، اقتصاد، امنيت غذايي، 
تغييرات آب و هوايي و وضعيت افغانستان نيز در دستور 
كار اين نشست قرار داشت. بلومبرگ درگزارش خود 
افزود: ايران ك��ه به تدريج از انزواي ديپلماتيك خارج 
شده اس��ت در حال ايجاد يك اتحاد نظامي كليدي با 
روسيه است كه به دنبال دفاع هوايي از آن نيز هست، 
همزمان روابط خود را با عربستان سعودي احيا مي كند، 
متحدانش در حال پرتاب موش��ك به سمت اسراييل 

هستند و به غني سازي اورانيوم ادامه مي دهد.
عضويت ايران در س��ازمان همكاري هاي ش��انگهاي 
- گروه امنيتي منطقه اي - كه توس��ط چين تأسيس 
شده است، نشانه ديگري است از اينكه كشورها مايل 

به تعامل با تهران هستند.
در جلس��ه روز سه شنبه سران سازمان همكاري هاي 
شانگهاي در هند، ايران به طور رسمي به عنوان عضو 
اين س��ازمان اعلام ش��د. نارندرا مودي، نخست وزير 
هند با استقبال از پيوستن ايران به سازمان همكاري 
ش��انگهاي گفت: خوشحالم كه بگويم ايران به عنوان 
يك عضو كامل به خانواده سازمان همكاري شانگهاي 
مي پيوندد. براي رييس جمهور ايران، ابراهيم رييسي 
و مردم ايران بهترين ها را در اين زمينه آرزو مي كنم. 

همچنين از امضاي تفاهم نامه استقبال مي كنم. شي 
جين پينگ، رييس جمهور چين نيز در سخنراني خود 
در اجلاس ش��انگهاي كه به صورت ويدئو كنفرانس 
در دهلي نو برگزار شد، ضمن استقبال و تبريك براي 
عضويت رسمي ايران در اين سازمان گفت: جهان امروز 
دچار تحول خواهد ش��د، تحولاتي كه با چالش هاي 
جديدي همراه خواهد بود؛ وحدت يا تفرقه، همكاري 
يا منازعه، اينها سوالاتي اس��ت كه در زمانه ما مطرح 
خواهد شد. آرزوي مردم براي داشتن خوشبختي هدف 
ماست. صلح و همكاري مي تواند روند جاري دوران ما 
باشد. همچنين ولاديمير پوتين رييس جمهور روسيه 
در سخنراني خود عضويت دايم ايران در اين سازمان 
را تبري��ك گف��ت. امامعلي رحم��ان، رييس جمهور 
تاجيكستان در س��خنراني اش در اجلاس شانگهاي 
پيوس��تن كامل ايران به اين س��ازمان بين المللي را 
تبريك گفت. ژانگ مينگ، دبيركل سازمان همكاري 
ش��انگهاي در گفت وگو با خبرگزاري اس��پوتنيك با 
تقدير از تلاش هاي تهران در راه پيوستن به اين نهاد 
اظهار داشت: الحاق ايران به سازمان همكاري شانگهاي 
)SCO( به عنوان يك عضو كام��ل، محتواي عملي 
جديدي را به همراه خواهد داش��ت و چشم اندازهاي 

وسيعي را باز مي كند.
وي ادامه داد: من اطمينان دارم كه عضويت كامل ايران 
با ارايه محتواي عملي جديد و گشودن چشم اندازهاي 
وسيع به همكاري س��ازمان شانگهاي در زمينه هاي 
مختلف كمك خواهد كرد. جمهوري اسلامي ايران از 
سال ۲۰۰۵ عضو ناظر سازمان همكاري شانگهاي بود 
و درخواست كشورمان براي عضويت رسمي و كامل در 
اين سازمان نيز پس از ۱۶ سال، در اولين حضور رييسي 
به عنوان رييس جمهوري اس��لامي ايران، در بيست 
و يكمين نشست سران ش��انگهاي در شهر دوشنبه 
پايتخت تاجيكس��تان، در ش��هريور ۱۴۰۰ به تاييد 
هشت عضو ديگر سازمان رسيد و ايران نهمين عضو 
اين س��ازمان مهم منطقه اي شد. فرآيند فني و انجام 
تعهدات رويه اي تبديل عضويت جمهوري اس��لامي 
ايران به عنوان يكي از اعضاي اصلي نيز در بيس��ت و 
دومين نشست سران سازمان همكاري شانگهاي در 

سمرقند به تصويب اعضا رسيد.
با پايان يافتن فرآيند عضويت قطعي كش��ورمان در 
سازمان ش��انگهاي، يكي از دستورات اصلي بيست و 
سومين نشست سران س��ازمان كه به شكل مجازي 

و به ميزباني هند برگزار ش��د، اعلام عضويت رسمي 
جمهوري اس��لامي ايران در س��ازمان شانگهاي بود. 
سازمان همكاري شانگهاي در حوزه هاي بسياري نظير 
حوزه اقتصادي فعاليت مي كند و جمهوري اسلامي 
اي��ران، از اين پس مي تواند مناف��ع منطقه اي خود را 
در اين حوزه ها موثرتر دنبال و تامين كند. همچنين 
كش��ورمان به جهت برخورداري از زيرس��اخت هاي 
مناس��ب و ش��بكه هاي حمل و نقل ريلي و جاده اي، 
فرودگاه ها و بنادر، به ويژه بندر چابهار در دهانه اقيانوس 
هند، مي تواند نقش مناسبي از نظر اقتصادي در اين 

سازمان ايفا كند.
از س��وي ديگر دو كش��ور بزرگ واردكننده انرژي در 
جهان يعني چين و هند در اين سازمان عضويت دارند 
و ايران نيز به عنوان يكي از بزرگ ترين صادركنندگان 
انرژي، فرصت هاي خوبي را براي تقويت همكاري با اين 
كشورها در چارچوب سازمان شانگهاي خواهد داشت.

ط��رح كمربن��د- راه، اتحادي��ه اقتصادي اوراس��يا و 
همكاري هاي منطقه اي در ديگر حوزه ها از جمله ديگر 
مسائلي هستند كه بيش از پيش بر اهميت عضويت 
جمهوري اسلامي ايران در سازمان شانگهاي به عنوان 

عضو اصلي مي افزايند.
سازمان همكاري شانگهاي يك نهاد بين المللي است 
كه توسط چين، قزاقستان، قرقيزستان، تاجيكستان، 
روس��يه و ازبكس��تان در س��ال ۲۰۰۱ تأسيس شد. 
در س��ال ۲۰۱۷، هند و پاكس��تان نيز به عنوان عضو 

پذيرفته شدند.
همچنين وزير دفاع و پيش��تيباني نيروهاي مس��لح 
گف��ت: موضوعاتي همانند تروريس��م، افراط گرايي، 
مبارزه با پديده قاچاق و مقابله با تحريم ها از مهم ترين 
مسائلي هستند كه جمهوري اسلامي ايران تجربه هاي 

گرانبهايي در اين زمينه دارد.
امير س��رتيپ محمدرضا آش��تياني در يادداش��تي 
به مناس��بت عضوي��ت دايمي اي��ران در س��ازمان 

همكاري هاي شانگهاي نوشت: 
»تغييرات در عرصه تحولات منطقه اي و بين المللي، 
به خوبي گوياي واقعيت ها و افق هاي آينده جهان در 
حال تغيير و نظم در حال ش��كل گيري اس��ت. درك 
اين واقعيت موجب شده تا دكترين سياست خارجي 
جمهوري اسلامي ايران مبني بر عضويت در سازمان ها 
و نهادهاي مبتني بر چندجانبه گرايي همانند سازمان 

همكاري شانگهاي مورد توجه جدي قرار گيرد.

سازمان همكاري ش��انگهاي با دارا بودن بيش از يك 
سوم جمعيت جهان، عضويت دوكشور شوراي امنيت 
و چهار كشور داراي قدرت اتمي، سازماني تاثيرگذار 
و نقش آفري��ن در رونده��اي جهاني آتي اس��ت؛ اين 
سازمان از ظرفيت هاي اجتماعي، فرهنگي، اقتصادي 
و امنيتي گسترده اي برخوردار است و در مسير تقويت 
سياست هاي موازنه س��از و توسعه چندجانبه گرايي 

نقش حائز اهميتي دارد.
سياست هاي توس��عه طلبانه غرب و ناتو براي حفظ 
و احياي جه��ان تك قطب��ي و تش��ديد رقابت هاي 
جهاني ب��ا رويكردهاي نظامي و امنيت��ي، اهميت و 
حساسيت عضويت و نقش آفريني سازمان شانگهاي 

را چندين برابر كرده است.
در واق��ع، س��ازمان همكاري ش��انگهاي ام��روزه با 
برخورداري از مولفه هاي مهم قدرت سياسي، اقتصادي 
و امنيتي در پهن��ه جغرافياي��ي و ژئوپليتيكي خود 
مسووليت هاي سنگيني را در قبال شكل گيري هندسه 
نظم جديد جهاني و تحقق امنيت مشاركتي و جمعي 
برعهده دارد وجمهوري اسلامي ايران ضمن بهره گيري 
از اين ظرفيت، قابلي��ت و ارزش قابل توجهي را به اين 

نهاد بين المللي مي دهد.
موضوعاتي همانند تروريسم، افراط گرايي، مبارزه با 
پديده قاچاق و مقابله با تحريم ها از مهم ترين مسائلي 
هس��تند كه جمهوري اس��لامي اي��ران تجربه هاي 
گرانبهايي در اين زمينه دارد. انقلاب اس��لامي ايران، 
انقلاب عليه ظلم و بي عدالتي بوده و راز ماندگاري آن 
بر استواري در اين مسير مي باشد، بر اين اساس، تأكيد 
بر »امنيت مردم پايه«؛ »احترام به حاكميت هاي ملي«؛ 
»امنيت انس��اني«؛ »نگاه فرامذهبي و غيرفرقه اي« 
و... جزو اصول خدش��ه ناپذير نظريه دفاعي و امنيتي 

جمهوري اسلامي ايران هستند.
اينجان��ب در اج��لاس وزراي دف��اع ش��انگهاي در 
ارديبهشت س��ال جاري )۱۴۰۲( ضمن تبيين اين 
اصول در س��خنراني و ديدارهايي كه ب��ا وزراي دفاع 
كشورهاي عضو داشتم به دكترين دفاعي جمهوري 
اس��لامي ايران كه متكي بر ظرفيت ه��ا و مزيت هاي 
همه جانبه ملي، منطقه اي و بين المللي و تابع اصولي 
پايدار براي ايجاد بازدارندگي بوده اشاره نموده و حفظ 
صلح و آرامش و امنيت منطقه اي را از طريق گفت وگو، 
همكاري هاي جمعي و مناس��بات چندجانبه به طور 

جدي مورد تاكيد قرار دادم.«



س��هامداري و س��رمايه گذاري در پالايش��گاه هاي 
فراسرزميني به اندازه سرمايه گذاري براي صنعت نفت 
ايران و توسعه درآمد هاي نفتي مهم است به عبارتي 
س��هامداري ايران در پالايش��گاه هاي فراسرزميني 
همان قدر مهم است كه سرمايه گذاري در ميدان هاي 
مش��ترك با همس��ايگان براي اس��تخراج نفت، چرا 
ك��ه همزمان با اس��تخراج نفت بايد جاي��گاه فروش 
آن را ه��م در بازارها ديد و پيش بين��ي كرد و به طور 
خاص فرآورده هاي نفتي نيز يا تبديل به س��وخت در 
پالايشگاه ها يا تبديل به مواد در پترو پالايشگاه هايي 
كه بتوانند ماده خام نفت را به يكي از اين دو محصول 

تبديل كنند رويكرد و استراتژي مناسبي هستند. 
به گزارش خبرنگار »تعادل« در شرايط فعلي احداث 
يك زيرساخت نفتي نظير پالايشگاه و پتروپالايشگاه 
امري هزينه بر و زمان بر است اما استفاده از زيرساخت 
مستهلك شده كشورهاي همسو با خود و همچنين 
مشاركت در بازسازي اين پالايشگاه ها يكي از بهترين 

گزينه هاي مشاركت است.
 اگر با دولت هاي محلي يا شركت هاي مناسب محلي 
مش��اركت كنيم براي ش��رايط فعلي ما مناس��ب تر 
است. دولت سيزدهم س��هامداري در پالايشگاه هاي 
فراس��رزميني را به طور جدي در دستور كار خود قرار 
داده است زيرا ما از اين توانمندي برخورداريم كه علاوه 
بر تامين نياز هاي داخلي خودمان به كش��ور هاي در 
حال توسعه ديگر نيز خدمات بدهيم و از اين فرصت 
به نفع خودمان بهره ببريم و مي توانيم با اس��تفاده از 
نيروي انساني خبره و توانمند ايراني به كشور هايي از 
منطقه كه نيازمند هستند خدمات فني و مهندسي 

صادر كنيم.
در دنياي امروز خدم��ات مي تواند مانند يك كالا به 
كشور هاي ديگر صادر شود اين اقدام مي تواند براي 
كشور ارزآوري و اشتغال آفريني داشته باشد وقتي ما 
از طريق پالايشگاه هاي فراسرزميني در ديگر كشور ها 
فعاليت مي كنيم در واقع فروشنده و خريدار خودمان 
هس��تيم و امكان تحري��م نيز وجود ن��دارد و به اين 

ترتيب نفت خود را تبديل به گازوييل، بنزين و ديگر 
فرآورده ها مي كنيم و آن را به فروش مي رسانيم. با اين 
روش علاوه بر اينكه ايران مي تواند سهامدار پالايشگاه 
فراسرزميني شود؛ بازار ثابتي براي نفت خام خود نيز 
به وجود خواهد آورد و بدين ترتيب بازار تضميني با 
ثباتي در سال هاي آتي براي تجارت نفت خام ايران 

به وجود خواهد آورد.
همچنين اي��ران مي تواند  براي تامين بنزين مصرفي 
كشور نيز نياز جدي به افزايش ظرفيت توليد بنزين 

از طريق پالايشگاه ها داريم از اين طريق پاسخ دهد.

 در حال حاضر توليد بنزين در پالايش��گاه هاي كشور 
ب��ه روزانه 112 تا 115 ميليون ليتر رس��يده اس��ت 
و اي��ن به معناي س��اخت پالايش��گاهي ب��ا ظرفيت 
پالايش بالا دارد كه احداث آن حداقل 5 س��ال زمان 
مي برد با اين توضيحات مي توان نتيجه گرفت رونق 
گرفتن پالايش��گاه چه در داخل و چه پالايشگاه هاي 
فراسرزميني به اقتصاد كش��ور و استفاده از نفت خام 

بيشتر كمك شاياني مي كند.
ايران باهدف احداث پالايشگاه ها در كشور و فعال سازي 
پالايشگاه هاي نيمه فعال در كشور هاي همسو از طريق 

صادرات تجهيزات و خدمات مهندسي ايراني فرصتي 
را ب��ه وجود آورده اس��ت كه ارتباطات نفت��ي ايران و 
كشورهاي همسو توسعه خواهد يافت و بدين ترتيب 
با اس��تفاده از تجربه و تخصص شركت هاي ايراني در 
زمينه توليد تجهيزات و خدمات فني و مهندسي حوزه 
پالايش نفت و ارايه اين ظرفيت ها به كشورهاي همسو 
يك بازار جديد و پرس��ود براي ايران در زمينه فروش 
نفت خام ايجاد كرده است كه امكان تضمين صادرات 
نفت خام به بيش از دو ميليون بشكه در روز براي ايران 

فراهم خواهد شد.
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صادرات نفت روسيه
به پايين ترين ركورد ۴ ماهه رسيد

آمار رصد نفتكش ها نشان داد صادرات نفت روسيه از 
طريق دريا، در پي فروش كمتر به چين و هند، در ژوئن به 
پايين ترين ميزان در چهار ماه گذشته، كاهش پيدا كرد.

به گزارش ايس��نا، آم��ار دريايي »اس ان��د پي گلوبال 
كاماديتيز« نشان داد صادرات نفت روسيه كه از طريق 
دريا حمل مي شود، در ماه ژوئن به ۳.۴۶ ميليون بشكه در 
روز رسيد كه پايين ترين ميزان از فوريه بود اما همچنان 
12 درصد بالاتر از ميانگين ۳.1 ميليون بش��كه در روز 
صادرات در دوران قبل از جنگ اوكراين است. صادرات 
نفت روسيه به هند، بيش��ترين كاهش را داشت و ماه 
ميلادي گذش��ته، ۳۰۰ هزار بشكه در روز كاهش پيدا 
كرد. صادرات به چين 15۰ هزار بش��كه در روز كاهش 
يافت. با اين حال، صادرات روسيه به برخي مقصدهاي 
ديگر مانند مصر )1۷5 هزار بشكه در روز( افزايش يافت 
و انتقال نفت بين دو كشتي در سواحل يونان، به 15۰ 
هزار بشكه در روز رشد كرد كه بالاترين ميزان از فوريه بود

صادرات نفت روسيه در ژوئن در حالي كاهش يافت كه 
در ماه مه، تحت تاثير خريد حجم بالايي نفت تخفيف دار 
توسط هندي ها، به بالاترين ميزان در 12 ماه صعود كرده 
بود. انتشار اين آمار با تعهد مسكو براي كاهش صادرات 

به ميزان 5۰۰ هزار بشكه در روز در اوت، همزمان شد.
مسكو پيش از اين وعده داده بود كه توليد نفت خود را 
از مارس تا پايان سال به ميزان 5۰۰ هزار بشكه در روز، 
كاهش خواهد داد اما ناظران ب��ازار با توجه به افزايش 
اخير حجم صادرات روسيه، انتظار نداشتند مسكو به 
وعده خود عمل كند. كاهش اخير صادرات همچنين در 
بحبوحه كمتر شدن تخفيف براي نفت روسيه روي داده 
است. با وجود سوالات فزاينده اي كه درباره ثبات روسيه 
و امنيت عرضه نفت روسيه در آينده وجود دارد، شورش 
گروه واگنر، در توليد، پالايش يا صادرات در پايان ژوئن، 
تاثيري نداشت.طبق آمار، روسيه اكنون نفت كمتري 
به صورت انتقال بين دو كشتي صادر مي كند. صادرات 
نفت از طريق انتقال به دو كشتي در دريا، تا 25 ژوئن 
به ۷.۷۷ ميليون بش��كه در روز رسيد كه ۷۳ درصد 
مع��ادل 5.۶۷ ميليون بش��كه در روز به مقصد هند 
رفت. بر اساس گزارش پلاتس، اتحاديه اروپا در 2۳ 
ژوئن، جديدترين بسته تحريم عليه روسيه را تصويب 
كرد كه شامل اقداماتي براي مقابله با انتقال نفت بين 
دو كشتي در دريا و ممنوعيت صادرات نفت روسيه از 

طريق شاخه شمالي خط لوله دروژبا بود.

شكست سناريوي اوپك پلاس 
براي قيمت نفت

با وج��ود اع��لام چن��د دور كاه��ش توليد از س��وي 
توليدكنندگان اوپك پلاس، قيمت نفت نتوانسته است 
از دورنماي محدوديت عرضه اين گروه، حمايت كافي 
را دريافت كند و پايين مرز ۸۰ دلار در هر بشكه معامله 
مي شود. به گزارش ايسنا، اوپك پلاس كه گروهي متشكل 
از اعضاي سازمان كشورهاي صادركننده نفت )اوپك( و 
متحدانشان شامل روسيه است، از نوامبر گذشته، توليد 
نفت خ��ود را در واكنش به قيمت هاي ضعيف، كاهش 
داده است. عربستان س��عودي و روسيه كه بزرگ ترين 
صادركنندگان نفت جهان هستند، دوشنبه هفته جاري 
در تلاش براي تقويت قيمت ها، اعلام كردند كاهش عرضه 
نفت خود را عميق تر مي كنند. با اين حال، اين اقدام فقط 
براي مدت كوتاهي توانس��ت بازار را به مسير افزايشي 
برگرداند  كاهش عرضه اعلام شده از سوي اين دو كشور، 
علاوه بر توافق گسترده تر اوپك پلاس براي محدود كردن 
عرضه تا پايان سال 2۰2۴ است و مجموع كاهش توليد 
اين گروه را به بيش از پنج ميليون بشكه در روز معادل 
حدود پنج درصد از توليد جهاني نفت مي رساند. كاهش 
توليد غافلگيركننده اي كه در آوريل از سوي اعضاي اوپك 
پلاس اعلام شد، كاهش توليدي كه در نوامبر تصويب 
شده بود را عميق تر كرد و كمك كرد قيمت ها حدود ۹ 
دلار در هر بشكه افزايش پيدا كرده و در روزهاي بعد به 
بالاي ۸۷ دلار در هر بشكه صعود كنند اما هر دو شاخص 
از آن زمان، اين افزايش  را از دست دادند و بهاي معاملات 
آتي نفت برنت اكنون كمتر از ۷۶ دلار در هر بشكه معامله 
مي شود.بنا بر استدلال تحليلگران گروه اوراسيا، كاهش  
بيش��تر توليد در بازاري كه مملو از بدبيني نس��بت به 
چشم انداز رش��د تقاضاي نفت در نيمه دوم سال است، 

كمك چنداني به تغيير احساسات نزولي نخواهد كرد.

آغاز طرح الزام كاهش
۲۵ درصدي مصرف آب ادارات

مديرعامل ش��ركت آب و فاضلاب اس��تان تهران گفت: 
طرح الزام كاهش 25 درصدي مصارف آب شرب ادارات 
و ارگان هاي پايتخت آغاز شد. به گزارش تسنيم، محسن 
اردكاني، مديرعامل شركت آب و فاضلاب استان تهران 
با اعلام اين خبر گفت: بر اساس مصوبه ستاد پيشگيري، 
هماهنگي و فرماندهي عمليات پاس��خ به بحران استان 
)ش��رايط اضطرار آب تهران( استانداري تهران مبني بر 
الزام كاهش 25 درصدي مصرف آب ادارات و ارگان هاي 
شهر تهران در مقايسه با مدت مشابه سال گذشته، اين 
ش��ركت اين اختيار را دارد تا آن دسته از ادارات كه از اين 
مصوبه تخلف كرده اند را ب��ا محدوديت قطع موقت آب 
مواجه كند.   وي افزود: در شروع اين طرح 1۰ اداره و ارگان 
با محدوديت مواجه خواهند شد كه در اولين نوبت از اعلام 
نام اين ارگان ها خودداري مي شود اما چنان چه مصارف 
خود را تا حد 25 درصد كاهش ندهند و رفتار مصرف آنها 
تغيير نيابد، اسامي اين ارگان ها در رسانه ها اعلام خواهد 
شد.  اردكاني با بيان اينكه به اين دسته از ادارات چندين 
بار تذكر داده شده است اما تاكنون اين مصوبه را رعايت 
نكرده اند افزود: امروز و در شروع اين طرح، آب اين دسته 
از ادارات را به صورت موقت از ساعت ۹ تا 12 قطع خواهد 
شد. مديرعامل شركت آب و فاضلاب استان تهران با بيان 
اينكه ۶۷۰۰ اش��تراك اداري در شهر تهران وجود دارد، 
اف��زود: ميزان مص��رف آب ادارات در پايتخت به صورت 
ماهانه پايش مي شود و تا زمان تغيير رفتار مصرف و كاهش 
25 درصدي مصارف، اعمال اين محدوديت ها ادامه دارد.

»تعادل« بررسي كرد

اجراي آزمايشي عرضه سوخت با كارت بانكي در يك جايگاه تهران

تضميني براي بازار فروش نفت وجود دارد؟!

افزايش بيش از ۳ ميليارد مترمكعبي گازرساني به نيروگاه ها

بنزين سوپر از طريق كارت بانكي توزيع مي شود

مديرعامل ش��ركت ملي گاز اي��ران گفت: حجم گاز 
ارسالي به نيروگاه ها از ابتداي امسال تا پايان بهار، 21 
ميليارد و ۸1۴ ميليون مترمكعب بوده كه نسبت به 
همين بازه زماني در سال 1۴۰1، بيش از سه ميليارد 

و ۳۰۰ ميليون مترمكعب افزايش يافته است.
مجيد چگني با بي��ان اينكه اين ش��ركت در تعامل 
حداكثري با وزارت نيرو و ش��ركت مديريت ش��بكه 
برق ايران با گازرساني به نيروگاه ها نقش بي بديلي در 
حفظ جريان پايدار برق كشور دارد، اظهار كرد: توجه 
نكردن مسوولان وقت در سال هاي گذشته به ضرورت 
سرمايه گذاري در طرح هاي توسعه اي، ذخيره سازي 
گاز و پالايش سبب شده شركت ملي گاز ايران در اين 

سال ها با چالش ناترازي دست و پنجه نرم كند.
وي ادام��ه داد: مجموعه هم��كاران ما ام��ا با وجود 
مش��كلاتي از اين دس��ت در بخش ه��اي مختلف از 
فرآورش، انتقال، توزيع و ديگر بخش ها، اهتمام خود 
را به حفظ جريان پاي��دار گاز در بخش هاي مختلف 
خانگي، تج��اري، نيروگاهي و صناي��ع عمده حفظ 

كرده اند.
معاون وزير نف��ت در امور گاز با بي��ان اينكه چالش 
ناترازي محدود به فصل س��رد سال نيست و در دوره 
گرم سال هم اين شرايط برقرار است، گفت: با وجود 
اين وضع، ش��ركت ملي گاز ايران در ايامي كه به طور 
معمول بايد مشغول تعميرات اساسي تأسيسات عظيم 
خود در بخش هاي پالايش، خطوط لوله سراس��ري 
و ايس��تگاه هاي تقويت فشار باش��د، با پيش بيني و 
مديريت ش��رايط موجود، خلأهاي ناشي از ناترازي 

انرژي در ديگر بخش ها را جبران كرده است.
چگني در ادامه با تأكيد بر رون��د صعودي و افزايش 
حجم گازرساني به نيروگاه ها در سال 1۴۰2 نسبت 
به پارس��ال افزود: ش��ركت ملي گاز ايران در فرآيند 
گازرساني به نيروگاه ها براي توليد برق در بخش هاي 
مختلف خانگي و صنعتي كشور، نسبت به سال 1۴۰1 

روند افزايشي و رو به رشد خود را حفظ كرده تا جايي 
كه روز 12 تيرماه امس��ال، نزدي��ك به ۳1۳ ميليون 
مترمكعب گاز به نيروگاه ها تحويل داده و در اين زمينه 

ركوردشكني كرده است.
وي با بيان اينكه بهار امس��ال نسبت به مدت مشابه 
پارسال، بيش از ۳ ميليارد و ۳۸۹ ميليون مترمكعب 
گاز بيشتري به نيروگاه ها تحويل شده است، تصريح 
كرد: با توجه به شرايط آب و هوايي و همسو با تلاش 
حداكثري هم��كاران م��ا، ميانگين گازرس��اني به 
نيروگاه ها در سه ماه نخست سال، روزانه 2۳۷ ميليون 
مترمكعب ثبت ش��ده و در اين مدت در مجموع 21 
ميليارد و ۸1۴ ميلي��ون مترمكعب گاز به نيروگاه ها 

تحويل شده است.
مديرعامل شركت ملي گاز ايران گازرساني به صنايع و 
نيرگاه ها را يكي از محرك هاي اصلي پيشرفت اقتصاد 
كشور به ويژه در زمينه اشتغال برشمرد و اظهار كرد: 

رشد گازرس��اني به صنايع به ويژه نيروگاه ها به منزله 
حركت همس��و با منويات مقام معظم رهبري درباره 
تحقق اهداف ش��عار سال با عنوان »مهار تورم - رشد 
توليد« اس��ت كه تداوم تپندگي قل��ب اقتصاد و رفاه 

كشور را براي مردم به ارمغان مي آورد.
چگني ادامه داد: بر اين اساس شركت ملي گاز ايران 
از ابتداي امس��ال در مقاطع مختلف با وجود افزايش 
مصرف گاز در ديگر بخش ها، فراتر از برنامه تعهد خود 

به نيروگاه ها گازرساني كرده است. 
مع��اون وزير نف��ت در امور گاز در بخ��ش ديگري از 
س��خنان خود با بيان اينكه صنعت گاز پارسال ۷۹.1 
درصد از سوخت مورد نياز نيروگاه ها براي توليد برق 
حرارتي كشور را تأمين كرده است، بيان كرد: امسال 
نيز سهم گاز در توليد كل برق حرارتي كشور همانند 

سال هاي گذشته بيشتر از ديگر بخش هاست.
چگني ب��ه آثار مهم محيط زيس��تي ارس��ال گاز به 

نيروگاه ها و منافع اقتصادي آن براي كش��ور اش��اره 
كرد و گفت: ب��ا در نظر گرفت��ن مابه التفاوت قيمت 
گاز طبيعي و فرآورده ه��اي نفتي، افزايش حجم گاز 
طبيعي ارسال شده به نيروگاه ها، از ابتداي امسال تا 
پايان بهار، نسبت به مدت مشابه پارسال بيش از 55۰ 
ميليون دلار صرفه جويي ارزي براي كشور به همراه 

داشته است.
وي در پايان تأكيد كرد: اين در حالي است كه اين اقدام 
مهم، افزون ب��ر منافع اقتصادي حاصل از جايگزيني 
بيش��تر گاز طبيعي ب��ا فرآورده هاي نفتي، انتش��ار 
دي اكسيدكربن در اين بازه زماني را نيز تا 1.5 ميليون 

تن كاهش داده است.
براس��اس اين گزارش، بخش نيروگاهي با سهم ۳۳ 
درص��دي از كل مصرف س��الانه گاز كش��ور در كنار 
مصارف صنعتي، بيشترين س��هم را از سبد مصرف 
گاز طبيعي كش��ور به خود اختص��اص داده و اين در 
حالي اس��ت كه با توجه به پراكندگ��ي نيروگاه ها در 
همه استان هاي كشور، زيرساخت هاي لازم در شبكه 
انتقال و توزيع گاز كشور به منظور تأمين گاز اين بخش 

از سوي شركت ملي گاز ايران اجرايي شده است.
شركت ملي گاز ايران در بخش نيروگاه هاي حرارتي 
بزرگ مقياس و مقياس متوسط از طريق شبكه انتقال 
گاز و در بخ��ش مولدهاي مقي��اس كوچك از طريق 
شبكه تغذيه و توزيع، تأمين گاز بخش نيروگاهي را 

برعهده دارد.
بر اس��اس آمار وزارت نيرو در سال 1۴۰1 هم حجم 
توليد كل برق در كشور، ۳۷۰ ميليارد كيلووات ساعت 
بوده كه از اين مقدار، ۹۳.۸ درصد از طريق نيروگاه هاي 
حرارتي توليد شده كه اين مهم نشان دهنده نقش بارز 
شركت ملي گاز ايران به عنوان اصلي ترين و بزرگ ترين 
تأمين كننده س��وخت مورد نياز بخش نيروگاهي در 
تأمين پايدار ان��رژي مورد ني��از در همه بخش هاي 

كشور است.

مدير سامانه هوش��مند سوخت شركت ملي پخش 
فرآورده هاي نفتي از اجراي طرح آزمايش��ي عرضه 
س��وخت از طريق كارت بانكي در يك جايگاه شهر 
تهران خبر داد و گفت: در صورت موفقيت آميز بودن 
مراحل آزمايشي و صدور مجوزها، در مرحله نخست 
اين طرح، توزيع بنزين س��وپر از طريق كارت بانكي 

آغاز خواهد شد.
محمد صادقي در اين باره افزود: در مرحله نخست، 
اين طرح در يك جايگاه به صورت پايلوت در ش��هر 
تهران اجرايي خواهد ش��د و در ص��ورت آماده بودن 
بسترها و دريافت مجوزها و انجام مراحل خوداظهاري 
از سوي افراد، به س��مت عرضه بنزين سوپر با كارت 

مغناطيسي در ديگر جايگاه ها خواهيم رفت.
وي با اشاره به اينكه عرضه بنزين سوپر فعلًا از طريق 
كارت آزاد انج��ام مي ش��ود، تأكيد ك��رد: در حوزه 
توزيع سوخت نرخ اول، بستر ارتباطي ما بايد آنلاين 
)برخط( باش��د و اگر برخط نباش��د، قطعاً استفاده 
از كارت بانكي چالش برانگيز اس��ت. مدير س��امانه 

هوشمند سوخت ش��ركت ملي پخش فرآورده هاي 
نفتي گفت: براي اس��تفاده از كارت بانكي در توزيع 
سوخت نياز به اتصال به شبكه شتاب وجود ندارد و 
افرادي كه كارت بانكي دارند، مانند طرح هدفمندي 
يارانه ها يك شماره حس��اب در دسترس به عنوان 

كارت سوخت معرفي مي كنند.
صادقي افزود: س��امانه هوشمند سوخت يك شبكه 
مس��تقل از ساير سامانه ها اس��ت كه هيچ ارتباطي 
با پايگاه داده ديگر س��امانه ها ندارد و فقط از كارت 

بانكي، براي توزيع سوخت استفاده مي شود.
وي ب��ا اش��اره به اينكه در توزيع س��وخت كش��ور، 
خودمان را ب��ه يك راه حل منحصر نكرده ايم، گفت: 
سامانه هوشمند سوخت مزيت آفلاين بودن را دارد 
كه ساير اين كارت ها اين مزيت را ندارند و هيچ كدام 
از اينه��ا به طور كام��ل جايگزين كارت هوش��مند 

سوخت نخواهد شد.
مدير س��امانه هوشمند سوخت كش��ور بيان كرد: 
بس��ياري از جايگاه هاي سوخت در نقاط دورافتاده 

هستند كه با توجه به آفلاين بودن سامانه هوشمند 
س��وخت امكان توزيع س��وخت در صورت قطعي 
هم وجود دارد، اما با توجه به آنلاين بودين ش��بكه 
بانك��ي، در صورت قطع��ي، در عمل جاي��گاه  غير 
عملياتي مي شود و به همين دليل فعلًا تنها توزيع 
بنزين س��وپر از طريق كارت بانكي در دستور قرار 

گرفته است.
صادقي امكان كپي برداري از كارت هاي بانكي را از 
ديگر موانع اين طرح اعلام كرد و افزود: اين در حالي 
است كه كارت هوشمند سوخت به هيچ وجه امكان  

كپي برداري ندارد. 
در اين زمينه  ه��م بايد رايزني هايي انجام ش��ود تا 
راه حل هاي اساسي براي اين موضوع پيدا كنيم، اما 
همه اين موانع، باعث نشده است به اين سمت حركت 
نكنيم و توزيع سوخت از طريق كارت بانكي يكي از 
طرح هاي اولويت داري اس��ت كه در حال پيگيري و 

پياده سازي آن هستيم.
وي درباره روند پيشرفت اين پروژه گفت: كدنويسي 

اي��ن ط��رح در ح��ال اتمام اس��ت و در ح��ال رفع 
چالش ه��اي طرح و هماهنگي با ديگر دس��تگاه ها 
هستيم. مدير سامانه هوشمند سوخت كشور تأكيد 
كرد: با توجه به موانع تأمين تراشه هاي كارت بانكي، 
اين طرح نقش مهمي در كاهش هزينه هاي ارزي و 

رفع محدوديت هاي اين حوزه خواهد داشت.
هر تراش��ه بس��ته به نوع آن حدود يك دلار قيمت 
دارد كه هزينه حمل و ثبت نام، صدور دوباره و توزيع 
آن نيز وجود دارد كه با اس��تفاده از كارت بانكي، در 
تمامي اين هزينه ها و زمان صرف شده براي توليد و 

توزيع كارت سوخت صرفه جويي خواهد شد.
صادقي با اش��اره به اينكه شركت پژوهش و توسعه 
ناجي هزينه ثبت نام و ش��ركت پست، هزينه توزيع 
آن را به عهده دارند، گفت: هزينه تعمير و نگهداشت، 
پالايش داده ها و شخصي سازي كارت ها نيز از ديگر 
هزينه هاي جانبي صدور كارت س��وخت اس��ت كه 
مجموع همه اين موارد از بهاي دريافتي بابت ثبت نام 

كارت سوخت بيشتر است.

موانع اقتصادي
بلاي جان نفت شد

قيمت نفت در معاملات روز چهارشنبه بازار آسيا تحت 
تاثير نگراني ها نسبت به كندي رشد اقتصادي و تقاضاي 
كمتر براي سوخت، كاهش پيدا كرد. بهاي معاملات نفت 
برنت با ۴۶ سنت معادل ۰.۶ درصد كاهش، به ۷5 دلار 
و ۷۹ سنت در هر بشكه رسيد. نفت برنت روز سه شنبه 
يك دلار و شش سنت افزايش داشت. بهاي معاملات 
وس��ت تگزاس اينترمديت امريكا ۷۰ دلار و ۸۷ سنت 
در هر بش��كه بود و يك دلار و هشت سنت معادل 1.۶ 
درصد در مقايسه با قيمت نهايي روز دوشنبه، افزايش 
نشان داد. بازار امريكا روز سه شنبه به دليل تعطيلات 
روز استقلال، بسته بود. توموميچي آكوتا، اقتصاددان 
ارشد در شركت مشاوره و تحقيقات »ميتسوبيشي يو 
اف جي ريسرچ«، در اين باره گفت: بازار احتمالا مدتي 
نوسان خواهد داشت و به شاخص هاي اقتصادي در چين 
و سياست پولي بانك هاي مركزي، متمركز مي شود. وي 
پيش بيني كرد كه نفت برنت حدود ۷5 دلار در هر بشكه 
معامله خواهد شد. بر اساس نظرسنجي بخش خصوصي 
كه روز چهارشنبه منتشر شد، فعاليت بخش خدمات 
چين در ژوئن با كندترين روند در پنج ماه گذشته رشد 
كرده و ضعيف شدن تقاضا روي روند احياي پساكرونايي 
تاثير گذاشته است. بازار همچنين منتشر نشست 1۳ و 
1۴ ژوئن كميته بازار آزاد فدرال براي ارزيابي دورنماي 
بانك مركزي امريكا است. كاهش توليد كه روز دوشنبه 
از سوي عربستان سعودي و روسيه اعلام شد، در بحبوحه 
نگراني ها نسبت به تقاضاي ضعيف و افزايش بيشتر نرخ 
بهره كه ممكن اس��ت باعث ركود اقتصادي و تقاضاي 
كمتر براي سوخت ش��ود، تنها براي مدت كوتاهي از 
قيمت ها پشتيباني كرد. عربستان سعودي كه بزرگ ترين 
صادركننده نفت جهان است، دوشنبه هفته جاري اعلام 
كرد كاهش توليد داوطلبانه يك ميليون بشكه در روز را 
در اوت هم ادامه خواهد داد. همزمان، روسيه و الجزاير 
براي كاهش توليد و صادرات به ترتيب، به ميزان 5۰۰ 
هزار بش��كه در روز و 2۰۰ هزار بش��كه در روز در اوت، 
داوطلب شدند اوپك پلاس كه ش��امل اعضاي اوپك 
و متحدانشان نظير روسيه اس��ت، حدود ۴۰ درصد از 
نفت جهان را توليد مي كند و در واكنش به ضعيف شدن 
قيمت ها، از نوامبر گذشته محدوديت عرضه را آغاز كرده 
است.با اين حال، سرمايه گذاران پس از نظرسنجي هاي 
تجاري كه نشان داد فعاليت كارخانه اي جهاني به دليل 
كندي تقاضا در چين و اروپا، كاهش پيدا كرده اس��ت، 
نس��بت به تقاضا براي نفت نگران مانده اند. بر اس��اس 
گزارش رويترز، معامله گران منتظر انتشار آمار ذخاير نفت 
و فرآورده هاي نفتي امريكا براي ارزيابي وضعيت تقاضا 
هستند. آمار صنعتي و رسمي ذخاير نفت و فرآورده هاي 
نفتي امريكا با يك روز تاخير كه به دليل تعطيلات امريكا 
بوده اس��ت، روزهاي چهارش��نبه و پنجشنبه منتشر 
مي شوند. انتظار مي رود ذخاير نفت خام امريكا در هفته 
منتهي به ۳۰ ژوئن، حدود 1.۸ ميليون بشكه كاهش 
پيدا كند كه سومين كاهش هفتگي متوالي خواهد بود.

مشتريان نفتي عربستان پريدند!
پالايشگاه هاي نفت آسيا كه عامل تامين حدود يك سوم 
از سوخت مصرفي جهان هستند، با وعده اخير عربستان 
سعودي و روسيه براي كاهش بيشتر عرضه، آماده مي شوند 
تا نفت مورد نيازشان را از منابع ديگر جست وجو كنند.اين 
دو توليدكننده بزرگ نفت، دوش��نبه هفته جاري اعلام 
كردند كه كاهش توليد داوطلبانه خود را در ماه اوت ادامه 
خواهند داد و اين كاه��ش عرضه علاوه بر كاهش توليد 
توافق ش��ده ميان اعضاي گروه اوپك پلاس خواهد بود 
و مجموع كاهش توليد اين گروه را به ۳.1 ميليون بشكه 
در روز معادل حدود سه درصد از مصرف جهاني خواهد 
رساند. بازرگانان در آسيا مي گويند عرضه فراواني از سوي 
توليدكنندگان خارج از گروه اوپك پلاس به خصوص در 
امريكا، غرب آفريقا و درياي ش��مال وجود دارد و اگر اين 
منطقه نتواند بار اين كاهش  توليد را تحمل كند، به آنها 
روي خواهد برد. سرازير شدن نفت از حوزه آتلانتيك به 
آسيا، مي تواند يك موهبت متفاوت براي توليدكنندگان 
خاورميانه باشد. از يك سو، مي تواند كمك كند عرضه در 
امريكا و اروپا كه خانه پر معامله ترين قراردادهاي آتي نفت 
در جهان است، كاهش پيدا كند. از سوي ديگر، مي تواند به 
معناي از دست دادن سهم در بازاري باشد كه پرشتاب ترين 
نرخ رشد تقاضا را دارد. تاكنون، شوك هايي كه عربستان 
س��عودي و متحدانش به عرضه داده اند، نتوانسته است 
تفاوت معناداري در قيمت هاي نفت ايجاد كند كه چندين 
هفته بين ۷۰ تا ۸۰ دلار در هر بشكه حبس شده اند. با اين 
حال، قيمت  گريدهاي نفت كه مشابه نفت توليد عربستان 
هستند، رشد قوي تري داشته اند و هفته گذشته از بهاي 
نفت برنت بالاتر رفتند. تا چند روز آينده، عربستان سعودي 
قيمت فروش رسمي نفت خود براي مناطق مختلف جهان 
را منتشر خواهد كرد. اين قيمت ها كه اغلب توسط ساير 
توليدكنندگان خاورميانه دنبال مي شوند، مي توانند در 
تعريف تقاضاي مناطق مختلف، بسيار مهم باشند. اين 
قيمت ها معمولا روز پنجم هر ماه منتشر مي شوند. پيش 
از كاهش توليد اخير، معامله گران برآورد كرده بودند 
قيمت هاي محموله هاي نفت عربستان سعودي كه در 
اوت بارگيري مي شوند، بدون تغيير باقي مي مانند كه 
به گفته بسياري از آنها، همين حالا هم قيمت بالايي 
محسوب مي شود. چندين معامله گر پيش از آن گفته  
بودند اگر عربستان سعودي عرضه را محدودتر كند، 

قيمت بالاتري را تعيين خواهد كرد.



گروه بازار سرمايه|
 تابلوي معاملات بورس تهران در دو روز گذشته توانست 
عددهاي خوبي ببيند و از روند نزولي سنگين خارج و 
وارد فاز صعودي و محدوده دو ميليوني شد. البته فاز 
صعودي به آن معنا نيست كه شاخص رشد سنگيني 
داش��ته و از زيان خارج شده بلكه بازار تا حدودي سبز 
شده و به نوعي حال نسبي آن خوب است و ممكن است 

با كوچك ترين ضربه اي سقوط كند.
شاخص كل بورس روز سه شنبه توانست وارد كانال دو 
ميليوني شود و پس از اين رشد نسبي خود را ادامه داد 
تا شرايط بازار كمي بهتر شود؛ اما همانطور كه مي دانيم 
حال بازار تنها ب��ا عدم دخالت دولت در ب��ازار و عدم 

دستكاري بهتر مي شود. 
داستان را از ابتدا ش��روع كنيم سال هاي 98 و 99 به 
واسطه تشويق دولت مردم بسيار زيادي با سرمايه هاي 
سنگين وارد بورس شدند و در آن برخي ازسهام بازار 
رشد بين 50 تا 300 درصدي را تجربه مي كردند ولي 
اين رش��د تا جايي ادامه داشت و در تابستان سال 99 
به واسطه دخالت و دس��تكاري دولت بازار به يك باره 
سقوط كرد و پرتفوي همه سهامداران سرخ پوش شد 
و اين سرخ پوشي تا به امروز كه تابستان سال 1402 
است ادامه دارد. ريزش بازار سرمايه در آن سال دلايل 
بس��يار زيادي داشت كه خود جاي بررس��ي دارد اما 
مهم ترين و اصلي ترين دليل ريزش را مي توان دخالت 
و دستكاري دولت وقت دانست كه باعث زيان سنگين 

براي سهامداران بسيار زيادي شد.
به واسطه اين زيان اعتماد سهامداران نسبت به بازار 
كاهش يافت و حدود دو سال و نيم بازار سرمايه روند 
نزولي داشت و پرتفوي هايي كه سال 99 تشكيل شده 
بودند روز به روز با افزايش زيان مواجه مي شدند. همين 
عامل موجب شد كه در زمان انتخابات رياست جمهوري 
ابراهيم رييس��ي به ساختمان ش��ركت بورس برود و 
در گفت وگوي صميمي با س��هامداران اعلام كند كه 
وضعيت بهتر خواهد شد و از سوي ديگر معاونين اين 
رييس جمهور اعلام كرده باش��ند كه مي توانند حال 
بورس را سه روزه خوب كنند؛ اما از آن زمان تا به امروز 
دولت سيزدهم به جاي اينكه به وعده هاي بورسي خود 
عمل كند با دخالت بيشتر در بازار سرمايه باعث برهم 

خوردن وضعيت و كاهش اعتماد سهامداران نسبت 
به كليت بازار ش��ده است. دولت سيزدهم از روزي كه 
روي كار آمد تا امروز به هيچ يك از وعده هاي بورسي 
به صورت صددرصد عمل نكرده است. )اگر هر وعده را 
100 درصد در نظر بگيريم دولت سيزدهم تنها براي 
مطرح كردن خود تنها نيم درصد ازآن وعده را عملي 
كرده اس��ت.( به هر ترتيب اين ع��دم عمل به وعده و 
دخالت هاي بيش از حد باعث ش��د كه س��رمايه ها از 
بورس فراري باشند و برخلاف گذشته شفافيت بازار 
جاي خود را با رانت عوض كرده؛ س��اده ترين رانت را 
مي توان نامه 17 ارديبهشت ماه دانست كه نرخ خوراك 
پتروشيمي ها به صورت محرنامه تعيين شده 51 روز 
تالار شيشه اي روند ريزشي داشته و پس از آن مشخص 

نيست به چه واس��طه اي اما نامه منتشر شد و پس از 
گذشته چند روز رييس جمهور، وزارت اقتصاد و سازمان 
بورس واكنش نشان دادند كه به گفته كارشناسان اين 
واكنش ها نتيجه ندارد و امسال شاهد تعطيلي بسياري 

از كارخانجات خواهيم بود.
دولت سيزدهم با دخالت هاي مكرر در روند بازار سرمايه 
باعث ش��ده كه بازار تعادلي نداشته باش��د و اعتماد 
سهامداران نيز به بازار كمتر شود. كاهش اعتماد نسبت 
به بازار باعث مي شود كه نقدينگي كمتري به سمت آن 
سرايز شود و هرچه نقدينگي كمتري نيز در بازار وجود 

داشته باشد رشد بازار كمتر خواهد بود. 
دخالت دستوري در روند فعاليت شركت هاي بزرگ 
دولتي باعث شده كه مديران آن شركت ها با تعارض 

منافع مواجه مي شوند و به نوعي كنترل از دست اين 
مديران خارج مي شود؛ يعني اين شركت ها بين سود و 
زيان مجبور به انتخاب هستند و بايد منافع سهامداران 
و دولت را ببينند كه در نتيجه نمي توانند در اين مورد 

موفق باشند.
به ط��ور كلي دخالت دول��ت در روند بازار س��رمايه و 
دس��تكاري نوع س��رمايه گذاري در بازاره��ا را تغيير 
مي دهد و در نهايت سهامداران ترجيح مي دهند كه 
بازار سرمايه گذاري خود را تغيير دهند و در بازاري بدون 
دخالت و دستكاري سرمايه گذاري كنند. در اصل دولت 
بايد دست از دخالت در بازار سرمايه بردارد و اجاره دهد 
معاملات مسير خود را برود تا سرمايه گذاري در كشور 

مسيري سودده داشته باشد. 

واكنشرويداد
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دردسرهاي نرخ دستوري؛ 
واكاوي موقعيت رشد در بورس

بورسان| مدير س��رمايه گذاري شركت سبدگردان 
آگاه معتقد است، در تحليل صنعت پتروشيمي فعالان 
بازار احساس مي كردند فرمولي وجود دارد كه از سال 
1395 در نظر گرفته شد و تا س��ال 1405 نيز برقرار 
خواهد بود. وي افزود: برخ��ي از وزارت نفت معتقدند 
خروجي فرمول پيرامون همين اعداد است اما اطلاعات 
بازار نشان مي دهد، به رغم تغييراتي كه روي نرخ هاي 
داخلي اعمال شد و با در نظر گرفتن نرخ هاي جهاني، باز 
هم با جايگذاري ارقام در فرمول حتي به نزديكي 7 هزار 
تومان هم نمي رسيم. منتظري گفت: اتفاق بد اينجاست 
كه سياست گذار يك فرمول بلندمدت را به دليل قرار 
گرفتن در تگناي بودجه اي به طور كلي كنار گذاشته 
شده و تصميم گرفته يك عدد ديگري را اعلام كند. به 
نظر مي رسد كه دولت قصد اجراي چنين نرخي را دارد. 
صحبت هاي امروز خاندوزي وزير اقتصاد هم در خصوص 
تغييرات احتمالي شفاف نبود. با نرخ 7 هزار تومان شاهد 
اتفاق مثبتي بر صنعت متانول و پتروشيمي نخواهيم 
بود. اين كارشناس بازار سرمايه درباره چرايي توجه بازار 
به سهام كوچك و رشد بيشتر شاخص هم وزن نسبت 
به شاخص كل گفت: در گروه هايي نظير دارو، كاشي 
و سيمان شركتهايي وجود دارند كه مي توان سهام با  
P/E تحليلي 5.5 يا ۶ واحدي را در آنها پيدا كرد. به نظر 
مي رسد در يك سال آتي دولت در روند حركتي چنين 
سهامي دخالت نخواهد كرد. منتظري براي بازار سهام 
موقعيت خريد در گروه هايي همچون دارويي، سيمان، 

فلزات اساسي، غذايي را برگزيد.

چه خبر از كدال؟
اكوايران| ش��ركت پديده ش��يمي قرن با نماد قرن 
صورت هاي مالي 3 ماهه منتهي ب��ه خرداد ماه 1402 
را منتشر كرد. س��ود خالص اين شركت نسبت به دوره 
مشابه س��ال قبل نزديك به ۶00 درصد افزايش داشته 
است. شركت پديده شيمي قرن با نماد قرن صورت هاي 
مالي 3 ماهه منتهي به خرداد ماه 1402 را منتشر كرد. 
اين شركت س��ود خالصي معادل 142 ميليارد تومان 
محقق كرده كه نسبت به دوره مشابه سال قبل نزديك 
به ۶00 درصد افزايش داشته است. شركت پتروشيمي 
زاگرس از فعاليت مجدد توليد خود خبر داد. اين شركت 
اظهار كرد: باتوجه به رفع محدوديت گاز اكسيژن ارسالي 
از ش��ركت مبين انرژي خليج فارس، واحد اول شركت 
پتروش��يمي زاگرس در مدار توليد قرار گرفت .شركت 
فولاد كاوه جنوب كيش )كاوه( و ش��ركت پتروشيمي 
غدير )شغدير( بيان داش��ت تا اين تاريخ بابت موضوع 
تغيير نرخ گاز و سوخت مصرفي هيچ گونه ابلاغ رسمي 
به اين شركت اعلام نگرديده است.همچنين شركت هاي 
سيمان كردستان، پارس فولاد سبزوار نيز اطلاعيه هاي 
در خصوص عدم دريافت ابلاغيه رس��مي در خصوص 
تغيير نرخ گاز منتشر كردند. شركت توليد مواد اوليه الياف 
مصنوعي )شمواد( بيان داشت پيرو اخبار منتشر شده در 
فضاي مجازي مبني بر عدم واريز سود سهام به حساب 
بعضي از سهام داران به اطلاع مي رساند كليه سهام داراني 
كه سود سهام خود را دريافت ننموده اند، نسبت به اصلاح 
مشخصات و شماره حساب بانكي )شبا( تا تاريخ 31 تير 
1402 در س��امانه سجام اقدام نمايند تا مجدداً واريزي 
سود سهام از طرف شركت سپرده گذاري صورت پذيرد. 
اين شركت همچنين اظهار كرد سود حاصل از مشاركت 
توليد الياف اكريليك با ش��ركت پلي اكري��ل ايران كه 
به صورت مساوي بين دو شركت تقسيم شده، مبلغ 11.7 
ميليارد تومان است كه اين مبلغ در حساب درآمدها و 
هزينه هاي غيرعملياتي منظور شده است.بانك پارسيان 
عنوان كرد؛ باتوجه به انعقاد تفاهم نامه همكاري مشترك 
ش�هرداري تهران و بانك شركت تعاوني نوآوران لوتوس 
پيروزي )پس ان��داز و تأمين مس���كن( در تاري�خ 1۶ 
ارديبهش��ت 1402 در جهت مول�دسازي دارايي هاي 
غيرمنقول بانك باه��دف توزيع منافع حاصل از آنها به 
س��هام داران و اجراي تكاليف قانوني، به عنوان مجري 
طرح اح�داث پروژه هاي مس���كوني، تجاري و اداري با 
روش دفتركل توزيع شده س��هام تعاوني توسط بانك 
تأسيس شده است. شركت تجهيز نيروي زنگان )شزنگ( 
نيز از اس��تعفاي حسابرس ش��ركت خبر داد. شركت 
فرآورده هاي تزريق و دارويي ايران )دفرا( اعلام كرد: نرخ 
فروش برخي از محصولات اين شركت به جهت پوشش 
هزينه هاي ناشي از افزايش قيمت مواد اوليه و بر اساس 
مجوز سازمان غذا و داروي وزارت بهداشت افزايش يافته 
است؛ لذا فروش از محل اين محصولات نسبت به فروش 
در سال قبل 3.52 درصد افزايش خواهد يافت. همچنين 
شركت پارس دارو )دپارس( از افزايش نرخ فروش 12 از 
قلم از محصولات خود خبر داد كه ليست آن را در سامانه 
كدال منتشر كرده است. اما شركت تايد واتر خاورميانه 
)حتايد( در خصوص صورت هاي مالي شفاف سازي كرد. 
اين شركت افزايش سود عملياتي سال مالي منتهي به 29 
اسفند 1401 را ناشي از افزايش سود سهام به مبلغ 183 
ميليارد تومان مربوط به شركت هاي فرعي، تحت پوشش 
و وابسته مطرح كرده است. ش��ركت سيم و كابل ابهر 
)بكابل( نيز در خصوص عملكرد توضيح داد. اين شركت 
افزايش 40 درصدي سود عملياتي نسبت به دوره مشابه 
سال قبل را به دليل استراتژي شركت سيم و كابل ابهر 
مبني بر افزايش سبد فروش صادراتي به منظور استفاده 
از بازارهاي باثبات و كسب درآمدهاي ارزي كه تحت تأثير 
تورم داخلي نباشد، اتفاق افتاده است. شركت گسترش 
صنايع پيام )ليپام( بيان كرد؛ اداره نظارت بر انتش��ار و 
ثبت اوراق بهادار س��رمايه اي با پروژه افزايش سرمايه از 
مبلغ 18 ميليارد تومان ب��ه 45 ميليارد تومان از محل 
آورده نقدي و مطالبات سهام داران به دليل عدم پذيرش 
متعهد پذيره نويسي معرفي شده موافقت نكرده است.اما 
در خصوص آگهي دعوت به مجامع نمادهاي خپارس، 
ذوب، حفارس، دزهراوي و شستان سهامداران خود را به 
مجمع عمومي و فوق العاده دعوت كردند.نماد كاسپين 
نيز از آگهي افزايش سرمايه 100 درصدي خود را به ثبت 
رسانده است. افزايش سرمايه نمادهاي غكورش و تپسي 
نيز مورد تأييد حسابرس و بازرس قانوني قرار گرفته است.

ماليات بر عايدي سرمايه
عامل رشد بورس در ميان مدت

ايبن�ا| همايون دارابي، كارشناس بازار سرمايه اظهار 
كرد: ماليات بر عايدي سرمايه بسيار ارزشمند و مثبت 
اس��ت كه روند دلالي را تحت تاثير قرار خواهد داد، به 
اين شكل كه با تصويب قانون ماليات بر عايدي سرمايه 
دلال ه��ا از بازارهاي ارز، طلا، مس��كن و خودرو خارج 
خواهند شد. وي گفت: با خروج پول ها از بازارهاي دلالي 
سرمايه ها به سمت بازار سرمايه هدايت خواهد شد، زيرا 
سرمايه گذاري در بازار سهام شامل اين قانون نمي شود. 
در اين شرايط مي توان گفت شاهد رشد بورس در ميان 
مت نيز خواهيم بود. دارابي با تاكيد براينكه قانون ماليات 
بر عايدي سرمايه بايد با دقت بسيار بالايي اجرايي شود، 
تصريح كرد: عملياتي ش��دن اين قانون بسيار سخت 
خواهد بود. به عنوان نمونه از طرف ديگر ميان عايدي 
سرمايه و عايدي حاصل از تورم، اختلاف ايجاد كردن كار 
بسيار سختي است. اين كارشناس بازار سرمايه ادامه داد: 
بنابراين يكي از نكات مهمي كه در قانون ماليات بر عايدي 
سرمايه مهم خواهد بود، ايجاد زير ساخت هاي اجرايي و 
همچنين رفع نواقصي كه در طول اجراي اين قانون پيش 
مي آيد اس��ت. وي در پايان تاكيد كرد: قانون ماليات بر 
عايدي سرمايه در كوتاه مدت شايد تاثيرگذار نباشد، اما 
در ميان مدت تاثير خود را بر تمام بازارها خواهد گذاشت 
و سرمايه ها جذب بازار سرمايه خواهد شد و ديگر شاهد 

سفته بازي در بازارهاي طلا و ارز و ... نخواهيم بود.

فرافكني را تمام كنيد
واكنش هاي اخير وزير اقتصاد در خصوص نقش منفي 
بانك هاي خصوصي در التهاب آفريني اقتصادي از يك 
طرف و ايراد اتهام به رييس كل بانك مركزي در خصوص 
راكد ماندن دارايي هاي ايران در عراق به دليل تصميم 
همتي، دوگانه اي اس��ت كه طي روزهاي اخير منش��أ 
انتقادات فراواني از سوي اقتصاددان ها و شخص همتي 
خطاب به خاندوزي شده است. تحليلگران اقتصادي 
با ي��ادآوري اين نكته كه امضاي وزير اقتصاد بر بلنداي 
بسياري از مصوبات بانك هاي خصوصي قرار دارد و اگر 
خاندوزي مي خواست زمينه اصلاح ناترازي بانك هاي 
خصوصي را فراهم س��ازد، مي توانست با اختياراتي كه 
قانون براي حضور در مجامع بانكي در اختيار او قرار داده 
است، بسيار زودتر، اين ناترازي ها را اصلاح كند. اما در 
ش��رايطي كه خاندوزي يكي از نقش آفرينان اصلي در 
نظام تصميم سازي هاي بانك هاي خصوصي محسوب 
مي شود، ترجيح داده به جاي ايفاي نقش كلان مديريتي 
خود در ش��مايل منتقد نظام بانكي وارد صحنه شده و 
در نامه اي خطاب به رييس كل بانك مركزي خواستار 
اصلاح تصميمات نظام بانكي شود. اما درخصوص ايراد 
اتهام به دولت قبل در چرايي بلوكه شدن منابع ايران در 
عراق، همتي شخصا وارد صحنه شد و با انتشار نامه اي بالا 
خطاب به خاندوزي تلاش كرد نوري به ابعاد پنهان بحث 
بتاباند. همتي ريشه مشكلات منابع مسدودي ايران را 
تلاش برخي جريانات براي تشديد تحريم ها مي داند. 
تلاش هايي كه به صورت مس��تمر از سوي يك جريان 
سياسي خاص دنبال مي شد. جرياني كه بلافاصله پس 
از به دست گرفتن دولت، ناگهان مذاكره را كه قبلا حرام 
مي دانست، مباح و مستحب و حتي حلال اعلام كرد و 
گام هاي دولت قبلي را دنبال كرد. در اين خصوص همتي 
مي نويسد: » به دنبال طرح مطالبي از سوي رسانه هاي 
وابسته به دولت در خصوص بلوكه شدن منابع ايران در 
يك بان��ك عراقي به خاطر تصميم اينجانب، من بناي 
پاسخ به آن مطالب را نداشتم ولي با توجه به تكرار همان 
ادعاها از سوي آقاي خاندوزي، وزير اقتصاد و سخنگوي 
اقتصادي دولت كه نشان مي دهد اين گونه مطالب از يك 
مركز نشر داده مي شود، در جهت تنوير افكار عمومي 

توضيحات زير را ضروري مي دانم: 
1 - منابع ناشي از صادرات گاز و برق ايران قبل از خروج 
ترامپ از برجام از طريق مجاري مختلف از دولت عراق 
دريافت و به نحوي منتقل می شد. بعد از تشديد تحريم ها 
دولت عراق با ممنوعيت اعلامي امريكا نتوانست پول گاز 
و برق دريافتي را پرداخت كند.  امريكا مرتب مجوز خريد 
گاز و برق توسط عراق را صادر مي كرد اما اجازه پرداخت 

پول به ايران را نمي داد.
2 - بعد از مذاكرات مفصل اينجانب در چندين نوبت با 
رييس جمهور و نخست وزير وقت عراق و رييس بانك 
مركزي آن كش��ور و بر اساس دس��تورالعمل اجباري 
دولت امريكا به دولت عراق كه منابع صرفا بايد به بانك 
دولتي تجارت عراق )TBI( كه تنها بانك دولتي عراق 
بود كه عمليات بين المللي داشت، واريز و با نظارت بانك 
مركزي عراق صرفا براي مقاصد انسان دوستانه )غذا، دارو 
و خدمات زيارتي( مصرف ش��ود، نهايتا درجريان سفر 
رياست جمهوري وقت جناب آقاي دكتر روحاني به عراق 
دو دولت موافقت كردند اين تفاهمنامه امضا و عملياتي 
ش��ود. بنابراين با توجه به كنترل منابع ناشي ازصدور 
نفت عراق توسط امريكا، هيچ راه ديگري براي وصول 
مطالبات از دولت عراق باقي نمانده بود و مقامات عالي 
كشور نيز در جريان جزييات آن بودند.  3 - در دوره اي 
كه خود اينجانب مسووليت داشتم و بعد از آن نيز مبالغي 
از موجودي در آن بانك با دستور پرداخت بانك مركزي 
ايران صرف واردات كالاهاي اساس��ي و برخي خدمات 
شد. مسوولان محترم دولت سيزدهم كه در فرافكني 
يد طولاني دارند به خوبي مي دانند عمده منابع ورودي 
به اين بانك مربوط به صادرات در دوره خودشان است و 
همواره نيز از حجم عظيم صادرات گاز به عراق به عنوان 
يك دستاورد ياد مي كردند، چرا طي دو سال گذشته به 
همان روش قبلي ادامه دادند؟ چرا صادرات خود را متوقف 
نكردند و چرا روش ديگري براي دريافت پول گاز و برق 
انتخاب نكردند؟ اصلا آيا چاره ديگري داشتند يا دارند؟  
الان هم براي صادرات گاز و برق - اگر داشته باشيد - نياز 
به مجوز امريكا داريد و هم براي آزاد سازي منابع آن نياز 
به مجوز دولت امريكا داريد و چيزي فرق نكرده است. 

فرافكني را هم تمام كنيد.«

»تعادل«رونداعتمادووعدهرادربازارسرمايهبررسيميكند

درهمايشچشماندازحاكميتشركتيمطرحشد

تضاد در وعده هاي دولت سيزدهم

جزييات پيشنهاد سازمان بورس براي تعديل نرخ خوراك
محمود گودرزي، مديرعامل شركت بورس در همايش 
چشم انداز حاكميت شركتي، الزامات و چالش ها، اعلام 
كرد: سال گذشته دستورالعمل راهبري شركتي از سوي 
س��ازمان بورس اصلاح و ابلاغ شد. مسوولان در شركت 
ب��ورس تهران به اي��ن جمع بندي رس��يدند كه تقويت 
اعتماد در بازار سرمايه دغدغه موجود در اين بازار است و 
همچنين با توجه به ماده 2 قانون بازار اوراق بهادار يكي 
از وظايف س��ازمان ب��ورس و اركان را افزايش و ارتقاي 
شفافيت، انصاف و پاس��خگويي دانسته است. گودرزي 
خاطرنشان كرد: بر اين اساس شركت بورس تهران اين 
همايش را برگزار كرد تا ناش��رين در ب��ورس و فرابورس 
بدانند كه قرار است با چه شاخص و معياري مورد ارزيابي 
و س��نجش قرار بگيرند. بنا داريم در آينده نزديك، پس 
از اعلام معيارها و ارزيابي ه��اي صورت گرفته در بورس 
تهران ش��اخصي را با عنوان حاكميت شركتي تعريف و 
آن را متناس��ب با زمان بندي افشاي اطلاعات بنا كنيم 
و از اين طريق بازار س��رمايه داراي ش��اخص و معياري 
مشخص شود. وي اظهار داش��ت: همچنين حدود 50 
سالي است كه موضوع حكمراني شركتي در دنيا مطرح 
شده اس��ت، اكنون بورس هاي دنيا از حاكميت شركتي 
گذر كردند و وارد مقوله رابطه بين حاكميت ش��ركتي و 
بنگاه هاي اقتصادي شدند. اميدوارم اين همايش بتواند 
ايجاد كننده بازتعريف جدي��دي از روابط مابين مديران 
اجرايي ش��ركت ها و ذينفعان بازار باش��د و در اين راستا 
شاهد آغاز جديدي در افزايش اعتماد و نظام پاسخگويي 

در ناشران بورسي باشيم.

   موضوع حاكميت شركتي
دغدغه جدي بازار سرمايه است

مجيد عشقي، رييس سازمان بورس نيز در اين همايش 
اعلام كرد: در سال هاي اخير يكي از بحث هاي جدي ما 
در بازار بحث تعادل بين منافع ذينفعان شركت ها بود. يكي 
از دغدغه هاي جدي ما در سه حوزه اصلي نظارتي مانند 
نظارت بر ناش��ران، نظارت بر نهادهاي مالي و نظارت بر 
بازار بحث اجراي حاكميت شركتي است كه اين موضوع 
در حوزه ناش��ران و نهادهاي مالي معنا پيدا مي كند. اين 
موضوع س��اليان سال است كه در بازار مغفول مانده و در 
مقاطع مختلف شاهد بوديم كه ذينفعان مختلف تحت 
تاثير دلايل متعدد در يك شركت قدرت پيدا مي كردند 

منافع ذينفعان را به چالش مي كشيدند.
رييس سازمان بورس گفت: بحث حاكميت شركتي بيش 
از 50 س��ال اس��ت كه در دنيا مطرح شده است و قوانين 
آن در مقاطع مختلف و  زمان بحران تغيير حدي داشته 
و مقررات جديدي وضع شده اس��ت. قوانين حاكميت 
شركتي در بازار س��رمايه ايران وضع شده اما لازم است 
س��ازمان بورس، اركان بازار س��رمايه، نهادهاي مالي و 
كانون ها در اين زمينه تلاش بيشتري انجام دهند تا بتوان 
گفتمان اجراي حاكميت شركتي را پيگيري و به فراخور 
وضعيت موجود به خوبي مقوله تنظيم منافع ذينفعان را 

در شركت ها اجرا كنيم.
عش��قي اعلام كرد: اگر بحث حاكميت ش��ركتي به 
درستي پياده سازي و در شركت ها تعادل بين منافع 

ذينفعان برقرار شود؛ به طور حتم اين مساله به حفظ 
منافع س��رمايه گذاران، افزايش ش��فافيت و افشاي 
اطلاعات درس��ت، تضمين س��لامت ب��ازار، كاهش 
ريسك شركت ها و كاهش هزينه هاي مالي را به همراه 
خواهد داشت.يكي از مقوله هايي كه سال گذشته در 
سازمان به آن توجه ش��د، بحث اصلاح دستورالعمل 
حاكميت ش��ركتي بود، در آن بندهايي وجود داشت 
كه با فضاي اقتصادي كش��ور و فضاي قانون و تجارت 
سازگار نبود. وي خاطرنشان كرد: در اين راستا براساس 
واقعيات اقتصادي كشور اصلاحاتي در دستورالعمل 
حاكميت ش��ركتي صورت گرفت كه پنج سال بود با 
توجه به تصويب آن اما از قابليت اجرا برخوردار نبود. 
بايد به طور حتم در بازار س��رمايه يك نهضت تبيين 
دستورالعمل حاكميت شركتي راه بيفتد و بايد يك 
سلسله آموزش هاي حاكميت شركتي براي ذينفعان 
مختلف شركت ها داشته باشيم. وي اعلام كرد: گاهي 
در كميته تخلفات و پرونده هايي كه بررسي مي شود، با 
پديده هايي مانند اظهار بي اطلاعي اعضاي غيرموظف 
هيات مديره ناش��ران نس��بت به يك تصميم مواجه 
مي ش��ويم كه در برخي موارد اين موضوع، زمينه ساز 
ايجاد چالش خواهد بود.عش��قي با بي��ان اينكه بايد 
اين موضوع م��ورد توجه قرار بگيرد كه تصميمات در 
هيات مديره ناشران به همه اعضا مربوط مي شود، گفت: 
اين مسائل بايد در دوره هاي آموزشي مطرح و الزامات 
دستورالعمل حاكميت شركتي مانند قانون تجارت، 
دستورالعمل هاي افشا و پذيرش و ساير مفادي كه ملزم 

به رعايت آن هستند، گوشزد شود.

   پيگير »تبديل حاكميت شركتي به قانون« 
هستيم

رييس س��ازمان بورس اظهار داشت: بايد دستورالعمل 
حاكميت شركتي گسترش پيدا كند، اكنون به فكر تبديل 
آن به قانون هستيم تا به اين واسطه ضمانت اجرايي آن 
افزايش يابد.بنا داريم كه اين مساله را در مجلس مطرح 
كنيم و مفاد آن از پشتوانه قانوني بيشتري برخوردار بشود. 
عش��قي گفت: باتوجه به فضاي بازار سرمايه و گسترش 
جامعه سهامداري به ۶0 ميليون نفر، فعاليت هزار نهاد 
مالي و... اجراي حاكميت ش��ركتي گريزناپذير اس��ت و 
بدون اجراي آن نمي توان ش��اهد بازار س��المي باشيم. 
به دنبال تصويب ميانجي هستيم تا ميزان اجراي حاكميت 
شركتي، سنجيده و رتبه بندي اعلام شود و سهام داران از 
اين ميزان مطلع شوند. بسياري از مشكلات بازار سرمايه 
كه از بيرون بازار به ما تحميل مي ش��ود، به عدم رعايت 
حاكميت ش��ركتي باز مي گردد. عشقي اظهار داشت: 
درخواس��ت اصلاح نرخ خوراك گاز صناي��ع را ارايه 
داديم و اكنون از طريق وزارت اقتصاد پيگير اين موضوع 
هستيم اما هنوز نتيجه آن مشخص نشده است. دولت 
مصوبه اي را در اين زمينه ارايه داده و همه معاملات آن  
زمان به دقت در حال بررسي است. اگر براي سازمان 
افشاي اطلاعات محرز شود، مورد برخورد قرار خواهد 
گرفت؛ پرونده براي آن تش��كيل مي شود و معاملات 

اشخاص مورد بررسي قرار خواهد گرفت.

   نرخ خوراك هاب هاي توليدكننده گاز
به جاي هاب مصرف كننده

رييس س��ازمان بورس همچنين با اشاره به موضوع نرخ 
خوراك گاز صنايع ادامه داد: با توجه به برگزاري ميزهاي 
صنعت، پيشنهاد سازمان بورس اين بود كه فرمول اصلاح 
ش��ود و پيش��نهاد س��ازمان بورس اين بود تا هاب هاي 
مصرف كننده از فرمول حذف شود. عشقي گفت: فرمول 
خوراك گاز بايد شامل هاب هاي توليدكننده گاز و قيمت 
داخلي باشد، اين عدد مي تواند اهدافي كه در قانون الحاق 
2 به آن اش��اره شده اس��ت محقق كند. اين پيشنهاد در 
دستور كار مراجع ذيربط است و بايد دوباره بررسي شود. 
س��ازمان بورس گزارش هاي لازم را به سياست گذاران 
مي دهد اما اينكه در نهايت چه تصميمي اخذ ش��ود در 
اختيار اين سازمان نيست. رييس سازمان بورس درباره 
ارتباط بين ريزش بازار در ارديبهشت ماه و نرخ خوراك 
اعلام كرد: اين موضوع بايد بررسي شود، بايد ديد دليل 
كدهايي كه در آن زمان فروش س��هام داشتند اطلاع از 
اين مصوبه بوده يا خير. بر اساس قانون، براي فردي كه بر 
اساس اطلاعات پنهاني معامله كرده باشد، جرايمي در نظر 
گرفته شده است كه قاضي بر اساس آن حكم خواهد كرد؛ 
سازمان اعلام جرم خواهد كرد و دادگاه مسائل را مشخص 
خواهد كرد. وي در ادامه درباره آخرين تصميمات اتخاذ 
ش��ده براي عرضه خودرو در ب��ورس كالا اعلام كرد: اين 
مساله را بايد با توجه به تغييرات ايجاد شده با وزارت صمت 

رايزني كنيم تا به يك جمع بندي برسيم.

   برگزاري مجامع
 شركت هاي سرمايه گذاري استاني

عشقي، درباره برگزاري مجامع شركت هاي سرمايه گذاري 
استاني اعلام كرد: نخستين اقدامي را كه درخصوص سهام 
عدالت انجام خواهيم داد، برگزاري مجامع شركت هاي 
سرمايه گذاري اس��تاني است كه سعي داريم آن را پايان 

تير ماه نهايي كنيم و فرآيند برگزاري مجامع آغاز شود.

   نقش مهم بازار سرمايه در تامين مالي دولت
مجتبي توانگر، عضو شوراي عالي بورس در اين همايش 
اعلام كرد: ش��فافيت، پاسخگويي، اس��تقلال، نظارت 
مطلوب، س��لامت مقام تنظيم گر يا حكم��ران از جمله 
مولفه هاي كليدي تنظيم گر يا حكمراني تلقي مي شود. 
وجود تنظيم گري يا حكمراني مطلوب مي تواند زمينه را 
براي تقويت حاكميت شركتي، حقوق سهامداران خرد و 
ذينفعان، تسهيل رقابت، تسهيل تامين مال فراهم كند. 

توانگر ادامه داد: بازار سرمايه كشور يكي از بازارهاي مهم 
اقتصادي كش��ور اس��ت كه نقش مهمي در تامين مالي 
دولت، شركت ها و نهادهاي عمومي ايفا مي كند. با توجه 
به آزادسازي سهام عدالت، اكثريت افراد جامعه ذي نفع 
بازار سرمايه محسوب مي شوند. با توجه به چنين مساله اي 
ضروري اس��ت كه قانون گذار توجه ويژه اي به مس��اله 
حكمراني در بازار سرمايه و حاكميت شركتي داشته باشد.

توانگر با بيان اينكه قانون بازار اوراق بهادار ايران مصوب 
مجلس به عنوان قانون اصلي بازار سرمايه كشور شناخته 
مي ش��ود، اظهار داش��ت: در اين قانون احكام مختلفي 

در خصوص بازار س��رمايه در نظر گرفته شده كه به نظر 
مي رسد از جامعيت خوبي برخوردار باشد. عضو شوراي 
عالي بورس اعلام ك��رد: بايد در كميس��يون اقتصادي 
مجلس تلاش ش��ود تا اصلاحات ج��دي در حكمراني 
مطلوب به خصوص در زمينه حاكميت شركتي صورت 
بگيرد. وي با تاكيد بر اينكه بازار س��رمايه به عنوان يكي 
از بازارهاي مهم در هر كش��وري ش��ناخته شده است، 
خاطرنش��ان كرد: با توجه به حضور گس��ترده اشخاص 
حقيقي و حقوقي در اين بازار، بحث حاكميت ش��ركتي 

و حكمراني در آن همواره از دغدغه دولت مردان است.
توانگر اظهار داشت: در دنيا اين مساله را به طوري تنظيم 
كرده اند كه كارايي، عدالت، شفافيت و سهولت در تامين 
مال��ي و... به  وج��ود بيايد. در احكام متعددي س��عي در 
دست يابي به اين اهم داشته ايم اما با اين حال حكمراني 

بازار سرمايه با چالش هايي مواجه است.
وي تاكيد ك��رد: محوريت حكمران��ي در اصلاح قانون 
بازار اوراق بهادار مربوط به موضوعاتي همچون افزايش 
استقلال مقام تنظيم گر و در عين حال پاسخگويي آن، 
تخصصي تر شدن تصميم گيري ها و سياست هاي معطوف 
بازار، بهبود نظارت و كنترل و... مي شود. در اصلاح قانون 
بازار اوراق بهادار بر رعايت حقوق س��هامداران از جمله 
ممنوعيت سهام تودلي كه داراي پيامدهاي منفي مالي و 

حكمراني شركتي بوده، تمركز شده است.

    حاكميت شركتي مسوول قيمت گذاري
را هيات مديره شركت مي داند

رضا عيوض لو، معاون نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان 
بورس اعلام كرد: شركت ها در دنيا به سمت اخلاق كسب و 
كار و مديريت مسوولانه )ESG( رفته اند، در 10 سال اخير 
توجه به ESG در دنيا بيش��تر شده است.  وي هدف اين 
رويكرد رسيدن به اثربخشي، كارايي، رشد پايدار و ثبات 
مالي اعلام كرد و گفت: حاكميت شركتي بيشتر به دنبال 
اين است از منظر مكانيس��م هاي داخلي به اين موضوع 
بپردازد تا يك ديده بان قانوني پرقدرت بيروني. به طور كلي 
ذائقه سرمايه گذاران  در دنيا به سمت شركت هايي رفته 
است كه حاكميت شركتي در آنها به خوبي اجرا مي شود و 
جايي كه حاكميت شركتي در آن اجرا شود، منافع همگي 

حتي سهامداران اقليت رعايت مي شود.
معاون نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان بورس گفت: 
در شركتي كه بر پايه حاكميت شركتي فعاليت مي كند 
هيات مديره بايد نسبت به قيمت گذاري پاسخگو باشد.

قيمت گذاري محصولات در چنين شركتي بايد شفاف و 
منصفانه باشد. حاكميت شركتي مسوول اول و آخر اين 

موضوع را هيات مديره شركت مي داند.
عيوضلو گفت: ش��ركت هايي كه منطبق با حاكميت 
ش��ركتي باش��ند، هيچ ابايي از نظارت ندارند و از آن 
استقبال هم مي كنند. در كشور ما تضاد منافع ميان 
سهام داران اكثريت و اقليت وجود دارد. شركت هاي 
مبتني بر حاكميت ش��ركتي بايد س��اختاري فراهم 
كنند كه هيچ گروهي از سهامداران نگران منافع شان 
نباشند.افشاي به  موقع اطلاعات نيز از ويژگي هاي ديگر 

شركت هاي مبتني بر حاكميت شركتي است.



مجيد اعزازي|
در شرايطي كه آمار معاملات و قيمت مسكن از ابتداي 
زمستان سال گذشته از سوي مركز آمار ايران حبس 
شده است، اين مركز دو آمار بسيار كلي از تورم مصالح 
س��اختماني و تعداد پروانه هاي صادره ساختماني در 
كشور را منتش��ر كرد. بر اين اساس، در زمستان سال 
گذشته، تورم مصالح ساختماني به 40 درصد رسيده 
و تعداد پروانه هاي صادره س��اختماني نيز 7.7 درصد 

نسبت به دوره مشابه سال قبل رشد كرده است.
به گزارش »تعادل«، مركز آمار ايران در فصل ساختمان 
و مسكن گزارش خود از »شاخص هاي كلان اقتصادي و 
اجتماعي كشور به روز رساني در تاريخ 10 تير 1402« 
دو آمار تازه را منتشر كرده است. بر اساس اين گزارش، 
در زمستان سال گذشته، 42 هزار و 985 پروانه ساخت 
در كل مناطق شهري كشور صادر شده است كه نسبت 
به زمستان سال 1400 حدود 7.7 درصد رشد داشته 
است. با احتس��اب اين آمار جديد، تعداد پروانه هاي 
ساختماني صادره در طول سال 1401 به 139 هزار و 
570 فقره رسيده است كه حدود هزار فقره نسبت به 

سال 1400 افزايش داشته است.
بر اساس اين گزارش، بررس��ي آمار تعداد پروانه هاي 
س��اختماني طي 8 سال گذشته نش��ان مي دهد در 
س��ال هاي 1397 تا 1399 كه اقتصاد كش��ور شاهد 
جهش نرخ دلار )نماگر انتظارات تورمي( به طور پيوسته 
بود، تعداد پروانه هاي س��اختماني و در واقع تمايل به 
ساخت و ساز افزايش يافته بوده است به گونه اي كه طي 
اين سال ها درصد تغييرات پروانه هاي صادره به ترتيب 
15.2، 3.9 و 18.9 درصد بوده است و در اوج خود طي 
س��ال 1399 تعداد پروانه هاي صادره ساختماني به 
187 هزار و 666 فقره رس��يده بوده است. اما در سال 
1400 كه سال انتخابات و تغيير دولت بود و همچنين 
اقتصاد ايران تحت تاثير لحظه اي اخبار مذاكرات در 
بهار و پاييز و زمس��تان همان سال قرار داشت، تعداد 
پروانه هاي ساختماني صادر شده با افت 26.2 درصدي 
به كانال 140 هزار فقره بازگشت. در سال 1401 نيز 
علي رغم، آغاز برخي پروژه هاي انبوه س��ازي دولتي، 
تعداد پروانه هاي ساختماني به هزار فقره رشد به 139 
هزار و 570 فق��ره افزايش يافت. در نيمه دوم س��ال 
1401 اگر چه، همچون س��ال هاي 1397 تا 1399 
شاهد جهش نرخ دلار بوديم، امااين بار سيگنال دلار 
به بازار ساخت و ساز، راه خروج اين بازار از ركود را نشان 
نداد و با جهش هاي تورمي همه كالاها از جمله مصالح 
ساختماني، كار براي سازندگان و توسعه دهندگان با 

سختي رو به رو شد.
بر اس��اس اين گزارش، همانطور كه طي سال هاي 
1397 تا 1399، تعداد پروانه هاي صادره ساختماني 
اوج گرفت، تورم مصالح ساختماني نيز دچار جهش 
ش��د، به گونه اي كه تورم مصالح س��اختماني طي 
سال هاي يادش��ده به ترتيب ركورد 47.8 درصد، 
35.1 درصد و 76.4 درصد را ثبت كرده اند. اين روند 
اما در سال 1400و1401 نزولي شده به گونه اي كه 
اين ش��اخص به ترتيب به 55.3 درصد و 40 درصد 
كاهش يافته است كه نشان مي دهد، با كاهش تقاضا 
براي ساخت و ساز بخشي از تورم مصالح ساختماني 
در دو س��ال اخير تعديل شده است اما بخش اعظم 
آن به دليل تداوم شرايط نوساني در اقتصاد كلان و 

بازار دلار تداوم يافته است.

   انبوه سازي دولتي كجاست؟
اگر چه آمار ارايه شده از تعداد پروانه هاي ساختماني 
در سال گذشته و حتي سال قبل از آن بسيار كلي است 
و تعداد پروانه هاي صادره براي س��اخت »مسكن« را 
نش��ان نمي دهد، اما با توجه به روند همين آمار كلي، 
مي توان گفت كه شروع انبوه سازي دولتي در اين آمارها 
محسوس نيس��ت. آنگونه كه مقام هاي دولتي اعلام 
كرده اند، تاكنون بيش از يك ميليون و 400 هزار واحد 
مس��كوني در چهارچوب نهضت ملي مسكن در حال 
ساخت است. البته مقرر بوده كه در پايان دومين سال 
فعاليت دولت سيزدهم، دو ميليون واحد مسكوني به 
مردم تحويل داده شود كه مشخص است اين وعده در 
شهريور سال جاري محقق نخواهد شد. با وجود اين، 
تعداد واحدهاي مس��كوني در دس��ت ساخت نيز در 

آمارهاي يادشده غايب به نظر مي رسند.

    علت تداوم رشد قيمت مصالح در بهار 1402
در حالي كه چشم و گوش فعالان بازار مسكن با حبس 
آمارهاي رسمي از س��وي مراجع مربوطه بسته شده 
است، با توجه به رش��د و رونق ساخت و ساز در بهار و 
تابستان، و همچنين با توجه به اينكه به گفته مسوولان 
شهري، در سال جديد ساخت و ساز در بافت فرسوده 
رونق گرفته و ميزان پروانه هاي صادره در اين بافت تا 
300 درصدي نيز رشد داشته است، مي توان گفت كه 
تحت تاثير افزايش تقاضاي دروني بازار ساخت و ساز، 
مصالح ساختماني و از جمله بتن آماده رشد قيمت ها را 

در بهار سال جاري تجربه كرده اند.
با اين حال، نمي توان تمام اين افزايش قيمت را به رشد 
تقاضاي فصلي نس��بت داد، چه آنكه با توجه به نتايج 
نظرسنجي از فعالان ساختماني )شامخ كل ساختمان( 
در دو ماهه نخست سال جاري، اين صنعت وضعيت 
فوق العاده اي را تجربه نكرده است.   به گزارش »تعادل« 

با اس��تناد به مجموع اظهارات فعالان ساختماني 81 
ش��ركت بزرگ در گروه هاي س��اخت بنا، مهندسي 
عمران وفعاليت هاي ساخت و ساز تخصصي ساختمان، 
در حالي كه ش��اخص كل ساختمان در فروردين ماه 
)33.95( با 21 واحد كاهش نس��بت به رقم 55.43 
ثبت شده در اسفند 1401 بيانگر وضعيت ركودي اين 
صنعت است و ركوردي بي سابقه طي سه سال اخير به 
شمار مي رود، اما در اين وضعيت، مولفه »قيمت خريد 

مواد اوليه يا لوازم مورد نياز« همچنان صعودي است.
اين شاخص در فروردين ماه س��ال جاري، علي رغم 
كاهش ناچيز متاثر از توقف فعاليت هاي كاري در حوزه 
ساختمان و ساخت و س��از، براي پنجمين ماه پياپي 
بالاترين رقم را در ميان ساير مولفه ها به خود اختصاص 
داده اس��ت. در همين حال، بر اساس نتايج شامخ كل 
ساختمان در ارديبهشت ماه سال جاري، مولفه »قيمت 
خريد مول��د اوليه يا لوازم مورد نياز« علي رغم كاهش 
ناچيز حاصل از ثبات نسبي نرخ ارز در ارديبهشت ماه، 
براي شش��مين ماه پياپي بالاترين رقم در ميان ساير 
مولفه ها را به خود اختصاص داده است. اين در حالي 
بود كه فعاليت هاي ساختماني در ارديبهشت ماه سال 
جاري پس از خروج ركود ناشي از تعطيلات نوروزي در 
فروردين ماه، دوباره به مدار رونق نسبي ماه هاي پاياني 

سال 1401 نزديك شد.

    افت فصلي در تهران، رشد ملايم در كشور
بر اساس گزارش مركز آمار ايران، در پاييز سال ١٤٠١، 
تعداد 11 هزار و 261 واحد مس��كوني در پروانه هاي 
صادرشده براي احداث ساختمان از سوي شهرداري  
تهران، پيش  بيني شده است كه نسبت به فصل گذشته 
١٢.٢ درصد كاهش و نس��بت به فصل مش��ابه سال 
گذشته ١٩ درصد افزايش داشته است.  متوسط تعداد 
واحد مسكوني براي هر يك از اين پروانه هاي احداث 

ساختمان ٧.٢ واحد بوده اس��ت.تعداد ١٥٦١ پروانه  
احداث ساختمان توسط ش��هرداري  تهران در پاييز 
١٤٠١ صادرشده است كه نسبت به فصل گذشته ١.٧ 
درصد كاهش و نس��بت به فصل مشابه سال گذشته 

٣٠.٣ درصد افزايش داشته است.
 اين گزارش همچنين حاكي است، مجموع مساحت 
زيربنا در پروانه هاي احداث س��اختمان  صادرشده از 
سوي شهرداري  تهران در پاييز ١٤٠١ بالغ  بر ١٩٨١ 
هزار مترمربع بوده اس��ت كه نسبت به فصل گذشته 
١٢.٣ درصد كاهش و نس��بت به فصل مش��ابه سال 
گذش��ته ٥.٩ درصد افزايش داش��ته است. متوسط 
مساحت زيربناي اين دسته از پروانه ها در دوره مورد 

بررسي ١٢٦٩ مترمربع بوده است.
بر اس��اس گزارش مركز آم��ار ايران، در پاييز س��ال 
١٤٠١، تعداد 101 و هزار و 878 واحد مس��كوني در 
پروانه هاي صادرشده براي احداث ساختمان از سوي 
شهرداري هاي كشور پيش  بيني شده است كه نسبت 
به فصل گذش��ته ٤.١ درصد و نسبت به فصل مشابه 
سال گذشته ٢٣.٢ درصد افزايش داشته است.  متوسط 
تعداد واحد مسكوني در هر پروانه احداث ساختمان 

٣.٣ واحد بوده است .
اين گزارش همچنين حاكي اس��ت، تعداد 30 هزار و 
626 پروانه  احداث ساختمان توسط شهرداري هاي 
كش��ور در پاييز ١٤٠١ صادرشده است كه نسبت به 
فصل گذش��ته ٠.٩ درصد و نس��بت به فصل مشابه 
سال گذشته ١٦ درصد افزايش داشته است. مجموع 
مساحت زيربنا در پروانه هاي صادرشده براي احداث 
ساختمان  در پاييز ١٤٠١ حدود 18 هزار و 223 هزار 
مترمربع بوده است كه نس��بت به فصل گذشته ٠.١ 
درصد كاهش و نس��بت به فصل مشابه سال گذشته 
١٥.٠ درصد افزايش داش��ته است. متوسط مساحت 

زيربنا در اين پروانه ها ٥٩٥ مترمربع بوده است.
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تسخير خانه انديشمندان علوم 
انساني توسط عوامل شهرداري 

شهرداري تهران خواستار تخليه خانه  انديشمندان 
علوم انساني و تحويل آن به شهرداري شده است. 

يكي از مسوولان خانه انديشمندان علوم انساني واقع 
در پارك ورشو كه نمي خواهد نامي از او برده شود، 
در گفت وگو با ايسنا ماجرا را اينگونه تعريف مي كند: 
روز سه ش��نبه، 13 تيرماه گروهي با حضور مهدي 
صادقي كجاني، مديركل دفتر مطالعات اجتماعي و 
فرهنگي شهرداري تهران به خانه  انديشمندان آمده 
و با علي اصغر قاس��مي، رييس خانه انديشمندان 
علوم انساني صحبت كردند. سپس نيروهاي اجرايي 
شهرداري تهران آمدند و بدون داشتن حكم قضايي 
و با دس��تور شفاهي شهردار تهران گفتند بايستي 
س��اختمان را تخليه كنيد؛ بعد نيروهاي سد معبر 
نگهبانان ما را در خانه انديشمندان عوض كردند، 
همچنين قفل درها را نيز عوض كردند. او مي افزايد: 
ما برنامه در حال اجرا داش��تيم كه ساعت 10 شب 
تمام مي شد؛ آنها به نيروهايشان گفتند بعد از اتمام 
برنامه، دره��ا را ببنديد. چند نف��ر از اعضاي خانه 
انديشمندان تصميم گرفتند در ساختمان بمانند. 
ما در س��اختمان مانديم و نيروهاي شهرداري نيز 
همچنان در ساختمان هس��تند.  به گفته او، هيچ 
دليلي براي تخليه س��اختمان به آنها ارايه نش��ده 
اس��ت، اينكه برنامه ها مشكلي داشته يا هر چيزي 
ديگري، فقط مي گويند ساختمان براي شهرداري 
اس��ت و بايد پس بدهيد. او يادآور مي ش��ود: اين 
س��اختمان در دوره آقاي قاليب��اف، طبق قرارداد 
حبس مطلق به خانه انديشمندان واگذار شده است. 
حالا مسوولان شهرداري خواهان تحويل ساختمان 
بدون هيچ حكم قضايي و فقط با دستور شفاهي از 
دفتر شهردار هستند. حالا استادان علوم انساني از 
جمله علي اصغر قاسمي با مديركل دفتر مطالعات 
اجتماع��ي و فرهنگي ش��هرداري تهران صحبت 
مي كنند تا يا براي ادام��ه كار توافق كنند يا اقدام 
قضايي صورت بگيرد. در معرفي خانه انديشمندان 
علوم انساني آمده اس��ت: خانه انديشمندان علوم 
انساني 12 سال پيش در محل پارك ورشو تهران 
به منظ��ور همفكري و همراهي انديش��مندان در 
حوزه هاي مختل��ف علمي ايجاد ش��ده و تاكنون 
برنامه هاي زيادي در حوزه علوم انساني برگزار كرده 
و براي بيش از 200 ش��خصيت علمي و فرهنگي 

كشور آيين نكوداشت و بزرگداشت داشته است.

گزارش حسابرسي سازمان هاي 
شهرداري تهران در وزارت كشور

رييس ش��وراي اس��لامي ش��هر تهران از ارس��ال 
گزارش��ات حسابرس��ي از مناطق، س��ازمان ها و 
شركت هاي شهرداري تهران به وزارت كشور خبر 
داد. به گزارش تس��نيم، محم��د آخوندي، رييس 
كميس��يون برنامه و بودجه شوراي شهر تهران در 
آيين تجليل از حسابرسان با بيان اينكه گزارشات 
حسابرسي سال هاي 96 تا 99 مربوط به دوره قبلي 
شوراي ش��هر تهران بود كه متاسفانه قرائت نشده 
بود، اظهار كرد: با دس��تور رييس ش��ورا كارگروه 
حسابرسي تشكيل شد و در يك حركت جهادي، 
كارگروه اقدام كرده و در طول هشت ماه گزارشات 
حسابرسي آماده و قرائت شد. آخوندي با اعلام اينكه 
306 گزارش يك ماه پيش به پايان رسيد و قولي كه 
مبني بر بروزرساني گزارشات داديم امروز به نتيجه 
رسيده است، خاطرنشان كرد: قرائت اين گزارشات 
و اص��لاح در فرآين��د كاري مناطق، س��ازمان ها و 
شركت ها منجر به بهبود عملكرد خواهد شد. وي با 
اشاره به مستندسازي گزارشات حسابرسي يادآور 
شد: بعضاً اين گزارش��ات تهيه مي شد اما مستند 
نمي شد كه در همين راستا گزارشات حسابرسي در 
قالب كتاب منتشر شده است. مهدي چمران؛ رييس 
شوراي اسلامي شهر تهران نيز با بيان اينكه گزارشات 
حسابرسي علاوه بر اينكه به سمع و نظر شورا و مردم 
مي رس��د بايد به وزارت كشور نيز ارايه شود، گفت: 
در جريان بررسي گزارشات حسابرسي، شاهد اين 
هستيم كه عملكرد مجموعه ها نيز بررسي مي شود. 
چمران افزود: به موقع انجام ش��دن حسابرس��ي و 
قرائت و ابلاغ به هنگام آن بس��يار مهم است؛ بعضا 
در مجلس مي ديديم كه پس از دو سال گزارشات 
حسابرس��ي قرائت مي ش��د كه البته در سال قبل 
روند اصلاح و گزارش��ات به صورت همزمان قرائت 
شد. رييس شوراي اسلامي شهر تهران تاكيد كرد: 
اميدواريم اين روال به خوبي طي شود و در سال هاي 
آينده نيز حسابرس��ي به موقع انجام و نتايج نيز به 
همين شكل به مناطق، سازمان ها و شركت ها اطلاع 
داده ش��ود؛ اين گزارش��ات پيش از ارايه در صحن 
در كميس��يون مربوطه به صورت تخصصي بحث 
مي شود. پرويز سروري؛ نايب رييس شوراي اسلامي 
شهر تهران نيز با بيان اينكه گزارشات حسابرسي 
بايد اثرگذار باش��ند و وقتي زم��ان از آن مي گذرد 
تنها امري تشريفاتي خواهد بود، اظهار كرد: هم در 
مجلس اقدامات خوبي را براي بروزرساني گزارشات 
شاهد هستيم و هم در ش��ورا اين روند را مي بينيم 
و يقين داريم مديران شهرداري مي دانند كه شورا 
بر عملكرد آنها نظارت دارد. وي افزود: ما توانستيم 
تمام گزارشات دوره قبل را قرائت كنيم و از صحن 
راي بگيريم و با آماده كردن گزارشات حسابرسي 
س��ال هاي 1400 و 1401، تقريباً به روز شده ايم و 
اميدواريم روند تسريع شود. مهدي اقراريان؛ رييس 
كميته حقوقي ش��ورا نيز ضمن اب��راز اميدواري از 
عمق بخشي نظارت شورا در تمام بخش ها گفت: ما 
آمادگي داريم كه هريك از حسابرسان دغدغه اي 
دارن��د، در كميته حقوق��ي دنبال كني��م چراكه 
ممكن است برخي مسائل قابليت پيگيري از مسير 
دستگاه قضايي باش��د. گفتني است در اين آيين، 
از كتب گزارشات حسابرسي مناطق، شركت ها و 

سازمان هاي شهرداري تهران رونمايي شد.

تراكم نهضت ملي مسكن تهران 
3.5 برابر خانه هاي پايتخت 

برنامه وزارت راه براي ساخت مسكن در تهران به گونه اي 
اس��ت كه تراكم پروژه هاي نهضت ملي اين استان 3.5 
برابر تراكم شهر تهران مي ش��ود. به گزارش فارس، بر 
اساس آنچه كه مديركل راه و شهرسازي استان تهران در 
نود و نهمين جلسه شوراي مسكن اين استان مطرح كرده 
است، براي30 هزار متقاضي نهضت ملي مسكن در اين 
استان تنها 2 ميليون متر مربع زمين تخصيص داده شده 
و اين يعني تراكم جمعيت در اين پروژه ها حدود 495 نفر 
در هر هكتار خواهد بود. اگر تخصيص زمين براي ساير 
پروژه هاي مسكن ملي اين استان نيز به همين صورت 
بوده باشد، به اين معناست كه پروژه هاي مسكن ملي 
استان تهران از خود اين كلان شهر، كه تراكم جمعيت 
آن طبق آخرين آمار 140 نفر بر هكتار است، متراكم تر 
خواهد شد. مديركل راه و شهرسازي استان تهران در 
تازه ترين اظهارنظر خود عنوان كرده اس��ت: براي 30 
هزار متقاضي مسكن ملي در اين استان، 2 ميليون متر 
مربع زمين اختصاص يافته است. در همين رابطه، حميد 
احمدي، كارشناس مسكن در گفت وگو با فارس گفت: 
زماني كه تراكم را در يك متر مربع افزايش مي دهيد، حق 
مردم از فضا را محدود كرده ايم و اين نقض اصل 3 قانون 
اساسي است كه مسكن متناسب با نياز را حق هر ايران 
تلقي مي كند. اين كارشناس مسكن تاكيد كرد: در حالي 
دولت در تهران به سمت تراكم بالا رفته كه زمين زيادي 
حدفاصل ايوانكي تا تهران وجود دارد و مي تواند پذيراي 

مسكن ويلايي براي مردم باشد.

واگذاري زمين در جزيره 
بوموسي بدون فرم )ج( 

مهدي دوستي استاندار هرمزگان با بيان اينكه قرمز يا 
سبز بودن فرم )ج( براي استفاده از تسهيلات و دريافت 
زمين 300 متري ويلايي در جزيره بوموسي )ابوموسي( 
ملاك نيس��ت، گفت: در اين طرح حتما بايد واگذاري 
زمين، منتج به احداث كامل ساختمان شود و راهي براي 
سوداگري وجود ندارد. به گفته دوستي، اولويت واگذاري 
زمين با اهالي و ساكنان فعلي اين جزيره است. بر اساس 
بند يك ماده يك آيين نامه اجرايي قانون س��اماندهي 
و حمايت از توليد و عرضه مس��كن، افراد فاقد مسكن 
كساني هستند خودشان و افراد تحت تكفلشان )شامل 
همس��ر و فرزندان(، از تاريخ 1384/1/1 مالك زمين 
مسكوني يا واحد مسكوني نبوده اند و از تاريخ پيروزي 
انقلاب اس��لامي )22 بهمن 1357( به بعد از هيچ نوع 
امكانات دولتي و عمومي تامين مس��كن مانند زمين، 
واحد مسكوني يا تسهيلات يارانه اي خريد يا ساخت واحد 
مسكوني استفاده نكرده باشند. براي احراز اين شرط، 
فرمي با عنوان فرم ج طراحي شده است كه متقاضيان 
مي توانند به صورت بر خط در وبسايت ادارات كل راه و 
شهرسازي استان محل سكونتشان با تكميل اطلاعات 
لازم اس��تعلام فرم ج را درخواست كنند. استعلام اين 
فرم براي افرادي كه مصداق فاقدين مسكن مذكور در 
بند يك آيين نامه اجرايي قانون ساماندهي و حمايت 
از توليد و عرضه مس��كن باشند سبز خواهد بود و براي 
كساني كه قبلا از امكانات دولتي تامين مسكن استفاده 
كرده اند يا مالك زمين يا واحد مسكوني باشند استعلام 

فرم )ج( قرمز اعلام خواهد شد. 

تكذيب افزايش مجدد
و ۹ درصدي قيمت بليت هواپيما 
سخنگوي سازمان هواپيمايي كشوري، افزايش مجدد 
9 درصدي قيمت بليت هواپيما را تكذيب كرد و گفت: 
10 روز به ايرلاين ها مهلت داده ش��ده كه افزايش 29 
درصدي ابلاغ شده را رعايت كنند. به گزارش ايسنا، پس 
از جنجال هاي بسيار و اصرار شركت هاي هواپيمايي به 
افزايش قيمت بليت هواپيما و موافقت سازمان هواپيمايي 
با اين موضوع، خرداد ماه بود كه ستاد تنظيم بازار، مجوز 
افزايش 29 درصدي قيمت بليت را صادر كرد. باوجود 
اين ايرلاين ها پس از آن اعلام كردند كه با اين افزايش 
قيمت موافق نيس��تند و درخواست افزايش بيشتري 
داشتند، اما س��ازمان هواپيمايي كشوري ايرلاين ها را 
به رعايت سقف قيمتي تعيين شده ملزم كرد. ديروز در 
برخي رسانه ها، خبر افزايش مجدد 9 درصدي قيمت 
بليت منتشر و اينطور مطرح شد كه مقرر شده ايرلاين ها 
10 روز قيمت ها را بر اساس همان افزايش 29 درصدي 
نگه دارند و پس از آن مي توانند 9 درصد به بهاي بليت 
اضافه كنند. اما جعفر يازرلو، س��خنگوي اين سازمان 
هواپيمايي كشور به ايسنا اعلام كرد اين موضوع صحت 
ندارد و مهلت 10 روزه اي كه به ايرلاين ها داده شده، براي 
اجراي همان افزايش 29 درصدي ستاد تنظيم بازار است.

پيش بيني عدم اجراي قانون 
جهش توليد

عضو كميسيون آموزش، تحقيقات و فناوري مجلس 
ش��وراي اس��لامي گفت: با رويه اي كه بانك ها در براي 
اج��راي قانون جهش توليد مس��كن در پيش گرفتند 
قانون جهش توليد مسكن اجرايي نخواهد شد.  حسين 
حق وردي عضو كميسيون آموزش، تحقيقات و فناوري 
مجلس شوراي اسلامي در گفت وگو با مهر، درباره علت 
عدم تمكين بانك ها به اعطاي تسهيلات مسكن گفت: 
بانك ها در شرايط حال حاضر به قوانين زيادي در حوزه 
اعطاي تس��هيلات مخصوصاً تس��هيلات خرد عمل 
نمي كنند. يكي از اقدامات��ي كه در حال حاضر بانك ها 
انجام مي دهند اين است كه اقدام به اعطاي تسهيلات 
مسكن نمي كنند در حالي كه بر اساس قانون مكلف به 
اعطاي اين تسهيلات شده اند و بايد سالانه 20 درصد از 
اعتبارات خود را صرف اعطاي وام ساخت و خريد مسكن 
كنند. اين عضو كميسيون آموزش مجلس توضيح داد: 
رييس جمهور و وزير اقتصاد در تلويزيون به صورت رسمي 
و قانوني اعلام كرده اند كه بانك ها براي تسهيلات خرد از 
مردم ضامن دريافت نكنند و بر اساس كاركرد حساب و 
آنها وام اعطا كنند اما هيچ بانكي اقدام به اين كار نمي كند.

تورم مصالح ساختماني به 40 درصد رسيد، تعداد پروانه هاي صادره 7.7 درصد رشد كرد 

باندرفت قطعه ۲ آزادراه شمال شنبه زيربار ترافيك  مي رود

افزايش تمايل به ساخت در زمستان 1401

تهاتر زمين هاي جلگه با ساخت آزاد راه تهران شمال
گروه راه و شهرسازي|

مديرعام��ل ش��ركت آزادراه تهران ش��مال با اعلام 
اينكه باند رفت قطعه 2 آزادراه ش��مال ش��نبه هفته 
آينده به بهره برداري مي رس��د، تاكيد كرد: 60درصد 
س��رمايه گذاري  بنياد از محل اراضي دولت بوده اما تا 
به امروز يك ريال هم از اين اراضي عايدي نداشتيم و 
تمام زمين هاي واگذار شده داراي مشكلاتي هستند. 
در همين حال، مديركل دفتر امور مجريان آزادراه ها 
درباره اقدامات انجام براي ساخت منطقه سوم آزادراه 
شمال گفت: اقدامات در اين منطقه در حد انجام امور 
مطالعاتي اس��ت و مذاكرات اوليه با ش��ركت چيني 
براي مش��اركت در قبال تهاتر نفت انجام شده است. 
س��عيد شاهسواري در حاش��يه بازديد از منطقه دوم 
آزادراه تهران-شمال در جمع خبرنگاران با بيان اينكه 
باند رف��ت قطعه ٢ اين آزادراه روز پنجش��نبه افتتاح 
مي ش��ود، گفت: باند رفت قطع��ه دوم آزادراه تهران 
ش��مال از ش��نبه زير بار ترافيك عمومي مي رود. وي 
درباره سرعت مجاز تردد در اين قطعه گفت: سرعت 
مجاز ١٠٠ كيلومتر در طرح در نظر گرفته شده است 
اما در حال حاضر س��رعت مج��از در نواحي رو باز ٨٠ 
كيلومتر و در نواحي سرپوش��يده ٧٠ كيلومتر است.  
به گ��زارش ايلن��ا، مديرعامل ش��ركت آزادراه تهران 
شمال با اشاره به نصب و تجهيز دوربين در اين قطعه 
ادام��ه داد: دو نوع دوربي��ن در آزاد راه نصب ش��ده و 
دوربين هاي نظارت تصويري نصب شده و با استفاده 
از اين دوربين ها در مانتورينگ ها تصاوير قابل رويت 
اس��ت و دوربين هاي ثبت تخلف سرعت هم به زودي 
نصب خواهند شد . شاهسواري با بيان اينكه 4٠ درصد 
هزينه سرمايه گذاري بنياد مستعضان از محل عوارضي 
حاصل مي شود ارقام اما پاسخگو نيست، افزود: در نرخ 
عوارضي در آزاد راه تهران-شمال بايد توجه داشت كه 
اين مسير قابل مقايسه با هيچ يك از آزادراه هاي كشور 
نيست و بيش از ٨6 درصد از مسير قطعه دو تونل است 

و بقيه مسير هم ترانشه برداري است.  وي تاكيد كرد: در 
اين محور سيستم امكان تردد بالعكس هم وجود دارد 
و در ايام پيك با تشخيص پليس راه اين محور قابليت 
اين را دارد كه تردد بالعكس را انجام دهد و تابلوها از دو 

طرف اطلاعات مورد نظر اعلام مي شود. 

   ريزش و رانش نخواهيم داشت
مديرعامل شركت آزادراه تهران شمال با تاكيد بر اينكه 
در آزادراه تهران شمال مشكل ريزش و رانش نخواهيم 
داشت، گفت: مشكل مسير و جاده قديم چالوس ريزش 
است اما در آزادراه تهران شمال تمام نقاطي كه احتمال 
ريزش و رانش داش��ته باشد را شناسايي كرديم و تمام 
مش��كل ريزش و رانش رفع و كل منطقه ايمن سازي 
ش��ده و خبري از ريزش، رانش و سقوط بهمن در اين 
منطقه نيست.شاهسواري درباره آخرين وضعيت باند 
رفت قطعه دوم آزادراه اظهار داشت: باند دوم 44 درصد 

پيشرفت دارد و با تامين به موقع منابع مالي امكان افتتاح 
اين مس��ير با تونل البرز در بهار ١4٠4 وجود دارد .  وي 
تاكيد كرد: از مهم ترين موضوعات در اجراي اين پروژه 
اين است كه هيچ بدهي به كارگران نداريم.  مديرعامل 
ش��ركت آزادراه تهران شمال در پاسخ به ايلنا مبني بر 
اينكه به بنياد براي ساخت اين پروژه اراضي دولتي واگذار 
شده و بنياد براي پوشش هزينه ها تنها متكي به عوارض 
نيست، تاكيد كرد: 60درصد سرمايه گذاري  بنياد از محل 
اراضي دولت بوده اما تا به امروز يك ريال هم از اين اراضي 
عايدي نداش��تيم و تمام زمين هاي واگذار شده داراي 
مشكلاتي هستند. وي تاكيد كرد: در پرديس اراضي 
به بنياد واگذار شد اما وزارت راه و شهرسازي در آن 
اراضي مسكن مهر س��اخت. بخشي ديگر از اراضي 
جزو زمين هاي جنگلي و جلگه اي اس��ت كه نبايد 
واگذار مي شد و الان بنياد نقش نگهبان را دارد. قرار 
بر اين شد كه اين اراضي عودت داده شود و به جاي 

آن اراضي معوض بدهند اما اين كار هم انجام نمي شود 
و بنياد هيچ عايدي از اراضي واگذار شده، نداشت.

  آغاز مذاكره با چيني ها براي تهاتر نفت
با ساخت آزادراه

در همين ح��ال، مديركل دفتر امور مجري��ان آزادراه ها 
درباره اقدامات انجام براي س��اخت منطقه سوم آزادراه 
تهران- شمال گفت: اقدامات در اين منطقه در حد انجام 
امور مطالعاتي اس��ت و مذاكرات اوليه با شركت چيني 
براي مش��اركت در قبال تهاتري نفت انجام شده است. 
محمود ملازينل در حاش��يه بازديد از منطقه ٢ آزاد راه 
تهران - شمال از افتتاح باند رفت منطقه دوم اين آزادراه 
خبر داد و گفت: براي ساخت باند رفت منطقه دوم آزادراه 
تهران ش��مال ٨هزار و ٣٠٠ ميليارد تومان هزينه شده  و 
براي ساخت باند شرقي اين منطقه و تونل غربي البرز ١4 
هزار ميليارد تومان اعتبار نياز است. وي ادامه داد: اين پروژه 
صد در صد ايراني ساخته شده  و از توان ايراني براي احداث 
و نصب تجهيزات در اين پروژه اس��تفاده ش��د.  مديركل 
دفتر امور مجريان آزادراه ها ادامه داد: باند برگشت منطقه 
دوم آزاد تهران شمال در حال حاضر ٣5 درصد پيشرفت 
فيزيكي دارد و در صورت تامين منابع مالي پايان ١4٠٣ 
به افتتاح مي رس��د.  ملازينل درباره اقدامات انجام براي 
ساخت منطقه سوم آزادراه شمال گفت: اقدامات در اين 
منطقه در حد انجام امور مطالعاتي است و مذاكرات اوليه 
با شركت چيني براي مشاركت در قبال تهاتري نفت انجام 
ش��ده كه اگر به تفاهم برسيم شرط ما اين است كه كار با 
حضور ٨٠ درصد از پيمانكار ايراني انجام شود.  وي گفت: 
پروژه آزاد راه تهران-ش��مال در قطعات ١، ٢ و 4 با تامين 
مالي 5٠ درصد دولت و 5٠ درصد بنياد مستضعفان ساخته 
مي شود در حال حاضر بنياد در تامين مالي و آورده ٢ هزار 
ميليارد تومان از دولت جلوتر است. اين مقام مسوول در 
شركت ساخت درباره نرخ عوارضي منطقه دو ادامه داد: 

پيشنهاداتي شده اما هنوز به تصويب نرسيده است.



وزي��ر ارتباطات ادعا ك��رده كه فيلترين��گ خارج از 
چهارچوب تصميم گيري دولت اس��ت؛ موضوعي كه 
منجر به نارضايتي مردم از كيفيت و سرعت اينترنت 
ش��ده و به اعتقاد زارع پور، كارگروه بررس��ي كندي 
اينترنت بايد به آن ورود كند. او در اين خصوص اظهار 
كرد: »اميدواريم طبق خواسته آقاي رييس جمهور و 
همانطور كه در حكم انتصاب دبير جديد شوراي عالي 
فضاي مجازي وجود دارد، بازنگري در سياس��ت ها و 

مصاديق فيلترينگ صورت گيرد.«
عيس��ي زارع پور در خصوص تشكيل كارگروهي در 
خصوص رسيدگي به وضعيت كندي اينترنت گفت: 
هفت��ه پيش رييس جمهور در ش��وراي عالي فضاي 
مجازي دس��توري صادر كرد ك��ه كارگروهي براي 
بررسي گلايه هاي كاربران براي اينترنت تشكيل شود 
بنابراين نمايندگان وزارت ارتباطات را براي شركت 
در اي��ن كارگروه به مركز ملي فضاي مجازي معرفي 
كرديم چون ماموريت ب��ه مركز ملي فضاي مجازي 
داده ش��د. وي افزود: اميدواريم مرك��ز ملي فضاي 
مجازي از ظرفيت هاي خود در دوره جديد استفاده 
كند و نقش موثرتري نس��بت به گذش��ته در حوزه 
فضاي مجازي كشور ايفا كند تا مشكلاتي كه خارج از 
اراده وزارت ارتباطات در حوزه شبكه است، حل شود. 
زارع پور در ادامه با بيان اينكه به عنوان مثال در حوزه 
حاكميت شركتي و نقشي كه شركت هاي خصوصي 
در شبكه دارند، بنا به دلايل مختلفي ماموريت خود 
را به درستي انجام ندادند تصريح كرد: به عنوان مثال 
شركت مخابرات ايران در لايحه تجميع و شبكه داخل 
شهرها و اس��تان ها در طي سال هاي گذشته وظيفه 
خود را به درس��تي انجام نداده و شبكه اشباع است و 
در برخي از ساعات مشكلاتي را مخصوصاً در برخي 

استان ها ايجاد كرده است. 

   فيلترينگ خارج از چارچوب
 تصميم گيري دولت است

وي به موضوع فيلترينگ اش��اره كرد و افزود: موضوع 
فيلترين��گ خارج از چارچ��وب تصميم گيري دولت 
است و اميدواريم طبق خواسته آقاي رييس جمهور و 

همانطور كه در حكم انتصاب دبير جديد شوراي عالي 
فضاي مجازي وجود دارد، بازنگري در سياس��ت ها و 
مصاديق فيلترينگ صورت گيرد و برخي از گلايه هاي 
مردم از سرويس ها و سايت ها در اين كارگروه بررسي 
شود. زارع پور ادامه داد: در مورد شبكه هاي اجتماعي و 
پيام رسان ها تابع مصوبات مراجع بالادستي هستيم كه 
آنها را مكلف به پذيرش قوانين جمهوري اسلامي ايران 
و رعايت آنها دانستند و به اعتقاد ما برخي از سرويس ها 
و خدمات اس��ت كه مي تواند تجديد نظر ش��ود اما از 
عهده وزارت ارتباطات خارج است وي همچنين گفت: 
اميدواريم مركز مل��ي در اين حوزه هم نقش آفريني 
داشته باشد تا ما اثراتش را براي كاهش نارضايتي هاي 
مردم و افزايش سرعت و كيفيت شبكه داشته باشيم. 
وزي��ر ارتباطات و فن��اوري اطلاع��ات همچنين در 
خصوص استفاده از پلتفرم هاي خارجي گفت: طبق 
سياست هاي كلي دولت، هر پلتفرم خارجي كه براي 
فعاليت، ضوابط جمهوري اسلامي ايران را قبول كند 
و حقوق مردم را تضمين كند ما از فعاليتشان استفاده 
مي كنيم. وي در پاسخ به اينكه آيا تاكنون درخواستي 
از تلگرام، واتساپ و اينستاگرام براي ايجاد نمايندگي 

در ايران داده ش��ده يا خير گفت: بايد بگويم ما متولي 
نيستيم مركز ملي فضاي مجازي تصميم گير است ولي 

تا آنجايي كه من خبر دارم درخواستي ندادند.

  آغاز فعاليت كارگروه رسيدگي
به وضعيت كندي اينترنت

در عين حال سخنگو و معاون حقوقي و امور مجلس مركز 
ملي فضاي مجازي از تش��كيل كارگ��روه و آغاز فعاليت 
رسيدگي به وضعيت اينترنت خبر داد. امير خوراكيان در 
گفت وگو با مهر در خصوص دستور رييس جمهور در آخرين 
جلسه شوراي عالي فضاي مجازي مبني بر تشكيل كارگروه 
جهت رسيدگي به كندي اينترنت و نارضايتي عموم كاربران 
از نحوه استفاده از اينترنت گفت: در كنار گزارش هايي كه 
از بهبود وضعيت اينترنت يا توسعه زير ساخت ها و شبكه 
در كشور داده مي شود اما كاربر و به خصوص كسب و كارها 
نبايد در استفاده از اينترنت كه همه جوانب مختلف زندگي 
به اين فضا مرتبط مي شود، مشكل داشته باشند از همين 
رو اين موضوع دغدغه رييس جمهور نيز هست. وي افزود: 
به منظور رس��يدگي به وضعيت اينترنت، رييس جمهور 
كش��ورمان در آخرين جلسه شوراي عالي فضاي مجازي 

دس��تور دادند تا در كنار گزارش هايي كه از توسعه شبكه 
و تحولات فن��ي در اين حوزه داده مي ش��ود، كارگروهي 
به بررسي نگاه عموم كاربران و كسب و كارها به وضعيت 
اينترنت و نحوه اس��تفاده از آن و كيفيتش اعم از سرعت 
و كيفيت بپردازد و بتواند گزارش��ي را در اين زمينه براي 
ش��وراي عالي فضاي مجازي تهيه كند. سخنگوي مركز 
ملي فضاي مجازي گفت: از اين طريق متوجه مي شويم 
اگر بين گزارشاتي كه از وضعيت اينترنت داده مي شود و 
واقعيتي كه مردم و كاربران از اين موضوع درك مي كنند، 
تفاوت يا اش��كالي وجود دارد اين اشكال دقيقاً كجاست و 
با چه تصميمات و چ��ه اصلاحاتي اعم از اصلاحات فني و 
اصلاحات فرايندي مش��كل براي مردم حل مي شود. وي 
در ادامه در خصوص چگونگي بررس��ي وضعيت اينترنت 
در كارگروه تصريح كرد: سازو كار بررسي در همان كميته 
مشخص خواهد شد احتمالًا به صورت نظر سنجي هاي 
مستقيم و غير مستقيم از كسب و كارها و از عموم مردم، 
گزارش هاي فني از مراكز مرتبط در كش��ور در اپراتورها و 
وزارت ارتباطات و از طريقي كه اين كار گروه تش��خيص 
دهد قطعاً اين گزارش ها تهيه مي شود. خوراكيان در ادامه 
به وظايف تش��كيل كارگروه اشاره كرد و گفت: مي توانيم 
فضايي را فراهم كنيم كه حقيقتاً اس��تفاده از اينترنت و 
انجام امور روزانه و مربوط به كس��ب و كارها در اين فضا با 
كندي و مشكل مواجه نباش��د. وي در خصوص وضعيت 
تشكيل اين كارگروه گفت: در حال حاضر اين كارگروه با 
محوريت مركز ملي تشكيل و فعاليتش شروع شده است 
و اميدواريم به زودي بتوانيم بررسي ها و گزارش هاي لازم 
را در اين زمينه تهيه كنيم. خوراكيان در ادامه در خصوص 
اينكه نتيجه اين كارگروه چه زمان به رييس جمهور و مردم 
ارايه مي شود افزود: زمان مشخصي در مصوبه وجود ندارد 
اما اين كارگروه در حداقل زمان ممكن اين گزارش ها را تهيه 
مي كند و به محض تهيه شدن در دستور شوراي عالي فضاي 
مجازي قرار مي گي��رد. وي در خصوص اعضاي مختلف 
اين كارگروه گفت: مسووليت اين كارگروه بر عهده مركز 
ملي فضاي مجازي اس��ت و اعضاي آن تعدادي از اعضاي 
حقيقي شوراي عالي فضاي مجازي، تعدادي از مديران و 
كارشناسان مركز ملي فضاي مجازي و تعدادي از همكاران 

وزارت ارتباطات است.
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استفاده گوگل از داده هاي عمومي 
براي آموزش هوش مصنوعي

گوگل با به روزرس��اني سياست حريم خصوصي خود، 
اعلام كرد مي تواند از داده ه��اي عمومي موجود براي 
كم��ك به آم��وزش مدل هاي ه��وش مصنوعي خود 
اس��تفاده كند. به گزارش ايسنا، اين غول فناوري، آخر 
هفته گذشته متن سياست خود را تغيير داده و مدل هاي 
زباني را به مدل هاي هوش مصنوعي تغيير داد. همچنين 
اعلام كرد كه مي تواند از اطلاعات در دس��ترس عموم 
براي س��اختن اين ويژگي ه��ا و توانمندي هاي هوش 
مصنوعي محصولات كاملي مانند گوگل ترانسليت، 
بارد و كلود استفاده كند. گوگل با به روزرساني سياست 
حريم خصوصي خ��ود، به افراد اج��ازه مي دهد از اين 
موضوع مطلع شوند و براي همه روشن مي كند كه هر 
مطلبي را به صورت عمومي منتشر كنند، مي تواند براي 
آموزش، نس��خه هاي آينده اين محصول و محصولات 
هوش مصنوعي مولد ديگري كه اين شركت طراحي 
مي كند، استفاده ش��ود. اين غول فناوري، تغييرات در 
سياست حريم خصوصي خود را در آرشيو خود هايلايت 

كرده است. 

ادعاي اشتغالزايي بدون سند و 
مدرك

 بنابراين بايد مشخص شود راستي آزمايي كه وزير كار 
درباره آن صحب مي كند، توس��ط چه نه��اد يا ارگاني 
انجام شده است؟ اسناد اين راستي آزمايي ها براي اطلاع 

كارشناسان و عموم مردم، بايد منتشر شوند.
2( موضوع مهم بعدي آن است كه پس از كاهش دامنه 
فراگيري كرونا، شرايط بسياري از مشاغل خدماتي در 
كشور احيا شد. اين واقعيتي است كه عينيت پيدا كرده و 
ارتباطي با برنامه هاي اشتغالزايي دولت ندارد. بسياري از 
مشاغل خدماتي كه ظرف 3 الي 4 سال گذشته از دست 
رفته بودند، به مرور پس از كاه��ش كرونا و آغاز به كار 
دولت سيزدهم اين مشاغل احيا شدند و به فضاي كسب 
و كار كشور بازگشتند. به عنوان نمونه حوزه گردشگري 
و زيرمجموعه هاي آن پس از كرونا احيا شده و مسافرت ها 
از سر گرفته شدند. اين احيا هم ارتباطي با برنامه هاي 
اشتغالزايي دولت ندارد و كاهش كرونا در سطح جهاني 
اتفاق افتاد. اساس��ا دولت س��يزدهم طرح خاصي هم 
دنبال نكرده است. خوب است آقاي مرتضوي بگويد كه 
اشتغالزايي ادعا شده كه حدود يک ميليون 370هزار نفر 

است از طريق كدام برنامه ها اجرا شده است؟
3( بررسي هاي تحليلي ما نش��ان مي دهد دولت براي 
اش��تغالزايي راهبردي نداشته اس��ت و تنها به وعده و 
شعار بسنده كرده است. موضوع مهم بعدي آن است كه 
موضوع اشتغالزايي در برنامه هفتم نه فقط تحليلگران، 
بلكه بخش خصوصي را هم نگران كرده است. در بطن 
برنامه هيچ سرفصلي تعيين نش��ده كه مبتني بر آن 
بتوان نسبت به دورنماي كشور در اين بخش خوشبين 
بود. اينك��ه دولت تنها از ظرفيت مش��اغل خانگي نام 
ب��رده يا عنوان كند كه طرح هايي را در روس��تاها براي 
اشتغالزايي دنبال مي كند، اظهاراتي سراسر ابهام آميز 
است. مشخص نيست چه طرح هاي با چه برنامه اي و 
ذيل چه رويكردهايي قرار است محقق بشوند؟ مهم تر 
از آن مشخص نشده كه منابع آن از چه طريقي تامين 
خواهند ش��د؟ اين حرف ها و ادعاها سال ها و دهه هاي 
متمادي است كه مطرح ش��ده اند اما هرگز كمكي به 
ضرورت هاي اشتغالزايي كشور نكرده اند. بنابراين براي 
برنامه هفتم توس��عه هم دولت نتوانسته است برنامه 

اشتغالزايي فني و تخصصي قابل توجهي ارايه كند. 
4( اي��ن وضعي��ت مبه��م در خص��وص رون��د 
سرمايه گذاري گذاري ها هم صدق مي كند. وزارت كار 
مشخص نكرده آيا دولت مي تواند سرمايه خاصي جذب 
كند يا منابع ويژه اي را در بودجه هاي سالانه بلاي بهبود 
شاخص هاي كسب و كار و اشتغالزايي تخصيص دهد يا 
نه؟ اينها هم مطرح نيستند؛ دولت از يك طرف، با كسري 
بودجه عميقي روبه رو است و از سوي ديگر كشور با رشد 
سرمايه گذاري منفي روبه رو است. اين وضعيت در آينده 
هم ادامه خواهد داشت مگر اينكه تحول خاصي در كشور 
)مثلا احياي برجام و...( شكل بگيرد. با اين توضيحات، 
اظه��ارات س��يدصولت مرتضوي در راس��تاي همان 
تلاش هايي است كه در گذشته هم مديران دولتي براي 

دفاع از كارنامه خود و دستاوردسازي انجام مي دادند. 
5( معتق��دم به  طور كلي اصل آمارهاي ارايه ش��ده در 
كش��ور هم محل ترديد اس��ت. حتي مديران سازمان 
دولتي هم آمارهاي ارايه شده دولت را زير سوال مي برند. 
در يك چنين شرايطي منِ تحليلگر، شماي روزنامه نگار 
و مردم عادي، چطور بدون س��ند و مدرك و رونمايي از 
برنامه مي توانيم به آمارهاي وزير كار درباره اشتغالزايي 
اعتماد كنيم؟ واقعيت هاي اجتماعي شرايط متفاوتي را 
تصويرسازي مي كنند كه هيچ سازگاري با اظهارات و 

ادعاهاي مديران دولتي ندارد.

بازار، دولت و اقتصاد
اولين بحران شديدي كه پس از جنگ جهاني اول 
رخ داد، ركود ۱۹30 بود. در آن زمان جان مينارد 
كينز - كه از اقتصاددانان برجس��ته قرن بيس��تم 
محسوب مي شود - بحث ضرورت مداخله دولت 
و عدم كارآمدي بازارها در رس��يدن به اش��تغال 
كامل در چنين ش��رايطي را مطرح كرد. به اعتقاد 
نويس��نده مي توان گفت در شرايط بحراني و عدم 
تعادل، ب��راي بازگرداندن اقتصاد به تعادل به يك 
دس��ت مريي نياز است. اين دس��ت مريي همان 
دولت اس��ت. تعادل اقتصاد به معناي قيمت هاي 
متعادل در تمامي بازارها است. در كنار اين مساله 
ارايه خدمات عمومي توس��ط دولت ها نيز بخشي 
از تعادل بخش��ي به اقتصاد را ايج��اد مي کند. به 
عبارتي درآمد هاي كسب ش��ده از محل ماليات 
يا س��اير منابع مرتبط بايد صرف مخارج عمومي 
براي مردم ش��ده تا در ب��ازار خدمات عمومي نيز 
تعادل حاصل ش��ود. با توجه به موارد اشاره شده، 
قابل درك اس��ت ك��ه تمركز صرف ب��ر عملكرد 
ب��ازار به تنهايي ي��ا عملكرد دولت ه��ا به تنهايي 
نمي تواند منجر به ظهور اقتصادي سلامت همراه 
با رفاه اجتماعي ش��ود. بلكه كاركرد هر يك از اين 
موارد بايد به درس��تي در اقتصاد تعريف و اجرايي 
ش��ود. به اين  ترتيب وقتي در خص��وص اقتصاد 
ايران صحبت مي كنيم و ب��ه دنبال راه حلي براي 
برون رفت از چالش هاي امروزي اقتصاد هستيم، 
بايد يك نگاه فراگير در رسيدن به تعادل اقتصادي 
داشته باشيم. آنچه در اقتصاد ايران با عنوان تورم 
شديد وجود دارد نش��انه اي از يك عدم تعادل در 
بازار كالاها و خدمات است. آنچه در اقتصاد ايران 
تحت چالش دس��تمزد و بيكاري مطرح مي شود، 
مربوط به بازار كار است.  چالش ها و مشكلاتي كه 
در خصوص نرخ هاي سود بانكي، نرخ ارز و... مطرح 
مي ش��ود، مربوط به بازارهاي پولي است. آنچه در 
مورد فراره��ای مالياتي، نرخ مالي��ات و... مطرح 
مي شود، مربوط به سياس��ت هاي مالي دولت در 
تامين مخارج عمومي اس��ت. بايد توجه داش��ته 
باشيم كه تمامي چالش هاي ذكر شده از يك سو 
خانوارها و از سوي ديگر بنگاه هاي توليدي را تحت 
تاثير قرار مي دهند. همچنين بايد دقت كنيم كه 
مصرف كنندگان و توليد كنن��دگان در بازارهاي 
مختلف نقش هاي متفاوتي دارند. به عنوان مثال 
اعضاي خانواره��ا در بازار كالا و خدمات متقاضي 
و مصرف كننده هستند در حالي كه اعضا خانواده 
يا حداقل سرپرست خانواده عرضه كننده نيروي 
كار در ب��ازار كار و در يك بنگاه اقتصادي اس��ت. 
ملاحظه مي ش��ود كه عناصر يك نظام اقتصادي 
همچون ظروف مرتبطه هستند و تمامي بخش ها 

به يكديگر مرتبط است. 
به اين  ترتيب ه��ر اتفاقي در يك بخ��ش، اثراتي 
در بخش ه��اي ديگ��ر دارد. به اعتقاد نويس��نده، 
چانه زني ها بر س��ر كارآمدي بازار، اقتصاد آزاد يا 
اقتصاد بس��ته در دولت، چانه زني هايي نه چندان 
مفيد است. اصولا در يك نظام اقتصادي كه چرخه 
حيات بازارهاي آن وابسته به رفتار توليد كنندگان 
و مصرف كنندگان اس��ت، بيان قطع��ي درمورد 
كارآمدي يك نظام آنچنان كارآمد نيس��ت. اين 
ادعاي نويسنده از آن  رو است كه رفتار انسان نيز 
مرتب در حال تغيير اس��ت و از همين  رو است كه 
مكاتب اقتصادي نيز با پيش��رفت بشر و تغييرات 
رفتاري ابطال مي شوند، اصلاح مي شوند يا تغيير 
مي كنند.  آنچه نويس��نده اين سطور بر آن است 
تا تاكيد کند، اين اس��ت كه جنگ بر س��ر توسل 
ب��ه كدام مكت��ب اقتصادي براي حل مش��كلات 
اقتصادي كشور جنگي بي نتيجه است. اگر همتي 
بر رشد و توسعه اقتصادي وجود داشته باشد، بايد 
برنامه ريزي ه��اي راهبردي اقتصادي در مس��ير 
مداخلات صحيح دولت براي كمك به بازگش��ت 
بازارهاي اقتص��ادي به تع��ادل و تامين خدمات 
عمومي در راس��تاي تامين رف��اه اجتماعي براي 
عموم افراد جامعه باشد.   بنابراين به نظر مي رسد 
يك اقتصاد تركيب��ي كه در آن تركيب مداخلات 
دولت و عملكرد بازار به درستي تعريف شده باشد 

مي تواند اقتصاد را به سمت رشد هدايت کند.

نقش هيجانات بر تصميم گيري 
معامله گران

معمولا در ي��ك روند صعودي، حس ش��ادي از 
كس��ب س��ود باعث مي ش��ود معامله گر معامله 
خود را باز نگ��ه دارد يا اقدام به خريد مجدد كند. 
به عبارتي حس ش��ادي باعث ت��داوم روندهاي 
صعودي مي ش��ود. ي��ك معامله گر اگ��ر در بازار 
بورس تجربه كافي داشته باشد با ملاحظه شرايط 
خواهد فهميد كه در كدام موقعيت بايد پوزيشن 
خريد بگيرد و در كدام موقعيت پوزيشن فروش. 
معامله گر حرفه اي با مشاهده آنچه در بازار اتفاق 
مي افتد و با استفاده از هيجانات دروني خود )غم 
و ش��ادي( دقيقا مي داند بايد چه عكس العملي را 
انتخاب كند. در بازار بورس افراد با كمك گرفتن 
از تجربيات و مشاهدات گذشته خود، يعني منابع 
ذخيره شده در مغز، به طور ش��هودي مي توانند 
اتفاق��ات احتمالي را پيش بين��ي كنند. حال هر 
چ��ه فرد با تجربه ت��ر بوده و ب��ر هيجانات دروني 
خود تس��لط بيشتري داشته باش��د به مراتب در 
پيش بيني ها موفق تر خواهد بود. بايد توجه داشت 
حس ترس و ش��ادي به مانند دو تيغ��ه يك انبر 
هس��تند. يك انبر براي حفظ يك جسم در ميان 
خود نيازمند وجود هر دو تيغه اس��ت. معامله گر 
نيز براي آنكه بتواند در معاملات خود موفق باشد 
نيازمند حس ترس و ش��ادي است. حس شادي 
به عنوان مش��وق در خريد و حس ترس به عنوان 
جلوگيري از ضرر بيش��تر )حد زيان( و از دس��ت 

دادن سود حاصل شده )حد سود(.

وزير ارتباطات نسبت به بازنگري در مصاديق فيلترينگ ابراز اميدواري كرد

پس لرزه هاي گلايه كاربران اينترنت

ماجراي حضور پرحاشيه شركاي تجاري تيك تاك در ايران

هوشمندسازي ۲۰ درصد از خدمات در بستر پنجره ملي خدمات دولت

وزير ارتباط��ات همچنين درباره حضور مس��وولان 
تيك ت��اك در ايران گفت: »اين اف��راد به دعوت اتاق 
بازرگاني آمده  اند و مسوول اين كار هم شوراي عالي 
فضاي مجازي اس��ت و سياست كلي دولت اين است 
كه فعاليت پلتفرم هايي كه حقوق و ضوابط ما را رعايت 
كنند، مشكلي ندارد«. گويا تصور وزير ارتباطات اين 
بود كه قرار اس��ت به زودي اپليكيش��ن تيك تاك به 
كاربران ايراني هم خدمات دهد در حالي كه واقعيت 
قضيه به كلي متفاوت است. به گزارش پيوست، ماجرا 
از آن جايي آغاز شد كه در روزهاي ابتدايي تير ماه مركز 
توسعه تجارت الكترونيكي وزارت صمت اعلام كرد با 
همكاري سازمان نظام صنفي رايانه اي و اتاق بازرگاني 
ته��ران مديران ارش��د ش��ركت Anext كه همكار 
تيك تاك است به الكامپ آمده اند تا تجربه خود درباره 
تجارت الكترونيكي به اشتراك بگذارند. مديران اين 
شركت چيني در جلسه اي كه پنجم تيرماه به همت 
مركز توس��عه تجارت الكترونيك برگزار شد از تغيير 
روند توسعه تجارت الكترونيكي در چين سخن گفتند 
و اع��لام كردند كه تج��ارت الكترونيكي با محوريت 

پلتفرم ها و مبتني بر علايق كاربران گس��ترش يافته 
است. اما كار شركت Anext چيست؟ شركت هاي 
مختلفي روي پلتفرم دوئين كه نسخه چيني تيك تاك 
است به تبليغ محصولات مي پردازند، Anextهم يكي 
از شركاي تجاري تيك تاك است كه با ساخت ويديو يا 
در برنامه هاي پخش زنده دوئين محصولات مختلف را 
با حضور اينفلوئنسرهاي چيني معرفي مي كند. دهم 
تير ماه ناگهان خبري از سوي برخي رسانه ها منتشر 
شد كه نشان دهنده حضور مس��وولان تيك تاك در 
ايران بود. در اين خبر گفته ش��ده بود كه قرار اس��ت 
مديران تيك تاك با حضور در اتاق بازرگاني تهران، با 
فعالان اقتصادي ايراني ديدار كنند اما متن خبر نشان 
مي داد منظور از مسوولان تيك تاك همان مديرهاي 
اجرايي Anext است كه صرفا يكي از شركاي تجاري 
تيك تاك يا دوئين محسوب مي شوند. به دنبال انتشار 
اين خبر، تعداد زي��ادي از اعضاي اتاق بازرگاني براي 
شركت در نشستي كه با حضور مسوولان اين شركت 
چيني برگزار مي ش��د، ثبت نام كردند اما چيزي كه 
فعالان اقتصادي با آن مواجه ش��دند با انتظارش��ان 

فرسنگ ها فاصله  داشت. موضوعي كه فعالان اقتصادي 
ايراني را دلسرد كرد، حضور يك شركت دست چندمي 
همكار تيك تاك به جاي مسوولان اين پلتفرم محبوب 
بود. اين نشس��ت يازدهم تير ماه در ات��اق بازرگاني 
تهران با حضور پرشمار نمايندگان توليد كننده ها و 
شركت هاي مطرح خدماتي ايراني برگزار شد. در اين 
جلسه مدير اجرايي ش��ركت Anext اعلام كرد كه 
شركتي براي تعامل با فعالان اقتصادي ايراني به اسم 

يوريكا راه اندازي شده است. 
در اين جلس��ه، مديران اين ش��ركت چيني قرار بود 
 Anext ويديوي��ي را براي معرفي خدمات ش��ركت
نمايش دهند اما اعلام كردند كه ويديو مذكور براساس 
تصورات قبلي ما از ايران ساخته شده بود اما ما در اين 
س��فر متوجه ش��ديم كه ايران برخلاف آن چه تصور 
مي كرديم، كش��وري بر پايه محصولات كش��اورزي 
نيست و پتانسيل هاي زيادي در خصوص فناوري هاي 
جديد دارد. بعد از اين جملات، يك��ي از مديران اين 
ش��ركت با يك نمايش س��عي كرد خدمات شركت 
Anext را معرفي كند. خدماتي كه طبق توضيحاتشان 

براي توليد كنندگاني مناس��ب است كه مي خواهند 
محصولاتش��ان را روي پلتفرم دوئي��ن عرضه كنند 
اما وقت��ي مديران Anext در مقابل اين س��وال قرار 
گرفتند كه تعداد بازديد هاي ماهانه ويديو هاي توليد 
شده توس��ط Anext چقدر است پاسخ دادند: »آمار 
دقيقي در حال حاضر ندارند و اين عدد به نوع محصول 
بستگي دارد.« بر اس��اس اطلاعاتي كه اتاق بازرگاني 
تهران درباره معرفي اين ش��ركت منتشر كرده است، 
Anext حدود 200 كارمند دارد. به نظر مي رس��د با 
توجه به تعداد ۱50 هزار كارمندان شركت مالك دوئين 
و تيك تاك يعني بايت دنس، Anext چندان شركت 
بزرگي محسوب نمي شود. براساس گفته هاي مديران 
اين شركت و اطلاعات منتشر شده از سوي اتاق تهران، 
معروف ترين محصولي كه در دوئين توسط Anext به 
فروش مي رسد شامپوهاي Pantene است. مديران 
اين شركت در روزهاي حضورشان در ايران از تعدادي 
از شركت هاي بخش خصوصي هم بازديد كردند اما به 
نظر مي رسد اين بازديدها آنقدر سازنده نبوده است كه 

به همكاري منجر شود.

وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات گفت: امس��ال قرار 
است بخش��ي از خدمات در دسترس مردم به صورت 
هوش��مند يعني بدون نياز به ارايه م��درك و با انجام 
خودكار اس��تعلامات در اختيار كارب��ران قرار بگيرد. 
به گزارش مه��ر به نق��ل از وزارت ارتباطات و فناوري 
اطلاعات، عيس��ي زارع پور وزير ارتباط��ات و فناوري 
اطلاعات امروز صبح در نشس��ت مشترك با ذبيح الله 
خداييان رييس سازمان بازرس��ي كل كشور با اشاره 
به فعاليت هاي در دست اقدام، از برنامه براي هوشمند 
ش��دن 20 درصد از خدمات ارايه شده در پنجره ملي 
خدمات دولت هوش��مند، ايجاد 20 ميليون پوشش 
فيبرن��وري منازل و كس��ب و كارها تا پاي��ان دولت و 
دستاوردهاي به دست آمده در پلتفرم هاي بومي گفت. 
زارع پوربا اشاره به راه اندازي پنجره ملي خدمات دولت 
هوشمند در سال گذشته گفت: خوشبختانه به همت 

همكارانم در س��ازمان فناوري اطلاعات و پشتيباني و 
همراهي سازمان امور استخدامي، پنجره ملي خدمات 
دولت هوش��مند در سال گذش��ته راه اندازي شد و تا 
الان بيش از ۹7 درصد از دس��تگاه هاي اجرايي به آن 
پيوسته اند و بيش از س��ه هزار خدمت در بستر آن به 
مردم ارايه مي كنند. وي با اش��اره ب��ه نقش راه اندازي 
پنجره ملي خدمات دولت هوشمند در ايجاد شفافيت 
و مبارزه با فساد، افزود: وقتي خدمات به صورت تجميع 
ش��ده و فقط با يك بار احراز هويت در اختيار كاربران 
قرار مي گيرد، مردم مي توانند به صورت غيرحضوري 
و با دق��ت و كيفيت بالاتري خدمات م��ورد نياز خود 
را در هر س��اعت از شبانه روز و بدون مراجعه حضوري 
دريافت كنند. زارع پور از برنام��ه اين وزارتخانه براي 
هوشمند سازي حداقل 20 درصد از خدمات ارايه شده 
در بستر پنجره ملي خدمات دولت هوشمند در سال 

جاري خبر داد و تصريح كرد: امسال قرار است بخشي 
از خدمات در دسترس مردم به صورت هوشمند يعني 
بدون نياز به ارايه مدرك و با انجام خودكار استعلامات، 
خدمات در اختيار كاربران قرار بگيرد. زارع پور همچنين 
از افزايش سهم اقتصاد ديجيتال از توليد ناخالص ملي 
به 7.5 درصد خبر داد و گفت: بر اس��اس برنامه ريزي 
صورت گرفته اين س��هم تا پايان دول��ت به ۱0 درصد 
افزايش خواهد يافت. وي با بيان اينكه از برنامه هاي مهم 
دولت سيزدهم ايجاد دسترسي هاي سريع و پايدار براي 
توسعه كسب و كارهاي حوزه اقتصاد ديجيتال و افزايش 
سهم اين حوزه از توليد ناخالص ملي است، افزود: البته 
در حوزه ارتباطات ثابت، كش��ور با عقب ماندگي هاي 
جدي روبروست، تصريح كرد: انباشت اين عقب ماندگي 
باعث ش��ده تا بار زيادي از ترافي��ك مصرفي مردم به 
سمت شبكه همراه سوق پيدا كند كه در نتيجه كاهش 
كيفيت ش��بكه همراه را بدنبال داشته است. از همين 
رو در برنامه ريزي گس��ترده اي ط��رح ملي فيبرنوري 
منازل و كسب و كارها در دست اجرا قرار گرفت. وزير 
ارتباطات و فناوري اطلاعات با اشاره به اينكه در طرح 
موس��وم به FTTx تا پايان كار دولت س��يزدهم، 20 
ميليون فيبرنوري منازل و كسب و كارها ايجاد مي شود، 
خاطرنشان كرد: با احداث فيبرنوري در همه شهرهاي 
كشور، زيرساخت بسيار مناسبي در دسترس كاربران، 
فعالان كسب و كار، متخصصان و نخبگان قرار مي گيرد 
تا اين امكان فراهم شود تا مطابق برنامه هفتم توسعه 
سهم اقتصاد ديجيتال از 7.5 درصد توليد ناخالص ملي 
به ۱5 درصد برسد. زارع پور با بيان اينكه با تكميل طرح 
فيبرنوري منازل و كس��ب و كارها، بار ترافيكي بخش 
ارتباطات هم��راه نيز كاهش يافته و ش��اهد افزايش 
محس��وس كيفيت آن خواهيم بود، گفت: همچنين 
با اتص��ال BTS هاي تلفن هم��راه از طريق فيبرنوري 
زمينه افزايش كيفيت و پايداري ش��بكه همراه را نيز 
فراهم خواهد كرد. وي همچنين با اشاره به محدوديت 

ايجاد ش��ده براي تعدادي از پلتفرم ه��اي امريكايي از 
س��وي مراجع ذيص��لاح، اف��زود: وزارت ارتباطات بر 
اساس وظيفه ذاتي خود تمام تلاش خود را مي كند تا 
بسترهاي مناسب براي رفع نياز مردم فراهم باشد كه از 
اين رو با تلاش و مجاهدت متخصصان داخلي و حمايت 
اين وزارتخانه پلتفرم هاي بومي توانستند دستاوردهاي 
قابل توجهي را به دست بياورند به گونه اي كه امروز با 
پذيرايي از ميليون ها ايراني، پاسخگوي نياز آنها هستند. 
ذبيح الله خداييان رييس سازمان بازرسي كل كشور نيز 
در اين نشس��ت با تاكيد بر اهميت امنيت شبكه ملي 
اطلاعات، پيش��رفت صورت گرفته در فرايند احداث 
ش��بكه ملي اطلاعات را در دولت سيزدهم قابل توجه 
برآورد كردند. وي افزود: امروز همه به اهميت فناوري 
اطلاعات پي برده اند، افزود: در مقابل پديده هايي ناشي 
از فن��اوري اطلاعات در جامعه نمي توان مقاومت كرد 
و تأثي��رات آن را نمي توان نادي��ده گرفت. خداييان با 
تمجيد از اقدامات و فعاليت هاي انجام شده در وزارت 
ارتباطات در دوره اخير، بر ضرورت تبيين موضوعات 
و فعاليت هاي انجام ش��ده تاكيد كرد و اطلاع رساني از 
تلاشي كه در اين وزارتخانه براي توسعه خدمات مورد 
نياز مردم را ضروري دانس��ت. رييس سازمان بازرسي 
كل كشور با انتقاد از حجم پيامك هاي تبليغاتي ارسالي 
براي مشتركان، از وزير ارتباطات خواست تا در اين مورد 
اقدام��ات لازم را انجام دهد. وي با اش��اره به راه اندازي 
پنجره ملي خدمات دولت هوش��مند، اف��زود: وقتي 
كه خدمات قرار اس��ت غيرحضوري شود و به صورت 
هوشمند ارايه ش��ود ديگر نظارت سنتي امكان پذير 
نيست و نظارت نيز بايد الكترونيكي و هوشمند شود. 
خداييان، فناوري اطلاعات را يكي از راهكارهاي قابل 
اهميت براي كوچك شدن دولت برشمرد و اظهار كرد: 
اگر بخواهيم با فساد مبارزه كنيم و كار مردم را تسهيل 
و آن را سرعت و دقت را افزايش دهيم راهي جز حركت 

به سمت فناوري اطلاعات نداريم.

به موجب پرونده اجرائی با موضوع مطالبه مهریه تحت کلاسه بایگانی ۱۴۰۱۰۳۲۷۰ آقای کورش کمائی 
نام پدر: محمدرضا تاریخ تولد: ۱۳۵6/۰۱/۰۲ شماره ملی: ۱۹۱۱۱۱۰۱۲۸ شماره شناسنامه ۹۵ مالک یک 
دس�تگاه خودرو سواری سایپا پراید به شماره انتظامی ۲۸۴ ی ۳6 ایران ۳۴ رنگ سفید روغنی مدل 
جی تی ایکس ای سال تولید ۱۳۸۹ شماره شاسی s ۱۴۱۲۲۸۹6۴۰۲۴۲ به شماره موتور ۳6۵۷۷۱۱ توقیف 
شده در پارکینگ امام رضا )ع( ، وضعیت ظاهری : در قسمت های کاپوت و گلگیر عقب و رکاب سمت 
چپ و درب جلو و گلگیر عقب سمت راست و صندوق عقب خوردگی و خط و خش مشاهده گردید روغن 
ریزی در قسمت های فوقانی موتور مشاهده گردیده و سینی جلو ضربه خورده بود و گلگیرهای جلو 
تعویضی گردیده است و سیستم صوتی ندارد ، لاستیک عقب ۵۰٪ ، لاستیک جلو ۳۰٪، داشبورد ٪۵۰ ، 
صندلی و تودوزی 6۰ ٪ ، تجهیزات 6۰٪ ، موتور ۷۰ ٪گیربکس ۸۰٪ کولر خراب و ضبط قدیمی و دزدگیر 
ندارد که طبق نظر کارشناس دادگستری خودرو به مبلغ ۱/۴۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال یک میلیارد و چهارصد 
میلیون ریال ارزیابی شده و قطعیت یافته است که به علت عدم پرداخت طلب خود بابت مهریه به خانم 
سارا عالی وند و حسب درخواست وی جهت برگزاری مزایده ، از ساعت ۹ الی ۱۲ روز چهارشنبه مورخ 
بیست و هشتم تیرماه یکهزار و چهارصد و دو ۱۴۰۲/۰۴/۲۸ در اداره اجرای اسناد رسمی اهواز واقع در 
اهواز کوی نبوت بلوار دعبل خزاعی جنب مجتمع قضایی شهید باهنر طبقه دوم اداره ثبت اسناد و املاک 
ناحیه دو اداره اجرای اسناد رسمی اهواز از طریق مزایده به فروش میرسد مزایده از مبلغ پایه به شرح 
فوق شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی نقداً فروخته میشود و کلیه هزینه های قانونی به عهده برنده 
مزایده است و نیم عشر و حق مزایده نقداً وصول خواهد شد. شرکت کنندگان در جلسه مزایده منضم به 
درخواست خرید میبایست فیش پرداختی معادل ده درصد مبلغ پایه را پرداخت و به اداره ارائه نمایند.

تاریخ انتشار آگهی ۱۴۰۲/۰۴/۱۵- م الف۵/۸۱۴

آگهی مزايده اتومبيل

معاون اداره اجرای اسناد رسمی اهواز- فریبا آریایی نیا

پروانه اشتغال به کار مهندسی به ش�ماره پروانه ۲۲۵۰۰۰۰۲۱۱ صادر 
ش�ده به تاریخ ۰۲/ ۰۵/ ۱۳۹۵ در رش�ته مهندسی تاسیسات برقی 
س�اختمان پایه ۳ نظارت و طراحی توس�ط وزارت راه و شهرسازی 
متعلق به مرتضی محبتی با کد ملی ۳۷۸۰۳۲٦۵۷۴  مفقود و از درجه 

اعتبار ساقط می باشد.

آگهی مفقودی

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزیز مي توانند نظرها، انتقادات و پیشنهادهاي خود 
درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئیات به این سامانه 

پیامك نمایند. 



قيمت مرغ در آستانه ورود به كانال 100 هزار تومان و 
شش رقمي شدن قرار گرفت. گرچه نرخ اين محصول 
توسط ستاد تنظيم بازار 73 هزار تومان تصويب شده 
اس��ت، اما گويا دومينوي گراني كالاهاي اساسي باز 
هم به مرغ رسيده و قرار نيست اين بازار آرام بگيرد. 
مشاور عالي اتحاديه مرغداران گوشتي درباره علت 
گران شدن مرغ تا 100 هزار تومان عنوان كرده كه ما 
با توجه به ميزان جوجه ريزي هايي كه انجام مي شود 
مقداري تعادل به بازار برگردد. اما چند مشكل اساسي 
در يك ماه و نيم گذشته وجود داشت. با وجود اينكه 
نزديك به 113 ميليون جوجه ريزي داش��ته ايم. به 
گفته او، عدم تامين كنجاله س��ويا در كاهش توليد 
موثر بوده اس��ت. يك عامل مه��م ديگر كه مي تواند 
عرضه را كمتر از تقاضا كند، مس��اله گرمي هواست 
ك��ه توليد را كاهش مي دهد. همچني��ن به گفته او، 
با توجه به گران شدن گوشت قرمز، مردم به گوشت 
مرغ تمايل پيدا كرده اند ودر اين ميان واسطه ها نيز به 
گراني مرغ دامن زدند. دبير كانون مرغداران گوشتي 
كشور نيز مي گويد: اگر دولت دست از سر مرغ بردارد 
و قيمت گذاري دستور نداشته باشد، توليد و نرخ اين 

محصول متعادل مي شود

   دلايل گراني مرغ چيست؟ 
به رغم نرخ 73 هزار توماني مصوب قيمت مرغ، اين 
محصول در بازار در آستانه شش رقمي شدن و ورود 
به كانال 100 هزار تومان قرار دارد. اين در حالي است 
كه تصويب نرخ 73 هزار توم��ان براي اين محصول 
اعتراض ش��هروندان را در پي داش��ت و متناسب با 
قدرت خريد آنها نبود. اما از سوي ديگر، مرغ داران هم 
قيمت هاي دستوري اعلامي را متناسب با هزينه هاي 

خود نمي دانستند و نسبت به آن معترض بودند.
قيمت مرغ در زمان ح��ذف ارز ترجيحي حدود 30 
هزار تومان بود و تقريبا پس از حدود يك س��الي كه 
از سياست حذف ارز 4200 توماني مي گذرد قيمت 
مرغ تقريبا 3 برابر ش��ده است. اين س��ه برابر شدن 
قيمت مرغ در شرايطي رخ داده كه، حدود 70 درصد 
قيمت مرغ، مربوط به نهاده دامي آن اس��ت و قيمت 
اين نهاده پس از ح��ذف ارز ترجيحي )تخصيص ارز 
28500 تومان به جاي ارز 4200 توماني(، تقريبا با 
رشدي 7 برابري مواجه شده است. بر اين اساس يك 
محاسبه ساده نش��ان مي دهد، حذف ارز ترجيحي 
حتي مي توانست س��بب افزايش بيشتر قيمت مرغ 
شده و تبعات سنگين تري در سفره مردم حتي نسبت 

به گذشته داشته باشد. 
اما گران ش��دن مرغ تنها به بحث اقتصادي خلاصه 
نش��د و در روز هاي اخير ش��اهد خبر كش��ته شدن 
يك ف��رد در اثر درگيري براي قيم��ت مرغ بوده ايم. 
شايد جوجه هاي يك روزه هيچگاه فكر نمي كردند 
به قيمت دس��ت يابند كه براي تصاحب ش��ان يك 
نفر مرتكب قتل ش��ود! رس��يدن قيمت مرغ به صد 
هزارتومان از س��وي مرغداران با توجيهاتي از جمله 
فقدان غذا لازم با قيمت دولتي، حضور واسطه گران 
و افزايش مي��زان تقاضا همراه اس��ت اما جامعه نيز 
با توجه به مي��زان تورم نگران افزايش بيش��تر مرغ 
ب��ه خصوص با جهش هاي چند براب��ري اين كالا در 
دوسال اخير اس��ت. بررسي ها نشان مي دهد قيمت 
مرغ زنده در استان هاي تأمين كننده تهران و فارس 
به حداق��ل 61 هزار و 500 تومان رس��يده اس��ت. 
همچنين اين محصول در اس��تان ف��ارس 63 هزار 
تومان عرضه مي شود. مرغ ذبح شده نيز در گيلان 67 
هزار تومان عرضه مي ش��ود. از سوي ديگر، در برخي 

خرده فروش��ي هاي مناطق شمالي تهران قيمت هر 
كيلو گوشت مرغ از 100 هزار تومان هم عبور كرده 
و آنها از حالا به اس��تقبال گراني افسارگسيخته اين 

محصول رفته اند.
محمدعلي كمالي سروستاني، مشاور عالي اتحاديه 
مرغداران گوش��تي، در آغاز درباره علت گران شدن 
مرغ تا 100 هزار تومان به »انتخاب« گفت: ما اميدوار 
هستيم با توجه به ميزان جوجه ريزي هايي كه انجام 
مي ش��ود مقداري تعادل به بازار برگ��ردد. اما چند 
مشكل اساسي در يك ماه و نيم گذشته وجود داشت. 
با وجود اينكه نزديك ب��ه 113ميليون جوجه ريزي 
داشته ايم، عدم تامين كنجاله سويا در كاهش توليد 
موثر بوده اس��ت. بخ��ش مهمي از جي��ره غذايي را 
تشكيل از طريق كنجاله سويا تامين مي شود كه روي 
ميزان تلفات تاثير مي گذارد. يك عامل مهم ديگر كه 
مي تواند عرضه را كمتر از تقاضا كند، مس��اله گرمي 
هواست كه توليد را كاهش مي دهد. در مناسبت هاي 
مختلف از جمله عيد قربان و غدير هم شاهد افزايش 
تقاضا هستيم. به نظر مي رسد، باتوجه به اينكه قيمت 
مرغ نس��بت به كالاهاي مشابه مانند گوشت قرمز و 
ماهي تفاوت خيلي معني داري دارد و مردم با توجه 
به اينكه نمي توانند گوشت قرمز را به صورت روزمره 
تهيه كنند، بيشتر به گوشت مرغ تمايل پيدا مي كنند.

وي در ادامه در رابطه با توافقي كه ما با وزارتخانه براي 
مرغ زنده كرده بوديم، بر اين مبنا بود كه جوجه يك 
روزه را 16 ه��زار و 900 تومان ب��ه ما بدهد، نهاده ها 
نيز بايد به موقع دس��ت مرغدار برس��د، به مرغ يك 
روزه كه نمي توان گفت صبر كن يك ماه ديگر سويا 
مي رس��د! نتيجتا مرغدار علاوه بر پولي كه براي غذا 
دولتي مي دهد، در بازار آزاد نيز س��ويا بگيرد. يعني 
يك پول اضافه تحميل مي ش��ود ك��ه باعث افزايش 
قيمت مرغ تا 100هزار تومان مي شود. واسطه گر ها 
نيز بعد از كشتار وارد مي ش��وند و در زمينه افزايش 
قيمت موثر ند. در ميادين تره بار با قيمت مصوب مرغ 
دولتي توزيع مي شود و اگر نظارت بر آن صورت بگيرد 
كه خارج از شبكه توزيع رس��مي به فروش نرسند، 

مقداري قيمت ها متعادل مي شود. كمالي سروستاني، 
در پايان درب��اره قيمت مرغ در م��اه  پيش رو گفت: 
قيمت مرغ دولتي در صورت ارايه با قيمت مرس��وم 
مرغ زنده بايد 53هزار تومان ارايه شود اما به شرطي 
كه دولت در هزينه هاي توليد با مرغدار همراهي كند. 
البت��ه در ارتباط با مصرف كنن��ده، من هنوز مصوبه 
رس��مي جديد نديدم اما عنوان شده بود كه قيمت 

مقداري از 73 هزار تومان افزايش داشته است.

   فروش مرغ بين ۸۰ تا ۱۰۰ هزار تومان
از آن سو، دبير كانون مرغداران گوشتي كشور با اشاره 
به عدم رعايت نرخ هاي مصوب مرغ دربازار گفت: هر 
كيلوگرم مرغ زنده درب مرغداري 60 هزار تومان و 
در بازار با توجه به انصاف فروشندگان 80 تا 100 هزار 

تومان به فروش مي رسد.
پرويز فروغي، در گفت وگو با خبرگزاري تسنيم درباره 
دلايل افزايش قيمت مرغ اظهار داش��ت: عرضه مرغ 
در بازار كاهش يافت��ه و با كمبود مرغ در بازار مواجه 
هستيم به همين خاطر قيمت مرغ نيز در بازار افزايش 
يافته اس��ت.وي افزود: قرار بود حدود 110 ميليون 
قطعه مرغ در ماه توليد ش��ود اما به نظر مي رسد اين 
حجم از توليد محقق نش��ده است. وي تصريح كرد: 
بعد از برداش��ته ش��دن ارز 4200 نهاده هاي دامي 
هزينه هاي توليد مرغ افزايش يافته است كه اين امر 
باعث شده برخي از توليدكنندگان سرمايه در گردش 
لازم براي توليد را نداشته باشند به همين دليل توليد 
را متوقف كرده اند يا با ظرفيت پاييني توليد مي كنند.

فروغي اظهار داشت: مبلغ مورد نياز براي جوجه ريزي 
در ي��ك واحد 20 هزار واحدي م��رغ 4 تا 5 ميليارد 
تومان س��رمايه در گردش است كه برخي مرغداران 
نمي توانند آن را تامين كنند به همين دليل توليد نيز 

كاهش يافته است.
وي تاكي��د كرد: با وجود وعده هاي داده ش��ده براي 
تامين س��رمايه در گ��ردش مرغداران ب��ه صورت 
اعتب��اري، اين مهم نيز محقق نش��ده اس��ت. دبير 
كانون مرغداران گوشتي كش��ور ادامه داد: از طرفي 

نيز ب��ا توجه به افزايش قيمت گوش��ت قرمز، تقاضا 
براي مرغ كه ارزان تر اس��ت را افزايش داده است.وي 
گفت: قيمت مصوب مرغ زنده 52 هزار تومان و براي 
مصرف كننده 73 هزار تومان است اما در حال حاضر 
هزينه توليد مرغ زنده تا 57 هزار تومان افزايش يافته 
اس��ت و اين محصول درب مرغداري 60 هزار تومان 
و در بازار با توجه به انصاف فروش��ندگان 80 تا 100 

هزار تومان به فروش مي رسد.
فروغي ادامه داد: دس��تگاه هاي نظارت��ي و اتحاديه 
فروش��ندگان مرغ و ماه��ي نيز بايد ب��ر قيمت اين 
محصول در بازار نظارت داشته باشند تا مرغ با قيمت 

مناسب تري به دست مصرف كنندگان برسد. 
وي با بيان اينكه اگر دولت دس��ت از سر مرغ بردارد 
و قيمت گذاري دس��تور نداشته باش��د، توليد و نرخ 
اين محصول متعادل مي ش��ود گفت: عرضه و تقاضا 
خ��ود قيمت مرغ را تعيين مي كن��د و در صورتي كه 
قيم��ت مرغ در بازار ب��الا رود و م��ردم خريد نكنند، 
توليد كنندگان نيز مجبور به كاهش قيمت مي شوند. 
وي در پاس��خ به وضعيت تامين نهاده هاي مرغداران 
گفت: كمبود در تامين نهاده ها وجود ندارد اما با اين 
وجود بس��ياري از مرغداران ت��وان خريد نهاده مورد 
نياز را ندارد.البته كارشناس��ان و فع��الان اين حوزه 
مي گويند: هر ساله به قرارگرفتن در فصل گرم سال، 
عرضه مرغ كم شده و به اين ترتيب قيمت ها نيز افزايش 
مي يابد اما صاحب نظران بازار حال حاضر را متفاوت از 
سال هاي پيشين ارزيابي مي كنند و معتقدند قيمت 
مرغ به دليل افزايش دستمزدها، هزينه حمل و نقل، 
دارو و مواد اوليه مورد ني��از پرورش دهندگان مرغ و 
جوجه بيشتر از سال گذشته افزايش يافته و روزهاي 
دش��وارتري نيز دراين زمينه پيش بيني مي ش��ود و 
چنانچه دولت همچنان به هشدارهاي فعالان دراين 
عرصه بي توجهي كند بديهي اس��ت ع��لاوه بر آمار 
ورشكستگان در اين صنعت، ش��اهد كاهش عرضه 
بيش��تر و افزايش قيمت مرغ در ب��ازار خواهيم بود، 
هرچند تا آغاز فصل پاييز چش��م انداز روشني براي 

بهبود وضعيت مرغ در بازار مشاهده نمي شود.
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مديران وزارت كشاورزي 
ممنوع المصاحبه شدند

مديران وزارت جهادكشاورزي از مصاحبه با رسانه ها 
پيرامون ممنوعيت و محدوديت واردات و صادرات 
موادغذايي منع شدند. به گزارش اكوايران، عليرضا 
پيمان پاك قائم مقام وزير جهاد كشاورزي در امور 
تج��ارت و تنظيم بازار در نام��ه اي خطاب به كليه 
معاون��ان و مديران وزارت جهاد كش��اورزي اعلام 
كرد: براي جلوگيري از تشتت آرا، تداخل وظايف و 
اختلال در نظام بازار از هرگونه مصاحبه با رسانه هاي 
عمومي درخصوص ممنوعيت و محدوديت واردات 
يا صادرات اكيدا خودداري كنيد تا معاونت تخصصي 
با ات��كا به تحليل ه��اي كارشناس��ي، اخذ نظرات 
انجمن هاي توليدي و بخش خصوصي و سپس اخذ 
مصوبات لازم از س��تاد تنظيم بازار، اقدام لازم را به 
عمل آورد. در بخش ديگري از اين نامه آمده است: 
اساسي ترين راهبرد وزارت جهاد كشاورزي، تامين 
امني��ت غذايي پايدار براي آحاد جامعه اس��ت كه 
تحقق اين مهم منوط به برنامه ريزي و انجام اقدامات 
لازم در راس��تاي تنظيم بازار كالاها و محصولات 
كشاورزي مي باشد به طوري كه برآيند آن منجر به 
حفظ آرامش و تعادل بخشي بازار شود. پيمان پاك 
در اين نامه مي افزايد: فرآيند برنامه ريزي، تامين و 
توزيع كالاهاي كه در سبد غذايي خانوار از اهميت 
و حساس��يت زيادي برخوردار اس��ت، از وظايف و 
مسووليت هاي مستقيم بخش تخصصي بازرگاني 
است و اين حوزه با رصد مستمر بخش هاي مختلف 
بازار اعم از توليد، انبارش، توزيع و مصرف، نسبت به 

اتخاذ سياست هاي مختلف اقدام مي كند.

بالغ بر 53 هزار تن گندم
در گلستان ناپديد شد

53 هزار تن گندم در گلستان ناپديد شده است. در پي 
اين اتفاق دادستان مركز استان براي مالكان 2 كارخانه 
آرد و تعدادي از كاركنان غله اس��تان اعلام جرم كرد. 
محمود اسپانلو دادستان مركز استان در اين باره گفت: 
اداره غله به يكي از اين 2 كارخانه، س��ه هزار و 200 تُن 
و ديگري 50 هزار تُن گندم را به امانت، براي نگهداري 
س��پرده بود، اما از گندم هاي امانتي در اين كارخانه ها، 
اثري نيست. دادستان مركز استان گفت: براي صاحبان 
اين 2 كارخانه و تع��دادي از كاركنان آنها و همچنين 
تعدادي از كارمندان اداره غله و خدمات بازرگاني استان 
در دادسراي گرگان به اتهام اخلال در نظام اقتصادي، 
تحصيل مال از طريق نامش��روع و سهل انگاري ِمنجر 
به تضييع بيت المال، پرونده تش��كيل شده و در حال 
رسيدگي اس��ت. دادستان اس��پانلو گفت: با توجه به 
اهميت و حساسيت اين موضوع، پرونده به صورت ويژه 
در دست بررسي و تكميل تحقيقات است. نكته قابل 
توجه اين است كه سال 98 نيز در اين استان مدير وقت 
غله استان به دليل تخلفات مشابه بازداشت شده بود. 
همان زمان سيدرضا سيدحسيني دادستان عمومي و 
انقلاب گرگان مي گويد: مديركل شركت غله و خدمات 
بازرگاني استان گلستان در انجام وظايف ذاتي سازماني 
كوتاهي داشته كه منجر به تضييع حقوق بيت المال شد 
بر همين اساس براي ايشان قرار وثيقه 7 ميليارد توماني 
صادر و باتوجه به ناتواني در تاديه آن روانه بازداشتگاه شد 
تا متعاقبا به پرونده رسيدگي شود. او در بخشي ديگري از 
اظهاراتش گفته بود: در زمان حاضر 3 پرونده در گرگان 
و چند پرونده در ارتباط با خيانت در امانت و اخلال در 
نظام اقتصادي ويژه گندم در ديگر شهرهاي گلستان 
تشكيل شده كه مربوط به چند شركت خصوصي است و 

در مواردي نظارت عاليه آن با شركت غله بود. 

 ۶۰ هزار ميليارد تومان؛ بدهي 
خودروسازان به قطعه سازان

عضو انجمن صناي��ع همگن گف��ت: مجموع بدهي 
خودروسازان به قطعه سازان در حال حاضر به 60 هزار 
ميليارد تومان رس��يده است؛ در حالي كه اين حجم از  
مطالبات، مي تواند هر صنعتي را زمين  گير كند. علي  يكه  
فلاح  عضو هيات مديره انجمن  صنايع همگن نيرومحركه 
و قطعه   سازان خودروي كشور  در گفت وگو با خبرنگار 
مهر مش��كل مهم صنعت قطعه سازي و خودروسازي 
را تأمين منابع ريالي و ارزي و كمبود نقدينگي عنوان 
كرد و اظهار داشت: اين مشكلات موجب بدهي معوق 
25 هزار ميليارد توماني خودروسازان به قطعه سازان 
شده اس��ت. ضمن آنكه مجموع بدهي خودروسازان 
به قطعه س��ازان در ح��ال حاضر به 60 ه��زار ميليارد 
تومان رسيده است. وي تاكيد كرد: قطعه سازان بارها 
اعلام كرده اند كه توان توليد قطعاتي با كيفيت بالاتر و 
پيشرفته تر را دارند و در صورت درخواست و سفارش 
خودروسازان قادر به توليد اين نوع قطعات هستند. اما 
اين امر به گردش مالي نيازمند است. چراكه قطعه  سازان 
بر اس��اس كيفيت مواد اوليه و سرمايه در گردشي كه 
در اختيار دارند مي توانند قطعه توليد كنند. يكه   فلاح 
ضمن تاكيد بر ضرورت اصلاح سياس��ت ها به منظور 
توسعه صنعت قطعه   س��ازي افزود: اگر خواهان رونق 
صنعت قطعه  سازي هستيم، خودروساز بايد كاملًا از 
قطعه سازي خارج شود و تلاشش را روي توليد خودرو 
بگذارد؛ اين حجم از  مطالبات، مي تواند هر صنعتي را 
زمين  گير كند. وي در ادامه گفت: همانطور كه اش��اره 
شد، مشكل اصلي صنعت خودروسازي و قطعه سازي 
كشور موضوع تأمين منابع مالي و ارزي است. اگر اين 
مشكل در صنعت وجود نداشت، توليد خودرو در سال 
به 2 ميليون دستگاه نيز مي رسيد. يكه فلاح همچنين 
آثار سوء تورم بر صنعت قطعه سازي را بسيار بيشتر از 
صنعت خودروسازي دانست و يادآور شد: قطعه سازان 
مواد اوليه مورد نياز خود را به صورت نقدي خريداري 
مي كنند، اين در حالي است كه خودروسازان مطالبات 
خ��ود را به موق��ع پرداخت نمي كند. قطعه س��ازان 
مجبورند كه با دريافت مطالبات شان از خودروسازان 
كه در ماه هاي گذشته فروخته شده است، مواد اوليه 

را با مبلغ بالاتري مجدداً خريداري كنند.

طرح معدن و صنايع معدني 
تكميل شد

رييس هيات عامل ايميدرو گفت: از ابتداي آغاز به كار 
دولت سيزدهم، ايميدرو به همراه شركت هاي وابسته و 
تابعه موفق به تكميل بيش از 50 طرح و پروژه معدن و 
صنايع معدني در سراسر كشور شده است. امير خرمي 
شاد با بيان اينكه از ابتداي شروع به كار دولت سيزدهم 
ايميدرو به همراه شركت هاي وابسته و تابعه بيش از 50 
طرح و پروژه معدني و صنايع معدني را در سراسر كشور 
تكميل كرده اس��ت، گفت: اين طرح ها از سال 1400 
به بعد تكميل شده است. رييس هيات عامل ايميدرو 
اظهار داش��ت: ارزش پروژه هاي مورد اشاره به بيش از 
يك ميليارد دلار مي رسد كه حوزه هاي مختلف معدن 
و صنايع معدني را در بر مي گيرد. وي افزود: زنجيره هاي 
مس، فولاد، طلا، آلومينيوم و همچنين امور زيربنايي در 
بخش راه سازي، برق رساني، احداث جاده و پست اسكله 
در نقاط مختلف كشور جز مجموعه طرح هاي تكميل 
ش��ده از ابتداي دولت سيزدهم بوده است. خرمي شاد 
بيان داشت: با بهره برداري از اين طرح ها 3 هزار و 88 نفر 
اشتغال مستقيم و 11 هزار و 87 نفر اشتغال غيرمستقيم 
ايجاد شده است. رييس هيات عامل ايميدرو گفت: از 
ابتداي آغاز به كار دولت س��يزدهم، ايميدرو به همراه 
شركت هاي وابسته و تابعه موفق به تكميل بيش از 50 
طرح و پروژه معدن و صنايع معدني در سراسر كشور شده 
است. امير خرمي شاد با بيان اينكه از ابتداي شروع به كار 
دولت سيزدهم ايميدرو به همراه شركت هاي وابسته و 
تابعه بيش از 50 طرح و پروژه معدني و صنايع معدني را 
در سراسر كشور تكميل كرده است، گفت: اين طرح ها از 
سال 1400 به بعد تكميل شده است. رييس هيات عامل 
ايميدرو اظهار داش��ت: ارزش پروژه هاي مورد اشاره به 
بيش از يك ميليارد دلار مي رسد كه حوزه هاي مختلف 

معدن و صنايع معدني را در بر مي گيرد.

توصيه ستاد مبارزه با قاچاق: 
آيفون ۱۴نخريد

س��خنگوي س��تاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز مي گويد 
گوش��ي ش��ماره 14 امريكايي )آيف��ون14( در ايران 
سرويس دريافت نمي كند و از اين رو مردم بايد از خريد 
آن اجتناب كنند. حميدرضا دهقاني نيا اظهار كرد: بر 
خلاف برخي ش��ايعات و گمانه زني ها، امكان دريافت 
خدمات و سرويس براي آيفون 14 در ايران وجود ندارد و 
حتي اگر اين گوشي بعد از خريداري تا يك ماه سرويس 
بگيرد نيز پس از آن سامانه هاي اف ام اس آن را شناسايي 
مي كنند و در نهايت خدماتي به آن ارايه نخواهد شد. او 
كه در يك برنامه تلويزيوني صحبت مي كرد، تاكيد كرد: 
با توجه شرايط قانوني و امكان شناسايي اين مدل گوشي، 
خريداران احتمالي آن قطعا متضرر خواهند شد، از اين 
رو تاكيد ما اين است كه مردم نسبت به خريد اين گوشي 
اقدام نكنند. با اعلام نهادهاي تصميم گير، آيفون 14 در 
ايران رجيستر نمي شود و به اين ترتيب امكان استفاده 
از آن وجود ندارد. همين موضوع در هفته هاي گذشته 
باعث شده، برخي اين ادعا را مطرح كنند كه امكان دور 
زدن اين محدوديت و فع��ال كردن آيفون 14 در ايران 
را دارند، موضوعي كه فع��الان اين حوزه آن را تكذيب 
مي كنند. مهدي عبقري – دبير انجمن واردكنندگان 
تلفن همراه – خرداد امسال با بيان اينكه در مورد آيفون 
14 يك بازار مكاره ايجاد شده و عده اي مدعي هستند 
كه در حال ساختن يا وارد كردن آنتن دايمي هستند، 
پيشنهاد داد كه با توجه به تصميم مجلس مبني بر اينكه 
حداقل سود گمركي موبايل هاي بالاي 600 دلار، 15 
درصد و عوارض كالاي مسافري حداقل دو برابر اين رقم 
است، مي توان يك تعرفه معقول براي واردات آيفون 14 
در نظر گرفته شود تا هم براي دولت عايدي داشته و هم 

تكليف وضعيت تجاري مشخص شود.

ترخيص خودروهاي سوپر لوكس 
فوتباليست ها در ابهام

ترخيص خودروهاي س��وپر لوكس بازيكنان تيم ملي 
با توج��ه به عدم شفاف س��ازي در خصوص منش��أ ارز 
و همچنين قيمت ب��الاي 40 هزار دلار برخ��ي از آنها، 
همچنان در هاله اي از ابهام قرار دارد. به گزارش خبرگزاري 
تسنيم، ابهامات و سوالات بسياري در خصوص واردات 
خودروهاي سوپر لوكسي كه توسط بازيكنان تيم ملي 
فوتبال در قبال پاداش صعود به جام جهاني داده شد بود، 
همچنان به قوت خود باقي است و پس از گذشت حدود 2 
ماه از ورود اين خودروها به گمرك، هنوز شاهد ترخيص 
هيچ يك از اين خودرو ها نبوديم و به نظر مي رسد روند 
قانوني ترخيص اين خودرو ها با چالش هاي بس��ياري 
همراه خواهد بود. گفتني است خودروهاي مذكور اواسط 
ارديبهش��ت ماه )1402/2/20( وارد يكي از بنادر مهم 
جنوب كشور شده و هم اكنون در دو انبار جداگانه )مسقف 
و سرباز( نگه داري مي شوند. لازم به ذكر است مهلت اوليه 
توقف خودروهاي مذكور در نيمه مردادماه )حدود يك 
ماه ديگر( به پايان خواهد رسيد و بايستي از سوي گمرك 
اين موضوع تعيين تكليف شود. اولين و مهم ترين چالشي 
كه در خصوص ترخيص اين خودروهاي س��وپرلوكس 
وجود دارد، مشخص نبودن منشأ ارز وارداتي آنها است. 
طبق قوانين س��تاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز به منظور 
مقابله با قاچاق ارز و مديريت منابع و مصارف ارزي، جز در 
مواردي كه به تشخيص شوراي امنيت كشور يا شوراي 
عالي امنيت ملي ضرورت يا مصالح كشور اقتضا نمايد، 
كليه واردكنندگان كالا موظف اند منشأ ارز كالاي وارداتي 
خود را پس از ثبت سفارش و قبل از ترخيص، در سامانه 
اظهار نمايند. لازم به ذكر است تاكنون هيچ شفاف سازي 
در خصوص منشار ارز خودروهاي سوپرلوكس وارداتي 
بازيكنان تيم ملي صورت نگرفته و ابهام مهمي كه در اين 
خصوص وجود دارد و بانك مركزي نمي تواند نسبت به آن 
بي تفاوت باشد و بايد در خصوص آن توضيح دهد تعيين 
منشأ ارز اين خودرو ها است. به بياني ديگر حتي اگر مجوز 
ثبت سفارش خاص نيز صادر شده باشد بانك مركزي بايد 
حداكثر دقت را در مورد منشأ ارز خودروهاي مذكور لحاظ 

كند و در اين مورد شفاف سازي كند.

چرا مرغ به كيلويي100هزار تومان افزايش يافت؟ 

پشت پرده گراني مرغ

دبير اتاق مشترك ايران و عراق: 

براي تبديل منابع آزاد شده به مجوز امريكا نياز داريم
دبير اتاق مشترك ايران و عراق خاطرنشان كرد: شماره 
حس��ابي در بانك تي بي اي عراق افتتاح و اين شماره 
حساب ديناري اس��ت؛ عمده مطالبات ايران توسط 
دولت عراق واريز و به اكانت بانكي صاحبان پول يعني 

شركت توانير و شركت ملي گاز نشسته است.
جهانبخش سنجابي در گفت وگو با ايلنا، با بيان اينكه 
عراق بودجه عمراني را افزايش داده است، گفت: بودجه 
س��ال هاي 2024 و 2025 عراق تصويب شد كه عدد 
تصويب ش��ده حكايت از رشد 70 درصد عدد بودجه 
نسبت به سال گذشته را مي دهد؛ در اين بودجه بيش 
از 150 ميليارد دلار براي بخش عمران در نظر گرفتند و 
اگر بودجه عمراني سنوات گذشته عراق را مطالعه كنيم 
متوجه رشد چند برابري بودجه عمراني خواهيم شد.

وي با اشاره به رشد درآمدهاي نفتي، ثبات اقتصادي 
و استقرار دولت مركزي مقتدر در عراق، افزود: عراق 
از ش��رايط بي دولتي خارج شده است دولت مركزي 
عراق تلاش دارد كه به صورت جدي فرآيند بازسازي 
و بهسازي را در دستور كار قرار بدهد. زماني كه عدد 
بودج��ه را در كنار اق��لام وارداتي ق��رار مي دهيم به 
اين نتيجه مي رس��يم كه بي��ش از 85 درصد از كالا 
و خدمات براي تحقق اه��داف اين بودجه بايد وراي 
مرزهاي عراق از طريق تجارت فرامرزي تهيه ش��ود 
و اين سخن به اين معناست كه در بخش صدور كالا 
و خدمات، به كار گي��ري نيروي ماهر، انتقال دانش و 
تكنولوژي ظرفيت متناسبي پيشروي فعالان كسب 

و كار قرار گرفته است.
س��نجابي ادامه داد: به نظر مي رس��د كه ديگر ايران 
تامين كننده مايحت��اج اوليه عراق نباش��د و الگوي 
صادراتي ما به عراق تغيير كند و ظرفيت خوبي براي 

صادرات آهن آلات، لوازم خانگي، لوازم ساختماني و... 
ايجاد شود. درمجموع افزايش بودجه عراق 3 تاثير بر 
روند تجاري ما خواهد گذاشت نخست، رشد تجارت 
كالايي را به همراه خواهد آورد دوم، به شرط رفع برخي 
موانع ناشي از تحريم در بازار فني مهندسي عراق مانند 
سال هاي 91 تا 93 حضور پررنگي در بازار عراق پيدا 
خواهيم كرد. )پيش از ش��يوع بيماري كرونا و پديده 
داعش ما در عراق بيش از 4 ميليارد دلار خدمات فني 
مهندسي صادر كرديم( . و در نهايت زمينه استفاده از 
نيري انساني و تجربي و دانش��ي در بازار عراق فراهم 
خواهد ش��د.دبير اتاق مشترك ايران و عراق در پاسخ 
به اين پرسش كه اتاق بازرگاني سال هاست كه هشدار 
مهاج��رت نيروهاي متخصص را مي ده��د آيا خروج 

نيروي متخصص ايران به عراق به ما در آينده آسيب 
وارد نمي كند، گف��ت: اگر خروج نيروهاي متخصص 
موقت باشد فرصت است و چراكه نيروي كارمحلي به 
نيروي كار بين المللي تبديل مي ش��ود و اين موضوع 
ديگر تهديد نيس��ت اما اگر نيروي انساني مهاجرت 
دايمي كند كه بيم اصلي ما نيز اين است اين موضوع 
تهديد اس��ت چراكه براي تربيت هر نيروي انساني از 
بودجه ملي ميلياردها تومان هزينه شده و خروج هر 
نيروي متخصص به معناي خ��روج ميلياردها ثروت 

از كشور است.
وي با بيان اينكه طلب ايران در حوزه صادرات برق و گاز 
است، تصريح كرد: شماره حسابي در بانك تي بي اي 
عراق افتتاح و اين شماره حساب ديناري است؛ عمده 

مطالبات ايران توس��ط دولت ع��راق واريز و به اكانت 
بانكي صاحبان پول يعني شركت توانير و شركت ملي 
گاز نشسته است. اينجا اين پرسش مطرح است كه آيا 
امكان برداشت اين پول وجود دارد؟ پاسخ مثبت است 
مشكل زماني ايجاد مي شود كه بخواهيم دينار را تبديل 
ب��ه حواله ارزي كنيم و وقتي مي خواهيم آن را به دلار 
تبديل كنيم بازيگر ثالثي در اين بين نقش بازي مي كند 
و آن امريكاست از آنجايي كه ارز رايج عراق در تجارت 
خارجي دلار است از اين رو تبديل منابع ديناري به دلار 

بايد مجوز فدرال رزرو امريكا را داشته باشد.
س��نجابي با تاكيد بر اينكه ايران بايد اين پول را براي 
مصارف بشردوس��تانه و غيرتحريمي استفاده كند، 
افزود: اين گشايش حاصل و دسترسي به منابع فراهم 
شده است و اين موضوع اثر مثبتي در نياز، تقاضا و ثبات 
نرخ ارز در بازار ايجاد مي كند. نگاه غلط اين است كه عدد 
را ثابت مي دانند اما فرآيند صادرات در حال تغيير است 
و نسبت به روز قبل تغيير مي كند و تفاوت عدد ريشه در 
اين ندارد كه عددها غلط است. به نظر مي رسد بيش از 
10 ميليارد دلار طلب از عراق داريم و بخشي از صرف 

و بخشي ديگر در حال مصرف شدن است.
س��نجابي در پاس��خ به اين پرس��ش كه هجمه هاي 
زيادي عليه منتخب اتاق بازرگاني شكل گرفت و خبر 
استعفاي رييس اتاق بازرگاني نيز رسانه اي شد شما به 
عنوان دبير انجمن نظارت تخلف در انتخابات را تاييد 
مي كنيد،گفت: رييس انجمن نظ��ارت در نامه  اخير 
خود به وزير صمت موضوع را روش��ن كرده است و در 
اين نامه به صورت مدون به پرسش شما پاسخ دادند 
من از فضاي انتخابات خارج شدم و اجازه بدهيد كه در 

پاسخ به سوال سكوت كنم.
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خبرروز

رتبه بندي معلمان همچنان در مرحله رسيدگي به اعتراضات
وزير آموزش و پرورش گفت: رتبه بندي معلمان در مرحله رس��يدگي به اعتراضات قرار دارد. رضامراد صحرايي در حاشيه 
جلسه هيات دولت در جمع خبرنگاران درباره رتبه بندي معلمان گفت: رتبه بندي معلمان در مرحله رسيدگي به اعتراضات 
است و در سطح مناطق هم كارشان بالا رفته است. در رسيدگي به اعتراضات بايد يك پله بالاتر بررسي شود، اگر كسي رتبه 
شهرس��تاني يك و دو دارد، در مرحله اعتراض، بايد كشوري پيگيري شود. كار در حال انجام است و از وعده خودمان عقب 
نيستيم. او درباره جشنواره »الف تا« گفت: اين جشنواره اهداف مهمي دارد و در سطح بين المللي در آن شركت كردند. آثار 

برتر علمي و فرهنگي و آموزشي و تربيتي از سراسر كشور به تهران مي آيند و در آن ديده مي شود.

رويداد

در نشس��ت خبري برگزاري نوب��ت دوم نوبت كنكور 
۱۴۰۲ رييس شوراي حفاظت آزمون سراسري اعلام 
كرد سال قبل از ميان يك ميليون نفر در كنكور تعداد 
۲ هزار نفر متقلب شناسايي شد، محمدحسين حاجيلو 
براي امس��ال هم از شناسايي ۲۴۹ مورد شبكه و گروه 
مدعي تقل��ب در كنكور خبر داد و گف��ت: ۴۸۳ كانال 
تلگرامي فعال شناسايي شده اند و تمام اين گروه ها تحت 
اشراف نهادهاي نظارتي هستند. ۲۴۹ مورد دستگيري 
داشته ايم كه با اين موارد تحت قانون رسيدگي به تخلفات 
در آزمون هاي سراسري برخورد مي شود. علاوه بر رييس 
شوراي حفاظت آزمون سراس��ري در همان نشست 
خبري عبدالرسول پورعباس، رييس سازمان سنجش 
ضمن توضيحاتي درباره برگزاري آزمون سراس��ري از 
تعدادي وسايل و ابزار كشف شده رونمايي كرد كه براي 

تقلب در سال هاي قبل از آنها استفاده شده است.

   ۱۰ سال محروميت از آزمون
يكي از محورهاي سخنان مسوولان سازمان سنجش در 
نشست خبري اخير موارد تنبيهي براي داوطلبان متقلب 
بود، مثلًا رييس سازمان سنجش گفت كه داوطلبان در 
دام شبكه هاي تقلب نيفتند و از آوردن تجهيزات تقلب 
در جلسه آزمون خودداري كنند. چرا كه اين ابزارها از 
نظر سازمان سنجش به منظور استفاده از آن تلقي شده 
و تقلب محسوب مي شود و محروميت يك تا ۱۰ سال از 

تحصيل را براي داوطلبان به همراه دارد. 

   قانون چه مي گويد؟
اس��تناد همه صحبت ها درباره تقلب و محروميت ۱۰ 
س��اله از آزمون به »قانون رسيدگي به تخلفات و جرايم 
در آزمون هاي سراسري« برمي گردد. اين قانون مصوبه 
سال ۱۳۸۴ است و سيزده ماده دارد، ماده ۵ قانون درباره 
تخلفات و جرايم اس��ت و ماده ۶ آن به صلاحيت هيات 

رسيدگي به تخلفات و صدور احكام مربوط شده است، 
اين ماده )۶( درباره تخلفات مربوط به بندهاي الف، ب و 
ج ماده ۵ به هيات نظارت اجازه صدور حكم و مجازات داده 
است؛ مثلًا افرادي كه موجب بي نظمي در آزمون شوند يا 
وسايل غيرمجاز همراه داشته )صرف همراه داشتن و نه 
استفاده كردن( باشند )ماده ۵ بند الف( مي توانند با اخطار 
كتبي در پرونده، اعلام به مراجع ذي صلاح يا محروميت 
از آزمون در همان س��ال مواجه شوند. )ماده ۶ بند الف( . 
اما امكان محروميت ۱۰ ساله از آزمون به بند )ب( ماده ۶ 
برمي گردد، در اين بند آمده كه »مشمولان بند )ب( يا بند 
)ج( ماده )۵( ]مي توانند[ با محروميت از گزينش علمي 
در آزمون همان س��ال و ابطال قبولي داوطلب در همان 
سال و محروميت از ش��ركت در آزمون از يك تا ده سال 
بعد« مواجه شوند. حالا مشمولان بند )ب( و )ج( ماده ۵ 
چه كساني هستند؟ كساني كه با »هرگونه عمل خارج از 
مقررات آزمون علمي داوطلب را خدشه دار كنند.« مثلًا 
»ارايه گواهي جعلي براي شركت در آزمون«، »تباني با 
افراد خارج و داخل حوزه براي تخلف در آزمون«، »ثبت نام 
با هويت جعلي يا شركت در جلسه آزمون به جاي داوطلب 
اصلي«، »اس��تفاده از هرگونه وسيله غيرمجاز از قبيل 

وسايل ارتباط الكترونيكي و دستگاه هاي حافظه دار.«
در اين باره رضا نامجو، وكيل دادگستري به خبرآنلاين 
مي گويد: در اين جا س��مت و س��وي صحبت هاي من 
درباره داوطلبان است، نه كساني كه به طور سازمان يافته 
سازوكار تقلب را فراهم مي كنند؛ شما فرض كنيد يك 
داوطلب ۱۸ ساله اي در آزمون سراسري شركت مي كند، 
آزموني كه به درست يا غلط آينده كسي را مي تواند تغيير 
دهد، اگر اين داوطلب متناسب با ماده ۶ قانون رسيدگي 
به تخلفات و جرايم در آزمون هاي سراس��ري براساس 
تشخيص هيات رسيدگي ۱۰ س��ال از آزمون محروم 
ش��ود، عملًا اين وضعيت را بايد نقطه پاياني براي ادامه 
تحصيل آن فرد بدانيم، اين كار يعني ما زيست اجتماعي 

آن فرد را تا حد زيادي بگيريم طوري كه مي تواند فرد را از 
جامعه حذف كند. او ادامه مي دهد: ناظر به صحبت هاي 
رياست سازمان سنجش، براي اينكه اين مجازات ها از نگاه 
شنونده اصطلاحاً عرف پسند باشد، يعني وقتي مطرح 
مي شود من و شما تعجب نكنيم، بايد مساله از ريشه ها 
حل شود، يعني منظور نظر مديران نبايد داوطلبان باشد، 
بلكه بايد بيشتر سراغ باندهاي تقلب بروند. نامجو در پاسخ 
به اينكه جنس مجازات داوطلبان متخلف چگونه مي تواند 
باشد بيان مي كند: جنس مجازات آنها مي تواند از جنس 
مجازات هاي تكميلي كه در قانون مجازات اسلامي سال 
۱۳۹۲ پيش بيني شده است باشد، يعني غير از مجازات 
اصلي و تبري مجازات هايي هستند كه بسته به شرايط 
فرد، زيست فرد، نوع جرم، شخصيت متهم در آن مهم 
است. مثلًا اگر قرار باشد براي يك استاد دانشگاه مجازاتي 
در نظر گرفته شود مجازات او مي تواند خدمت عمومي 
رايگان در حوزه كاري همان استاد دانشگاه باشد، مثلًا يك 
استاد حقوق به صورت رايگان به يكسري از افراد حقوق 
درس بدهد. نامجو درخصوص داوطلبان متقلب در آزمون 
سراسري مي گويد: »حتي گاهي مجازات محروميت از 
تحصيل به مدت يك سال هم كافي است تا زندگي يك 
فرد را نابود كند، به نظر مي رسد قانون گذار محترم مي تواند 
روش ديگري را در نظر بگيرد، البته مجازات جايگزين 
براي اين گروه سني نياز به بررسي دارد اما فقط به عنوان 
مثال مي شود گفت داوطلب متخلف را مي توان به انجام 
يك سلسله خدمات عمومي رايگان مرتبط با جلوگيري 
از تقلب در آزمون ها محكوم كرد، مثلًا مطالعه و آموزش 
قوانين و آگاهي سايرين از باندهاي تقلب، يا اينكه در 
يك سلسله آزمون خودش جزو گروه مراقبين باشد، 
يا حتي با بررسي شرايط سني و در صورت امكان كار 
كردن در كتابخانه عمومي جزو اين موارد هستند، اگر 
مجازات از جنس قلم و با هدف اصلاح مرتكب باشد 

احتمالاً خروجي بهتري دارد.«

محروميت۱۰سالهازتحصيلفردراازجامعهحذفميكند

كارگراندرانتظارترميممزد؛خطفقر3۰ميليونتومان

افزايشآسيبهاياجتماعيواقعيتاستنهسياهنمايي
وعدههاينخنماشدههمدرديازمردمدوانميكند

تعادل|
 حالا ديگر خط فقر ۳۰ ميليون توماني 
هم در كش��ور كليد خورده است، وقتي 
قرار باش��د ش��ما يك تن ماهي را به قيمت ۹۰ هزار 
تومان بخري و هر كيلو س��ينه مرغ را به قيمت ۱۳۰ 
هزار تومان و هر كيلو گوش��ت قرمز را به قيمت ۴۸۰ 
هزار تومان تهيه كني ديگر معلوم است تكليف بقيه 
كالاهاي اساسي و مايحتاج روزانه مردم چه مي شود. 
بس��ياري از كارگران و كارمنداني كه خريد ماهيانه 
انجام مي دادند معتقدند طي ۲ سال گذشته قيمت 
ميزان خريد ثابتشان به بيش از ۳ برابر رسيده است. 
اين يعني افزايش روز افزون تورمي كه دولت س��عي 
مي كند هميشه آن را تكذيب كرده يا ناديده بگيرد. 
اين مردم عادي، كارگران و بازنشستگان و ... هستند 
كه زير چرخ دنده هاي فرسوده اقتصاد كشور استخوان 

خرد مي كنند و كسي صداي آنها را نمي شنود. 
فقر بيداد مي كند، آس��يب هاي اجتماعي روز افزون 
ش��ده اس��ت، از دزدي و كيف قاپي تا كلاهبرداري 
اينترنتي به يكي از خبرهاي روزانه تبديل ش��ده و از 
سوي ديگر مرگ و مير به دليل استفاده از مواد مخدر 
و مشروبات الكلي تقلبي نيز روي ديگر سكه اي است 

كه هر دو طرف آن را فقر و نداري ضرب كرده اند. 
چندين ماه اس��ت كه كارگران چشم انتظار نشست 
شوراي عالي كار براي ترميم دستمزد هستند و هيچ 
اتفاقي رخ نمي دهد، اما در همين چندين ماه نرخ تورم 
افزايش چشمگيري داشته است در واقع اين كارگران 
هستند كه هر روز فقيرتر مي شوند و اين دولت است 
كه هر روز سعي مي كند بيش��تر از روز قبل از زير بار 

مسووليت در قبال معيشت افراد شانه خالي كند.

   بايد دستمزد كارگر ترميم شود
علي خدايي )عضو كارگري شوراي عالي كار( با انتقاد 
از قانون گريزي دولت و وزارت كار به ايلنا مي گويد: تا 
زمان نشست بعدي شوراي عالي كار- اواخر تير- براي 
احقاق حقوق مزدي كارگران صبر مي كنيم و بعد از 

آن گام هاي بعدي را برمي داريم.

او در توضيح اقدامات بعدي شوراي عالي كار مي افزايد: 
متاسفانه روند پيش��رفت كار به گونه اي است كه در 
حال نااميد شدن از اجراي قانون و پايبندي به قانون 
هس��تيم. فعلًا فقط در همين حد مي توانم بگويم و 
مسلم اس��ت كه قدم هاي بعدي را با همفكري ساير 
اعضاي كارگري برخواهيم داشت. ولي مطمئناً مسير 
بعدي، ارسال نامه و پيگيري قانوني نيست، شايد بايد 

سراغ روش هاي بعدي برويم.
خدايي در مورد در م��ورد جوابيه  معاونت روابط كار 
وزارت كار و ادع��اي غير واقعي بودن اعداد مربوط به 
تورم مي گويد: اين جوابيه بيشتر بازي رسانه اي است؛ 
با اين حرف ها شكاف بي اعتمادي بين كارگران و دولت 
عميق تر مي شود. امروز باطل بودنِ اين ادعا كه »تورم 
مهار شده« يا »تورم كاهش پيدا كرده« را همه افراد 
جامعه مي دانند. همانطور كه قبلًا گفتيم با اين اعداد 
و ارقام و بيلان ها، هيچ س��فره اي تا الان پُر نشده و از 
اين به بعد هم پُر نخواهد شد. ما در مورد عينيت درد و 
زخم هاي ملموس صحبت مي كنيم. حالا هرچه دولت 
بيشتر بگويد تورم را مهار كرده ايم بيشتر به اين نتيجه 
مي رسيم كه دردهاي ما را درك نمي كنند. به اعتقاد 
من روش ب��دي را در وزارت كار در پيش گرفته اند و 
مدام ش��كاف بي اعتمادي را عميق تر مي كنند، اين 
رويك��رد نه به نفع جامعه كارگري اس��ت و نه به نفع 

جامعه كارفرمايي يا حتي دولت.
او مي افزاي��د: ام��روز آقايان ادع��ا مي كنند ما قول 
نداديم اگر تورم زياد شد، مزد را افزايش مي دهيم؛ 
اص��لًا بحث قول و وعده مطرح نيس��ت. ما كاري به 
قول آقايان نداريم؛ تكليف قانوني را بايد اجرا كنند؛ 
مگر مي شود قانون را معطل گذاشت و گفت ما قول 
نداديم؟ اص��لًا فرض بگيريد ق��ول نداديد، تكليف 
قانون چه مي شود؛ قانون چه مي گويد؟ طبق قانون 
وقتي تورم زياد مي شود، وقتي حداقل هاي زندگي 
با دستمزد دريافتي تامين نمي شود، بايد دستمزد 
كارگر ترميم شود. خيلي جاي دوري نرويم، همين 
كشور همسايه تركيه، چند بار دستمزد را در طول 

يكسال ترميم كردند؟

   بحران اقتصادي 
آسيب هاي مخرب اجتماعي در پي دارد

امان الله قرايي جامعه شناس نيز در اين باره به »تعادل« 
مي گويد: در حال حاضر فرقي نمي كند كارگر باشي 
يا فرهنگي يا بازنشس��ته زندگي براي همه سخت و 
طاقت فرسا شده است، مش��كلات اقتصادي هر روز 
بيشتر مي شود، مردم هر روز بيشتر از روز قبل قدرت 
خريد خود را از دس��ت مي دهند، هجوم به حاش��يه 
ش��هرها به دليل گراني مس��كن در شهرهاي بزرگ 
بيشتر و بيشتر شده است و تمام اين اتفاقات تبعات 

اجتماعي بدي در پي خواهد داشت.
او مي افزايد: سال هاست در مورد افزايش حاشيه نشيني 
به مسوولان هشدار داده ايم. حاشيه شهرها به هسته 
مركزي آسيب ها و بزه هاي اجتماعي تبديل شده اند، 
افزايش اين روند مي تواند اين مناطق را از كنترل خارج 
كند. مساله اينجاست كه هيچ كس به توصيه ها جامعه 
شناس��ان در مورد افزايش بزه هاي اجتماعي توجه 
نمي كند. هر وقت م��ا در اين زمينه حرفي زده ايم به 
سياه نمايي متهم شده ايم در حالي كه واقعيت جامعه 
آن چيزي نيست كه دولتمردان سعي دارند به معرض 

نمايش بگذارند.

   كساني براي تامين هزينه درمان عزيزانشان 
دزدي مي كنند

اين جامعه ش��ناس در بخش ديگري از س��خنانش 
مي گويد: شايد براي خيلي از ما غير قابل باور باشد اما 
هستند كساني كه براي تامين هزينه درمان عزيزانشان 
دس��ت به دزدي مي زنن��د چون ديگر ت��وان تامين 
هزينه هاي درمان را ندارند. در حالي كه طبق وعده ها 
بايد بيش از 7۰ درصد هزينه درمان به عهده بيمه ها 
باشد. از سوي ديگر قيمت داروها و هزينه درماني به 
قدري زياد شده كه حتي پرداخت ۳۰ درصد از آن هم 
براي خيلي از افراد غير ممكن است چه برسد به اينكه 

از هيچ امكانات بيمه اي هم برخوردار نباشند.
او مي افزايد: مسوولان بايد اين واقعيت را بپذيرند كه 
افزايش فقر در جامعه به افزايش آس��يب ها و بزه هاي 

اجتماع��ي دامن مي زند و اگر نتوانند اين ش��رايط را 
كنترل كنند بايد منتظر عواقب آن هم باشند. ما وقتي 
از امنيت در شهرهايمان حرف مي زنيم فقط مساله اين 
نيست كه بگوييم دشمن خارجي نمي تواند به مرزهاي 
ما تعدي كند، بلكه بايد مردم در كوچه و خيابان هم از 
دست دزدها و كيف قاپ ها و زورگيرهايي كه چاقو زير 
گلوي مردم مي گذارند در امان باشند و امنيت داشته 
باشند. قرايي در پايان مي گويد: نمي توانيم با كلي گويي 
و كلي نگري مش��كلات را حل و فص��ل كنيم بايد در 
زمينه هاي مختلف وضعيت را به شكلي رقم بزنيم كه 
حداكثر افراد جامعه از رفاهي نسبي برخوردار باشند 
در آن شرايط مي توانيم بگوييم كه آمار دزدي، زورگير 

و و ديگر بزه هاي اجتماعي كاهش پيدا كرده است.

   سياست هاي اقتصادي دولت اشتباه است
پرويز عطايي، كارشناس اقتصادي نيز در اين باره به 
»تعادل« مي گويد: كارگران قشر قابل توجهي از افراد 
جامعه را تش��كيل مي دهند، اين قشر همواره براي 
تامين معيشت خود مشكل داشته اند، مساله اينجاست 
كه مسوولان هم همواره اين مشكلات را ناديده گرفته 
يا سعي كرده اند با دادن وعده هاي غير قابل اجرا براي 

خود وقت بخرند ام��ا وقتي نرخ تورم در جامعه از ۵۰ 
درصد بيشتر مي شود بايد قبول كرد كه سياست هاي 

اقتصادي دولت اشتباه است.
او با بيان اينكه فقر به دو دسته فقر نسبي و فقر مطلق 
تقسيم بندي مي شود، مي افزايد: در فقر نسبي هر فرد 
در جامعه درآمد خود را با درآمد فرد ديگر، شهر ديگر و 
كلان شهر مقايسه مي كند، اگر درآمد اين فرد پايين تر 
از فرد ديگر باشد، مي گوييم فقر نسبي بر جامعه حاكم 
است و معمولا در همه جوامع به علت يكسان نبودن 

درآمد بين افراد جامعه فقر نسبي حاكم است.
اين كارش��ناس مس��ائل اقتصادي توزيع نامناسب 
ثروت و درآمد را يكي ديگر از عوامل موثر در افزايش 
تعداد فقرا در جامعه مي داند و مي گويد: دولت ها براي 
گس��ترش عدالت در جامعه بايد توزي��ع ثروت را به 
صورت مناسب انجام بدهند، ضريب جيني يك معيار 
سنجش، براي شكاف بين فقرا و ثروتمندان در جامعه 
است، در ساليان اخير به خصوص در سال ۹۸ و اوايل 
۹۹ ش��اخص و ضريب جيني در كشور افزايش پيدا 
كرده و فاصله فقير و غني بسيار افزايش داشته است.

عطايي مي افزايد: س��هم هزينه ناخالص هر دهك از 
هزينه كل اقتصاد، شاخصي است كه مي تواند عمق 

شكاف دهك برخوردار و غيربرخوردار را نشان دهد 
و داده هاي مركز آمار ايران نشان مي دهد كه در سال 
گذشته سهم دهك دهم از مصرف كل معادل7.۳۱ 
درصد بوده اس��ت و در حقيقت يك س��وم از هزينه 

ناخالص اقتصاد در دهك دهم رخ داده است.

   تحريم ها هميشه 
در افزايش هزينه هاي خانوار موثر بوده اند

او مي افزايد: تبعات اين اتفاقات نه تنها رش��د فقر در 
كشور است، بلكه باعث ناتوان تر شدن قشري مي شود 
كه بيشترين تاثير را در چرخش چرخ اقتصادي دارند، 
طبقه كارگري بيشترين بخش هرم توليد هستند كه 
با ادامه اين وضعيت و افزايش فشار مضاعف اقتصادي، 
بخش مولد با از دست دادن مهم ترين مهره هاي خود 
دچار مشكل مي ش��ود. وقتي بخش مولد جامعه كه 
همان جوانان هستند انگيزه خود را بر اثر افزايش فقر 
از دست بدهند در بلندمدت رشد اقتصادي در كشور 
كاهش پيدا مي كند و فقر در كشور تشديد مي شود 
و يك دور باطل در اقتصاد كش��ور ب��ه وجود مي آيد. 
همچنين تحريم ه��اي بين المللي ني��ز در افزايش 
هزينه هاي خانوار و افزايش فقر در جامعه موثر است.

گزارش

يادداشت

اگر مي خواهيد موفق و قدرتمند باشيد...
خيل��ي از اف��راد روي��اي 
موفقيت و قدرت را در سر 
مي پرورانند اما هميش��ه 
هم نمي توانن��د به اين رويا 
دسترس��ي پيدا كنند، در 
واقع بسياري از افراد راه هاي 
رس��يدن به ق��درت را بلد 
نيستند يا اگر هم بلد باشند 
سعي نمي كنند براي رسيدن به آن تلاش كنند. اما 
قبل از هر چيز بايد ببينيم معناي قدرت چه چيزي 
مي تواند باشد. اينكه ما يك مقام سياسي خوب داشته 
باشيم، يا اينكه توانايي هدايت و مديريت يك گروه را 

به عهده بگيرم و يا...
هر كدام از اينها مي تواند معناي قدرت را در بر بگيرد 
اما مساله اينجاست كه هر فرد براي به دست آوردن 
اين قدرت تا كجا مي تواند تلاش كند. اولين سوالي كه 
افراد قدرتمند هر روز از خود مي پرسند اين است كه 
»اگر من اين كار را انجام ندهم؛ چه كسي آن را انجام 
خواهد داد.« در واقع آنها با اين س��وال توانايي هاي 
بالقوه خود را به بالفعل تبديل مي كنند. آنها س��عي 
مي كنند براي به دست آوردن تلاش كنند. آنها سعي 
مي كنند از موقعيتي كه دارند محافظت كنند. شايد 
رس��يدن به جايگاه اجتماعي خوب براي خيلي از 
افراد قدرت به حس��اب بيايد، اما فراموش نكنيم كه 

نگهداري از اين جايگاه بسيار سخت تر از رسيدن به 
آن خواهد ب��ود. پس افراد قدرتمند تلاش مي كنند 
جايگاهي را كه با تلاش و كوشش به دست آورده اند 
حفظ كنند و در اين راه به ديگران نيز كمك مي كنند. 
اما شما هم اگر مي خواهيد جزو اين دسته از افراد 
باشيد بايد موقعيت هايي را براي خود ايجاد كنيد. 
افراد موفق و قدرتمند عموما صبح را با انرژي شروع 
مي كنند، آنها ب��راي زندگي خود در طول يك روز 
برنامه ريزي دارند، وقتي را به بطالت نمي گذرانند و 
البته از تعامل و وقت گذراني با افرادي كه برايشان 
عزيز و قابل قبول هستند استقبال مي كنند اما تمام 
اينها براي چنين افرادي در يك چارچوب درست 
انجام مي ش��ود. در واقع فرد موفق فردي است كه 
بتواند براي زندگي و آينده خود برنامه ريزي داشته 
باش��د و تمام تلاش خود را به كار بگي��رد تا از اين 

برنامه پيروي كند.
از سوي ديگر خيلي از ما وقتي اشتباهي را مرتكب 
مي شويم سعي مي كنيم براي آن ديگران را مقصر 
كنيم. در واقع اشتباهات خود را نتيجه تقصير افراد 
ديگر مي دانيم در حالي كه افراد موفق و قدرتمند در 
چنين ش��رايطي به دنبال دلايل اين اتفاق در خود 
مي گردند و س��عي نمي كنند تقصيرها را به گردن 
شخص ديگري بياندازند. آنها مديريت زندگي خود 
را پذيرفته اند و به همين دليل اشتباهات خود را هم 

مي پذيرند.
خيلي از ما اصطلاحي داريم به اسم »دروغ مصلحتي« 
اما اف��راد موف��ق و قدرتمند واقعي اص��لا از چنين 
اصطلاحي استفاده نمي كنند، آنها اهل دروغ گفتن 
براي پيش بردن اهداف خود نيستند، سعي مي كنند 
صداقت را سرلوحه كارهايشان قرار دهند و از واقعيت 
فرار نكنند حتي اگر در اين حقيقت ضرري براي آنها 
نهفته باشد. افراد قدرتمند و موفق هميشه براي انجام 
هر كاري يك هدف مه��م و ضروري دارند كه در آن 
هيچگاه ضرر نمي كنند و سعي دارند هر روز يك قدم 

به سوي موفقيت بردارند.
اين افراد هميشه داراي هدف هستند و حرف هايي 
كه مردم پشت سرآنها مي زنند هيچگاه برايشان مهم 
نيست و سعي دارند به هدف خود برسند چرا كه اگر 
با حرف به آن دست مردم پيش بروند هيچگاه موفق 
نخواهند شد و به هدف هاي شان نخواهند رسيد. اين 
انسان ها هميشه سعي دارند تا از سلامت جسماني 
و فيزيكي برخوردار باش��ند زيرا ك��ه از بيماري ها 
مي ترسند و با برنامه و رژيم غذايي مناسب زندگي 
مي كنند تا دچار بيماري ها و امراض نشوند. اين افراد 
هميش��ه مودبانه و صادقانه با مردم حرف مي زنند و 
تلاش مي كنند تا از آن سطحي كه قرار دارند پايين تر 
نيايند و مدام خواس��تار ارتقاء خود به سطوح بالا و 

موفقيت بيشتري هستند.

مريمامیرزاده

رويخطخبر

ثبتبيشاز۱۶۸هزارتولد
و۷۱هزارفوتيدردوماههاولامسال

بر پايه آمار ثبت احوال كشور تعداد 
ولادت در دو ماهه نخس��ت س��ال 
جاري )تا ابت��داي خردادماه( ۱۶۸ 
هزارو ۱۴۲ مورد ثبت ش��ده است، 
همچنين تع��داد فوتي هاي ثبت 
شده در همين مدت 7۱ هزار و ۲۹۹ 
مورد بوده است. در دو ماهه نخست 

سال جاري )تا ابتداي خردادماه( در كشور از مجموع ولادت هاي ثبت شده به ترتيب 
استان هاي تهران با ۲۱ هزار و ۵۱۸ نفر، خراسان رضوي با ۱۶ هزار و 777 نفر و سيستان 
و بلوچستان با ۱۴ هزار و ۴۲۶ نفر در رتبه هاي اول تا سوم بيشترين تعداد ولادت در دو 
ماهه نخست سال جاري در بين استان ها قرار داشتند.استان هاي سمنان با ۱۰۵7 نفر، 
ايلام با ۱۰7۴ نفر و كهگيلويه و بويراحمد با ۱۵۸۱ تولد نيز به ترتيب در كل ولادت هاي 
دو ماهه نخست سال ۱۴۰۲ رتبه كمترين ولادت در كشور را به خود اختصاص داده اند. 
همچنين در دو ماهه نخست سال جاري )تا ابتداي خردادماه( 7۱ هزار و ۲۹۹ فوتي به 
ثبت رسيده است كه بر پايه مرگ و ميرهاي ثبت شده در سازمان ثبت احوال كشور، از 
مجموع فوت هاي ثبت شده طي اين مدت، استان هاي تهران با ۱۱ هزار و ۳۵۳ فوت، 
خراسان رضوي با ۵ هزارو ۵۰۱ فوت و استان اصفهان با ۴ هزار و ۵۴۹ فوتي به ترتيب 
بالاترين ميزان فوت در كشور را داشتند. در همين مدت، سه استان ايلام با ۴۶۵ فوت، 
استان كهگيلويه و بويراحمد با ۴۹۵ فوت و استان سمنان با ۶۳۱ فوت به ترتيب كمترين 

ميزان فوتي در كشور را به ثبت رسانده اند.

بهداشت

محمولههايفاكتور۸بيمارانهموفيلي
درراهاست

رييس اداره پايش زنجيره تامين دارو از ورود داروي فاكتور ۸ نوتركيب و پلاسمايي بيماران 
هموفيلي تا هفته آينده خبر داد. محمدحسين متولي با بيان اين خبر گفت: كمبود در 
تأمين داروي بيماران هموفيلي از سال گذشته به دليل مشكلات شركت توليدكننده 
داخلي كه تامين كننده كل بازار فاكتور ۸ نوتركيب است، آغاز شد، سازمان غذا و دارو به  
محض بروز مشكل اقدامات مقتضي را به  منظور واردات دارو در دستور كار قرار داد؛ اما با 
توجه  به زمان بر بودن تامين و ايجاد مسيرهاي موازي براي رفع نياز بازار مشكلات بيماران تا 
امروز ادامه دار شد. او با اشاره به اينكه تامين اين دارو از مسير واردات بسيار سخت و پيچيده 
بود، اظهار كرد: بر اس��اس تلاش هاي صورت گرفته محموله هاي متعددي از فاكتور۸ 
پلاسمايي و نوتركيب تامين و در فواصل زماني ترخيص و وارد بازار خواهد شد. بنابر اعلام 
روابط عمومي سازمان غذا و دارو، وي تصريح كرد: با وجود تاخير ناگهاني در انتقال ارز 
شركت هاي پلاسمايي، يك محموله از داروي فاكتور ۸ هفته آينده از گمرك ترخيص و 
به سرعت در بازار توزيع خواهد شد، همچنين محموله هاي بعدي شامل حدود ۱۴ هزار 
و ۱۸ هزار عدد از نوع فاكتور ۸ پلاسمايي )TM( نيز تا پايان تير و مرداد تامين مي شود. 
رييس اداره پايش زنجيره تامين دارو خاطرنشان كرد: علي رغم تعهدات متعدد شركت 
توليدكننده داخلي به منظور تامين داروي فاكتور ۸ همچنان مشكلات جاري حل نشده 
است و سازمان غذا و دارو از مسير واردات بازار را تامين خواهد كرد. همچنين بزودي دومين 
توليدكننده فاكتور ۸ نوتركيب، محصول خود را روانه بازار خواهد كرد تا مشكل به طور 
كلي رفع شود. اين در حالي است كه هر چند ماه يك بار نه تنها بيماران هموفيلي كه حتي 
بيماران داراي تالاسمي و  ام اس و... نيز براي تامين داروهاي خود با مشكل مواجه مي شوند 

و تاخير در تامين اين داروها يعني تحمل رنج و درد بيشتر براي بيماران.


